
بین آمارهای رسمی و درک مردم از وضعیت اقتصادی فاصله وجود دارد

سیگنال قیمت دلار آزاد به بازارها چیست؟
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 وضعیت تولید و تامین انرژی صنایع معدنی 
در سال ۱۴۰۱

ســیف الله امیری  تمام تلاش ما در دفتر صنایع معدنی جلوگیری از خام فروشــی و 
ایجاد ارزش افزوده است و این سیاست وزارتخانه هم بوده و هست. 

قطعاً صادرات صنایع معدنی یکی از اهدافی اســت که در وزارت صمت دنبال می شود 
و در این خصوص مانعی نداریم اما تمام تلاش ما این اســت که بعد از تأمین نیاز داخل 

صادرات رونق داشته باشد.

یادداشت

نسخه بازگشت سرمایه
مریم گیلاســیان  کارآفرینان افرادی هســتند که به مانند بســیاری از افراد جامعه 
تمایلی به فعالیت هــای اداری و کارمندی نداشــتند و تمام هدف آن ها، رســیدن به 

آرزوهایشان و اجرای خلاقیت و نوآوری در فعالیت های خود بوده است.

دیدگاه

آگهی مناقصه عمومی
  یک مرحله ای

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اهواز

شهرداری اهواز در نظر دارد پروژه مشروحه زیر را از طریق مناقصه عمومی به کلیه شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.
مدت انجام کارسپرده شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ اولیه )ریال(شرح مناقصه

احداث پارک نواری مهاجرین در کوی سپیدار واقع در منطقه 
ماه16/264/740/115813/238/000هفت شهرداری

فراخوان مزایدات عمومی یک مرحله  ای
شماره آگهی مناقصه:1401/47/115401 مورخه : 1401/10/12)شهید 

راثی شاهین دژ( - نوبت دوم
        1401/10/12  : مورخه  مناقصه:1401/47/115402  آگهی  شماره 

)سیدالشهداء )ع( ارومیه( – نوبت دوم
شماره آگهی مناقصه :1401/47/115404 مورخه : 1401/10/12)شهید 

دکتر قلی پور بوکان(
استان  درمانی  بهداشتی،  خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه 
آذربایجان غربی در نظر دارد مزایدات عمومی واگذاری اجاره مکان داروخانه-
های سرپایی بیمارستان شهید راثی شهرستان شاهین دژ و مرکز آموزشی و 
درمانی سیدالشهداء )ع( شهرستان ارومیه و بیمارستان شهید دکتر قلی پور 
شهرستان بوکان را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس  

www.setadiran.ir  برگزار نماید.

تاریخ انتشار مزایدات در سامانه :  تاریخ 1401/10/17 می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مزایدات )دانلود( از سایت :  مورخه 

1401/10/17  لغایت  1401/10/21
مهلت زمانی ارائه مدارک :  ساعت 16:00  مورخه 1401/11/02 

)مهلت زمانی انجام بارگزاری مدارک شرکت در مزایده در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت و تحویل پاکت »الف« به حراست دانشگاه(

تاریخ بازگشایی پاکت ها :  ساعت 9 صبح روز دوشنبه مورخه 1401/11/03 
اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص 

اسناد مزایدات و ارائه پاکت ها :
آدرس : ارومیه- بلوار رسالت – انتهای کوی اورژانس – ستاد دانشگاه علوم 

پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی آذربایجان غربی
تلفن تماس : 31937105-044 )داروخانه  ها(

»امورقراردادها ،  مناقصات و مزایدات«دانشگاه علوم پزشكي  و خدمات بهداشتي  درماني  آذربایجان  غربي

شناسه آگهی:1435763 آگهی مزایده عمومی
دهیاری روستای اسکمان در نظر دارد نسبت به اجاره واحد 
اداری ساختمان چند منظوره دهیاری با قیمت کارشناسی شده 

از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.
از واجدین شرایط دعوت به عمل می آید جهت دریافت  لذا 
اسناد از تاریخ 1401/10/13 به ساختمان دهیاری اسکمان 

مراجعه نمایند.
آخرین تاریخ ارائه پیشنهادات 1401/10/27 می باشد.

تلفن تماس: 65960۸40-021 ساعت اداری
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/10/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/10/17

روابط عمومی دهیاری و شورای اسلامی اسکمان

دهیاری روستای اسکمان

شرکت هایی که دارای حداقل رتبه 5 ابنیه از سازمان مدیریت و برنامه 
از  اسناد مناقصه  به عمل آید جهت دریافت  باشند دعوت  ریزی کشور 
تاریخ 1401/10/17  لغایت 1401/10/22 ساعت 19 به سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت )ستاد( www.setadiran.ir مراجعه نمائید.
در شرایط یکسان اولویت با پیمانکاران بومی خواهد بود.

مهلت قبول پیشنهادهای مناقصه گران از آخرین روز مهلت دریافت اسناد 
به مدت 10 روز کاری در سامانه ستاد است و آخرین مهلت بارگذاری اسناد 
به همراه پیشنهاد قیمت در سامانه ستاد روز دوشنبه مورخ 1401/11/03  
ساعت 19 میباشد. ضمنا آخرین مهلت تحویل پاکات فیزیکی تا پایان 
وقت اداری روز )سه شنبه(  1401/11/04 به دبیرخانه محرمانه حراست 
ساختمان شماره 3 شهرداری واقع در خیابان انقلاب نبش غزنوی می باشد.

لازم به ذکر است کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه 
پیشنهاد قیمت میبایست از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( 
به آدرس www setadiran.ir صورت پذیرد و مناقصه گران در صورت 
عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام را در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء 

الکترونیکی )توکن( را جهت شرکت در مناقصه را محقق سازند.
پرداخت هزینه انتشار آگهی و وجوه قانونی سامانه ستاد به عهده برنده 

مناقصه می باشد.
پیشنهاد قیمت ها در صورتی قابل بررسی میباشند که اسناد فیزیکی قبلا در 

سامانه ستاد بارگذاری و مورد تأیید باشند.
شهرداری در رد یک یا تمام پیشنهادها مختار میباشد .

 مبلغ ضمانت نامه شرکت در مناقصه پنج درصد مبلغ اولیه میباشد که 

می بایست به یکی از دو طریق ذیل ارائه شود.
الف - فیش واریز مبلغ فوق به حساب سیبا 020399439۸001 شهرداری 

اهواز نزد بانک ملی به نام شهرداری اهواز
ب - به صورت ضمانت نامه بانکی به نام شهرداری اهواز و به مدت سه ماه 

از تاریخ افتتاح پیشنهادها
برندگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان 

به ترتیب ضبط خواهد شد.
شرکتها باید دارای گواهی نامه تایید صلاحیت ایمنی از وزارت تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی باشند.
تاریخ برگزاری کمیسیون مناقصه در ساعت 11 صبح روز چهارشنبه مورخ 
1401/11/05 در محل ساختمان شماره 3 شهرداری اداره قراردادها به 

آدرس فوق الذکر میباشد.
نتیجه کمیسیون مطابق آئین نامه معاملات شهرداری تهران )کلانشهرها( به 

برنده اعلام خواهد شد.
به استناد بند 5 ماده 11 آئین نامه معاملات شهرداری تهران )کلان شهرها( 
میزان تضمین حسن انجام تعهدات قرارداد معادل 5% درصد )پنج درصد( 

مبلغ قرارداد می باشد.
شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف شهرداری 
شهرها(  )کلان  تهران  شهرداری  معاملات  نامه  آئین   10 ماده   موضوع 

می باشد.
به برنده مناقصه پیش پرداخت داده نخواهد شد.

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج شده است.

شناسه 1437365

نوبت اول

آگهی مناقصه عمومی
  یک مرحله ای

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اهواز

شهرداری اهواز در نظر دارد پروژه مشروحه زیر را از طریق مناقصه عمومی به کلیه شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.
مدت انجام کارسپرده شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ اولیه )ریال(شرح مناقصه

احداث پارک نواری مهاجرین در کوی سپیدار واقع در منطقه 
ماه16/264/740/115813/238/000هفت شهرداری

فراخوان مزایدات عمومی یک مرحله  ای
شماره آگهی مناقصه:1401/47/115401 مورخه : 1401/10/12)شهید 

راثی شاهین دژ( - نوبت دوم
        1401/10/12  : مورخه  مناقصه:1401/47/115402  آگهی  شماره 

)سیدالشهداء )ع( ارومیه( – نوبت دوم
شماره آگهی مناقصه :1401/47/115404 مورخه : 1401/10/12)شهید 

دکتر قلی پور بوکان(
استان  درمانی  بهداشتی،  خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه 
آذربایجان غربی در نظر دارد مزایدات عمومی واگذاری اجاره مکان داروخانه-
های سرپایی بیمارستان شهید راثی شهرستان شاهین دژ و مرکز آموزشی و 
درمانی سیدالشهداء )ع( شهرستان ارومیه و بیمارستان شهید دکتر قلی پور 
شهرستان بوکان را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس  

www.setadiran.ir  برگزار نماید.

تاریخ انتشار مزایدات در سامانه :  تاریخ 1401/10/17 می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مزایدات )دانلود( از سایت :  مورخه 

1401/10/17  لغایت  1401/10/21
مهلت زمانی ارائه مدارک :  ساعت 16:00  مورخه 1401/11/02 

)مهلت زمانی انجام بارگزاری مدارک شرکت در مزایده در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت و تحویل پاکت »الف« به حراست دانشگاه(

تاریخ بازگشایی پاکت ها :  ساعت 9 صبح روز دوشنبه مورخه 1401/11/03 
اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص 

اسناد مزایدات و ارائه پاکت ها :
آدرس : ارومیه- بلوار رسالت – انتهای کوی اورژانس – ستاد دانشگاه علوم 

پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی آذربایجان غربی
تلفن تماس : 31937105-044 )داروخانه  ها(

»امورقراردادها ،  مناقصات و مزایدات«دانشگاه علوم پزشكي  و خدمات بهداشتي  درماني  آذربایجان  غربي

شناسه آگهی:1435763 آگهی مزایده عمومی
دهیاری روستای اسکمان در نظر دارد نسبت به اجاره واحد 
اداری ساختمان چند منظوره دهیاری با قیمت کارشناسی شده 

از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.
از واجدین شرایط دعوت به عمل می آید جهت دریافت  لذا 
اسناد از تاریخ 1401/10/13 به ساختمان دهیاری اسکمان 

مراجعه نمایند.
آخرین تاریخ ارائه پیشنهادات 1401/10/27 می باشد.

تلفن تماس: 65960۸40-021 ساعت اداری
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/10/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/10/17

روابط عمومی دهیاری و شورای اسلامی اسکمان

دهیاری روستای اسکمان

شرکت هایی که دارای حداقل رتبه 5 ابنیه از سازمان مدیریت و برنامه 
از  اسناد مناقصه  به عمل آید جهت دریافت  باشند دعوت  ریزی کشور 
تاریخ 1401/10/17  لغایت 1401/10/22 ساعت 19 به سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت )ستاد( www.setadiran.ir مراجعه نمائید.
در شرایط یکسان اولویت با پیمانکاران بومی خواهد بود.

مهلت قبول پیشنهادهای مناقصه گران از آخرین روز مهلت دریافت اسناد 
به مدت 10 روز کاری در سامانه ستاد است و آخرین مهلت بارگذاری اسناد 
به همراه پیشنهاد قیمت در سامانه ستاد روز دوشنبه مورخ 1401/11/03  
ساعت 19 میباشد. ضمنا آخرین مهلت تحویل پاکات فیزیکی تا پایان 
وقت اداری روز )سه شنبه(  1401/11/04 به دبیرخانه محرمانه حراست 
ساختمان شماره 3 شهرداری واقع در خیابان انقلاب نبش غزنوی می باشد.

لازم به ذکر است کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه 
پیشنهاد قیمت میبایست از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( 
به آدرس www setadiran.ir صورت پذیرد و مناقصه گران در صورت 
عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام را در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء 

الکترونیکی )توکن( را جهت شرکت در مناقصه را محقق سازند.
پرداخت هزینه انتشار آگهی و وجوه قانونی سامانه ستاد به عهده برنده 

مناقصه می باشد.
پیشنهاد قیمت ها در صورتی قابل بررسی میباشند که اسناد فیزیکی قبلا در 

سامانه ستاد بارگذاری و مورد تأیید باشند.
شهرداری در رد یک یا تمام پیشنهادها مختار میباشد .

 مبلغ ضمانت نامه شرکت در مناقصه پنج درصد مبلغ اولیه میباشد که 

می بایست به یکی از دو طریق ذیل ارائه شود.
الف - فیش واریز مبلغ فوق به حساب سیبا 020399439۸001 شهرداری 

اهواز نزد بانک ملی به نام شهرداری اهواز
ب - به صورت ضمانت نامه بانکی به نام شهرداری اهواز و به مدت سه ماه 

از تاریخ افتتاح پیشنهادها
برندگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان 

به ترتیب ضبط خواهد شد.
شرکتها باید دارای گواهی نامه تایید صلاحیت ایمنی از وزارت تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی باشند.
تاریخ برگزاری کمیسیون مناقصه در ساعت 11 صبح روز چهارشنبه مورخ 
1401/11/05 در محل ساختمان شماره 3 شهرداری اداره قراردادها به 

آدرس فوق الذکر میباشد.
نتیجه کمیسیون مطابق آئین نامه معاملات شهرداری تهران )کلانشهرها( به 

برنده اعلام خواهد شد.
به استناد بند 5 ماده 11 آئین نامه معاملات شهرداری تهران )کلان شهرها( 
میزان تضمین حسن انجام تعهدات قرارداد معادل 5% درصد )پنج درصد( 

مبلغ قرارداد می باشد.
شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف شهرداری 
شهرها(  )کلان  تهران  شهرداری  معاملات  نامه  آئین   10 ماده   موضوع 

می باشد.
به برنده مناقصه پیش پرداخت داده نخواهد شد.

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج شده است.

شناسه 1437365

نوبت اول

 خرید سهام با کمترین ریسک فقط از طریق 
صندوق های سرمایه گذاری

خریدار  فعالیت در بازار ســهام ایران به ظاهر بسیار ساده بوده اما بسیار تخصصی و 
سخت است و نیاز به زمان برای فعالیت دارد.

دو هفته قبل بازار سرمایه با یک رشــد قابل توجهی روبرو شده و در روز چهارشنبه ۷ 
دی بیشترین بازده شاخص کل با رشد ۷۰ هزار واحدی به دست آمد، البته علت رشد 
بازار سرمایه افزایش نرخ دلار نیما بود که به ۳۰ هزار تومان رسیده بود اما در روز پنج 
شــنبه و با تغییر رئیس بانک مرکزی و اعلام نرخ ارز ۲۸,۵۰۰ تومان برای نیما، بازار 

سرمایه در هفته ای که گذشت با هیجان منفی روبرو شد.
نکته قابل توجه و بســیار مهم، تعویض هیجان بازار به یک باره از مثبت به منفی بوده 
و همان ســرمایه گذارانی که در دو هفته قبل به صورت هیجانی خرید می کردند به 
صورت هیجانی هم در هفته قبل سهام خود را فروختند، این هیجان همواره در بازار 
سرمایه بوده اما برآیندها نشان می دهد سرمایه گذارانی که بر اصول سرمایه گذاری 

در بورس آشنا نیستند همیشه ملک خود را صف قرار می دهند.

هیجان ها را کنترل کنید
علی فراقی کارشــناس بازار ســرمایه در این باره به مهر گفت: همانطور که می دانیم 
بازار سرمایه از اوایل آبان یک مسیر جنبشی رو به بالا را شروع کرده خصوصاً در زمانی 
که خیلی از افراد فعال یا حتی نظاره گران بازار انتظار آن را در نیمه دوم سال نداشتند 

و صرفاً ترس نسبتاً بالایی در طرف استقبال کنندگان مشاهده می شد.
فراقی ادامه داد: حال پس از ســومین هجوم نمودار شــاخص کل و پس از گذشــت 
یورش های قبلی و ناکامی در زمینه شکســتن این محدوده قابل توجه می توان این 
دفعه را شکسته شدن معتبرتری در نظر گرفت هرچند قیمت بسیاری از شرکت های 
بورسی بسیار پایین تر از دفعات قبلی است و این امر خود می تواند نشانی از کم ریسک 
تر بودن این فرآیند دانســت البته پس از عنوان کردن این موضوع باید به خوبی این 
مســئله را یادآوری کرد که صرفاً به دلیل ریســک کم افراد نباید شروع به فعالیت در 
بازار نمایند زیرا هرچند ما با ریسک های کم تری مواجه هستیم اما ذاتاً بازارهای مالی 
خصوصاً بازار سرمایه در اکثر مواقع میزان بازدهی خود را در میزان قبال ریسکی که 
ما قبول می کنیم به ما می دهد هرچند باید این نســبت را در یک حالت معقولانه در 

سرمایه گذاری های خود لحاظ نمود.
این کارشناس بازار سرمایه به شناخت از وضعیت روانشــناختی بازار سرمایه اشاره 
کرده و افزود: پس از آن می توان برای افرادی که آشــنایی کم تری نسبت به این بازار 
دارند یا صرفاً به دلیل هیجانات یا حتی پس از مدتی به دنبال بازپس گیری زیان های 
متحمل شده قبلی هستند نباید دوباره درگیر این چرخه معیوب شوند و می توانند از 
ابزارهایی که در بازار جهت کاهش ریسک یا ســرمایه گذاری به صورت غیر مستقیم 
که در سیســتم بازار به خوبی وجود دارد اســتفاده نمایند تا همانند دفعات قبلی در 
تله های بازار گرفتار نشــوند و این مسئولیت پیچیده را به دســت افراد متخصص یا 
نهادهای تعیین شــده برای این دســت از اعمال بســپارند. در نتیجه گیری هم اگر 
به نمودارها و وقایع اتفــاق افتاده قبلی برگردیم به راحتی می تــوان در خیلی از آنها 
الگوهای همانندی را یافت که نهایتاً با اندکی تأخیر تکرار شده اند و صرفاً این موضوع 
را یادآور می شود که ما می توانیم با شناخت خوب از این مسیرها درگیر تکرار اتفاقات 
گذشته نشویم هرچند خیلی از افراد حتی با دانســتن این موضوع باز اعمال خود را 
تکرار می کنند که بــه خوبی می توان با تأکید بر عدم تکرار یا بهتر از آن ســپردن این 

مسئله به دست نهادها یا افرادی که قبل تر ذکر شد تکرار این مسئله را ناممکن کرد.
فراقی در پایان تاکید کرد: اگر ســابقه فعالیت نسبتاً مناسبی در بازار دارید می توان با 
دقت کافی خصوصاً رعایت مسائل روانشــناختی بازار که یک مؤلفه بسیار تأثیرگذار 
است به خوبی از مسیرهای بازار کسب ســود کرد و در صورت ضعف در این موارد این 

مسئولیت مهم را به فعالان و نهادهای شناخته شده رسمی بازار سپرد.
یکی از الگوهای جذاب ســرمایه گذاری، الگوی ســرمایه گــذاری در صندوق های 
مختلف اســت، امروز در بازار ســرمایه صندوق های مختلفی وجــود دارند که این 
صندوق ها بازده های متفاوتی را نیز دارند، به عنوان نمونه اگر شخص بخواهد در طلا 
سرمایه گذاری کند می تواند صندوق های طلا در بورس را خریداری کرده و به میزان 

بازده طلا در بازار آزاد سود کند.

یک چهارم وام مسکن برای خرید اوراق تسه

عدم امکان خرید مسکن حتی با وام
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رئیس جمهور:
وت کشور دارند  دست رانتخوارانی که چشم به ثر

را قطع خواهیم کرد
رئیس جمهور گفت: دســت افراد ســودجو و رانت خوار و کســانی که 
می خواهند به بیت المال و حقوق مردم و ثروت های کشور دست اندازی 

کنند، قطع خواهیم کرد.
 حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی طی ســفر به بهارستان و پس از 
شرکت در شــورای اداری این شهرســتان در جمع مردم با بیان اینکه 
مردم این منطقــه مردمانی دل داده به نظام و اهل بیت هســتند اظهار 
داشت: ایمان به خدا، انقلاب بودن و ایستادگی بر ارزش ها از بزرگترین 

سرمایه ها است که باید حفظ شوند.
رئیسی با اشاره به اینکه در بهارســتان مردمی داریم که کارشان تولید 
است و این افتخار برای منطقه است گفت: مردم بهارستان از بخش های 
مختلف از کشــور گرد هم آمدند نــه تنها باری بر مــردم تهران اضافه 
نکرده اند بلکه بار تهران را هم به دوش می کشند چرا که در این منطقه 
زن و مرد به اشتغال مشغول هســتند و آمارهای خوبی از سطح اشتغال 
داریم و برای ارتقا زحماتی که شما می کشید دولت هم باید کمک کند 

تا شاهد پیشرفت شهرستان باشیم.
وی افزود: امروز از بیمارســتان نیمه کاره بهارستان بازدید شد طرحی 
که ســال ها قبل باید به پایان می رســید و در این خصوص مقرر شد با 
ســرعت کار این مرکز پیش رود تا نیاز مردم منطقه به مراکز درمانی تا 

یک سال آینده برطرف شود.
رئیس جمهور بر ضرورت ایجاد فضای آموزشــی و ورزشــی بیشتر در 
بهارســتان تاکید کرد و گفت: در این منطقه مرکز آموزشــی به اندازه 
جمعیت نیســت و حداقل به ۱۰ تا ۱۵ مدرسه نیاز اســت که قرار شد 
با ســرعت و پیش از یــک ســال آینــده ۱۵۰ کلاس درس در منطقه 

بهارستان ایجاد شود.
رئیســی اظهار داشــت: در طول دوره فعالیت دولت سیزدهم ۳ هزار 
واحد تولیدی تعطیل یا نیمه تعطیل به چرخه تولید برگشــته اســت 
و تمام تلاش ما این اســت که در کالای اساسی و ســفره خود نیازمند 
خارج کشــور نباشــد و می شــود کاری کرد که در کالاهای اساسی 
نیازمند بیگانه نباشیم و برای این امر گام هایی برداشته و برنامه ریزی 

انجام شده است.
وی با تاکید بر اینکــه باید همه دولــت و وزرا در میان مــردم بیایند و 
حرف شان را بشنوند عنوان داشــت: نوکری مردم افتخار ماست و این 
نکته را به مســئولان هم گفته ام کــه در ادارات و ســازمان ها هم برای 
گره گشایی و حل مسائل مردم نباید از هیچ کوششی دریغ شود و مردم 
هم باید احساس کنند که کارشان انجام می شــود و البته از هر ارتباط 

ناشایستی در انجام امور مردم باید پرهیز شود.

رئیس جمهور بر قطع دست رانتخواران در همه زمینه ها تاکید و عنوان 
داشت: دست افراد ســودجو و رانت خوار و کســانی که می خواهند به 
بیت المال و حقوق مردم و ثروت های کشــور دست اندازی کنند، قطع 

خواهیم کرد.

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت:
فرانسه از آزادی نفرت پراکنی دفاع می کند

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت نســبت به سخنان اخیر وزیر خارجه 
فرانسه درباره وجود آزادی بیان در این کشور پاسخ داد و گفت: فرانسه 

نه از آزادی بیان که از آزادی نفرت پراکنی دفاع می کند.
سپهر خلجی رئیس شــورای اطلاع رســانی دولت در حساب کاربری 
خود در توئیتر نسبت به سخنان اخیر وزیر خارجه فرانسه درباره وجود 
آزادی بیان در این کشــور پاسخ داد و نوشــت: » ۱. خانم کولونا از آنچه 

دفاع می کنی آزادی بیان نیست، »آزادی نفرت پراکنی« است.
۲. اتباع فرانسه که در زندان هستند گردشگر نبودند، عاملان اغتشاش 

اند که وسط آشوب دستگیر شدند. به جرمشان رسیدگی می شود.
۳. قبل از دفاع از آزادی بیان در فرانسه، خاطرات محاکمه روژه گارودی 

در دادگاه های پاریس را مرور کنید.«

در جلسه ستاد تبلیغات اقتصادی مطرح شد
پیشنهاد کنترل انتظارات تورمی در بازار ارز

در نخســتین جلســه ســتاد تبلیغات اقتصادی کشــور، پیشــنهاد 
دســتگاه های عضو جهت کنترل انتظارات تورمی در بازار ارز مطرح و 

متناسب با آن تصمیماتی اتخاذ شد.  
 نخستین جلسه ستاد اطلاع رســانی و تبلیغات اقتصادی کشور در دور 

جدید، به ریاست سپهر خلجی برگزار شد.
بر اســاس این گزارش، در این جلســه که با موضوع بررســی تحولات 
بازار ارز برگزار شــد، محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی با بیان 
گزارشی از شاخص های کلان اقتصاد کشــور که موید روند رو به بهبود 
بخش واقعی اقتصاد است، عوامل مؤثر بر نوسانات اخیر نرخ ارز را مورد 

اشاره قرار داد.  
در این جلســه پیشــنهاد دســتگاه های عضو جهت کنترل انتظارات 

تورمی در بازار ارز مطرح و متناسب با آن تصمیماتی اتخاذ شد.  
ستاد اطلاع رســانی و تبلیغات اقتصادی کشــور با هدف هماهنگی در 
امور اطلاع رسانی، پاسخگویی به موقع توسط مسئولان، مقابله با جنگ 
روانــی و التهاب آفرینی در بازار و اقتصاد کشــور، مــرداد ماه ۱۳۹۷ با 
مصوبه شــورای عالی هماهنگی اقتصادی و تأیید مقام معظم رهبری 

تشکیل شده است.  
رئیس جمهور ۱۶ آذرماه ســال جاری با صدور حکمی ســپهر خلجی 
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت را با حفظ سمت به عنوان رئیس ستاد 

اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور منصوب کرد.

 واکنش عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبری 
به اهانت های نشریه فرانسوی

عضو دفتر حفظ و نشــر آثار رهبر معظم انقلاب اسلامی به توهین های 
اخیر یک نشریه فرانسوی واکنش نشــان داد و آن را با استناد به اهانت 

قبلی این نشریه به پیامبر اسلام، عجیب ندانست.
 مهــدی فضایلی عضو دفتر حفظ و نشــر آثار رهبــری در توئیتر و در 
واکنش به توهین های اخیر یک نشــریه فرانسوی نوشت: »نشریه ای 
که روزی با وقاحت و به نام آزادی بیان پیامبر عظیم الشــان اســلام 
را مورد هتک قــرار داد، اهانت امروزش به رهبــر انقلاب که پرچمدار 
و تداوم بخش مکتب و راه پیامبر اسلام اســت عجیب نیست؛ چرا که 
این جریان در حال اضمحلال اســت و مصداق الغریق یتشبث به کل 

حشیش!..وَالَلّ مُتِمُّ نوُرِهِ«

تریبون

عضو کمیســیون برنامــه و بودجــه مجلس گفت: 
طبق ادعای دولتمــردان بانک هــای اطلاعاتی ما 
کامل است، پس شناســایی تعداد محدودی دلال و 
ســفته باز بازار ارز، ســکه و خودرو نباید کار سختی 

برای دولت باشد.
احســان ارکانی، با اشــاره به بررســی طرح مالیات بر 
عایدی ســرمایه در مجلس شــورای اســلامی گفت: 
این روزها برخی از دولتمــردان تأکید زیادی دارند که 
مجلس هر چه زودتر طرح مالیات بر عایدی ســرمایه 
را بررســی و تصویب کند که ما وظیفه خــود را انجام 
می دهیم، اما ســوالمان آن اســت که با توجه به اصرار 
دولتمردان برای تصویب قانونی در این زمینه، آیا بهتر 
نبود که دولت خودش لایحه مالیات بر عایدی سرمایه 

را به مجلس ارائه می کرد؟
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شــورای اســلامی ادامه داد: اگر دولت واقعاً 
مطالبه گر تصویب قانونــی برای اخذ مالیات 
بر عایدی سرمایه بود، می توانست یک سال 
قبــل در قالب یــک لایحــه دو فوریتی این 
موضوع را به مجلس ارائه دهد اما دولت هیچ 

اقبالی در این زمینه نشــان نداد. بر این اساس، مجلس 
شــورای اســلامی این موضوع را به عنوان طرح دنبال 
کرد و ما به دنبال آن هســتیم که از سفته بازی و دلال 
بازی هایی که به ویــژه در بازارهایی مثل ارز، ســکه و 

خودرو وجود دارد، جلوگیری کنیم.
وی با اشــاره به اینکه یکی از مشــکلات مــا در عرصه 

خودرو آن است که سالانه ۵۰۰ هزار کسری 
تولید خودرو نسبت به تقاضای خودرو داریم، 
اظهار داشت: مجلس شــورای اسلامی برای 
رفع این مشــکل قانون واردات خودرو را به 
تصویب رساند، اما دیدیم آنقدر دولت تبصره 
به ســر و ته آن زد که تأثیرپذیری خودش را 
برای کاهــش قیمت خودرو از دســت داد و 
این موضوع یکی از اصلی تریــن دلایل افزایش قیمت 

خودرو است.
نماینده مردم نیشابور در مجلس شورای اسلامی افزود: 
ما به دنبال آن هســتیم که با تصویب طــرح مالیات بر 
عایدی ســرمایه این دلالی ها کاهش یابــد و بتوانیم از 
افرادی کــه در این بازارها دلالــی می کنند و یک ریال 

هم مالیات نمی دهند و ســازمان امور مالیاتی و وزارت 
اقتصاد هم تاکنون هیــچ گامی برای شناســایی این 

فرارهای مالیاتی انجام نداده، مالیات اخذ کنیم.
نماینده مردم نیشــابور در مجلس شــورای اسلامی با 
اشاره به اینکه ما زیرســاخت های لازم را برای اجرای 
مالیات بر عایدی ســرمایه داریم، تاکیــد کرد: طبق 
ادعای دولتمردان بانک های اطلاعاتی ما کامل اســت. 
حتی بر اساس گفته برخی از مسئولان وزارت اقتصاد، 
آنان می توانند تعداد نان مصرفی خانوارها را هم کنترل 
و رصد کنند. زمانی که چنین زیرساخت های اطلاعاتی 
به ادعای خود دولتمردان وجود دارد، پس شناســایی 
تعداد محدودی دلال و سفته باز بازار ارز، سکه و خودرو 

نباید کار سختی برای دولت باشد.

مجلس

خریدار  وزیر امور خارجــه در گفتگوی با 
همتای کویتی خواســتار تشکیل سازوکار 
قانونی برای توقــف توهین به مقدســات 

اسلامی شد.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان و شیخ سالم عبدالل الجابر الصباح 
وزیر امور خارجه کویــت در خصوص روند 
مناســبات دو جانبه، مســائل منطقه ای و 
بین المللــی از جمله هتــک حرمت اخیر 
مســجد الاقصی توســط صهیونیســت ها 

و اقــدام موهن نشــریه فرانســوی تلفنی 
گفت وگو و تبادل نظر کردند.

وزیــر امــور خارجــه کشــورمان در این 
گفت وگــوی تلفنــی ضمــن محکومیت 
اقدام صهیونیســت ها در خصوص توهین 
و هتک حرمت مســجدالاقصی، خواستار 
هماهنگی و اقدام مشــترک کشــورهای 
اســلامی در جهت حفظ وضعیت تاریخی 
و قانونی مسجدالاقصی شــد و بر تشکیل 
ســازوکار قانونی در ایــن خصوص جهت 

توقف توهین به مقدســات اسلامی تاکید 
کرد.

امیرعبداللهیــان بار دیگر بر لــزوم تقویت 
همکاری های منطقه ای در راستای صلح و 

ثبات منطقه تأکید کرد.
وی همچنین از نشست آتی محیط زیست 
دریایی موســوم به ROPME به میزبانی 

کویت استقبال کرد.
شیخ ســالم عبدالل الجابر الصباح وزیر امور 
خارجه کویت نیز در این گفت وگوی تلفنی، 

بار دیگر بر موضع ثابت دولت کویت در قبال 
موضوع فلســطین تاکیــد و اقدامات اخیر 
رژیم صهیونیستی در هتک حرمت مسجد 

الاقصی را به شدت محکوم کرد.
وزیر امور خارجه کویت از پیشنهاد و ابتکار 
جمهوری اســلامی ایران در خصوص اقدام 
هماهنــگ ســازمان همکاری اســلامی 
بــرای توقف اقدامــات توهیــن آمیز رژیم 
صهیونیســتی که صلح و ثبات در منطقه را 

به خطر می اندازد، استقبال کرد.

وزیر امور خارجه کویت همچنین با اشــاره 
به سابقه سیاه نشریه شارلی ابدو در توهین 
بــه پیامبر اســلام )ص(، ضمــن رد اقدام 
موهن نشریه فرانسوی، توهین به مراجع و 
رهبران دینی را توهین به تمام مســلمانان 

دانست.
طرفین در ایــن تماس تلفنی بــر تحکیم 
مناسبات دوجانبه تاکید کرده و از برگزاری 
نشست آتی کمیسیون عالی همکاری های 

مشترک دو کشور استقبال کردند.

شناسایی دلالان کار سختی نیست

طیبه بیات  امام جمعه موقت تهران گفت: 
تقوا عامــل خلق قدرت و افزایش ســرمایه 

اجتماعی میان دو نهاد دولت و ملت است.
حجت الاسلام ســید محمد حسن ابوترابی 
فرد خطیــب موقت نماز جمعــه این هفته 
تهــران در خطبه های عبادی- سیاســی 
نماز جمعه این هفته تهــران، ضمن توصیه 
به رعایت تقوایی الهی اظهار داشت: نگاه به 
ســخنان امیرالمومنین )ع( و فهم درست 
و دقیــق آن و تلاش برای آراســتگی به این 

فضائل جان، روح و حقیقت تقوا است.
وی عنــوان کــرد: امیرالمومنیــن )ع( در 
فرازهــای ســازنده ای خطاب بــه مالک 
می فرماید، تقوا عامل خلق قدرت و افزایش 
سرمایه اجتماعی میان دو نهاد دولت و ملت 
اســت. به گمان بنده واژه ها و کلمات ایشان 
در این فراز و فرازهای بلند منشور حکمرانی 

به دو اصل محوری و کلیدی معطوف است.

سیاست ابزاری برای پاسداری حقوق 
انسان ها است

خطیب نماز جمعه تهــران گفت: اصل اول، 
تبیین اینکه سیاست ابزاری برای پاسداری 
حقوق انسان ها است. قدرت هدف نیست و 
تقویت یافتگان این مدرسه برای رسیدن به 
قدرت و ســلطه بر دیگران تلاش نمی کنند 
بلکه سیاســت ابــزاری برای پاســداری از 
حقوق انســان ها و جامعه انســانی و فراهم 
آوردن بستر تعالی انســان و توسعه انسانی 
اســت.ابوترابی فــرد تصریح کــرد: تامین 
نیازهای بشــر و تامین کردن نیاز انسان ها 
برای حکمرانان و گوش سپردن به سخنان 
مردم در سیاســت از اهداف سیاست است. 
از نــگاه امیــر المومنیــن )ع(، حکمرانی 
سیاســت کلان تمرین حوزه مرجع است و 
تنظیم و تعادل دیگــر حوزه های زندگی در 
عرصه های فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی 
با تعادل نظم سیاســی رابطه مســتقیم و 
ناگسستنی دارد.وی اضافه کرد: در اندیشه 
سیاســی اســلام و همه ادیان الهی آن روز 
کره خاکی نماد عدالت است که شخصیتی 
مانند وجــود مبارک امام عصــر )عج( نماد 
علم و عدالت بــر اریکه قــدرت تکیه بزند و 
قدرت سیاســی را در دست گیرد و به دست 
انسان های آراســته به علم، عدالت، عزت و 
قدرت بســپارد و راه را برای بسط عدالت در 

سطح کره خاکی هموار کند.
خطیب نماز جمعه تهران خاطرنشان کرد: 
اصل دوم که مــورد توجه علی )ع( اســت 
معطوف داشــتن نگاه مالک اشــتر و همه 
حکمرانان در جوامع اسلامی به این حقیقت 
است که انسان آراســته به تربیت دینی که 
در اریکــه قدرت سیاســی قــرار می گیرد 
باید مظهر رحمت رحمانــی و مظهر علم و 

حکمت خدای متعال باشد.
ابوترابی فرد بیان کــرد: عالم تحت مدیریت 
ذات اقدســی قرار دارد که آراسته به علم و 
حکمت و آراســته به رحمت است. مدیرانی 
که در لایه های قدرت و راس هرم قدرت در 
نظام دینی و اسلامی قرار می گیرند باید در 
حوزه نظر مظهر علم و حکمت باشــند و در 

حوزه عمل مظهر رحمت رحمانیه خدا.
وی ادامه داد: امام معصوم خلیفه تام خدای 
متعال در قله این کمال قرار دارد. انسان های 
مومن، عادل و تربیت یافته در مدرسه پیامبر 
اکرم )ص( و اهل بیــت او در فرازی پایین تر 
و در جایگاه خلافت الهــی باید مظهر علم و 
تفکر در مقام تصمیم گیری و مظهر عمل در 

حکمرانی باشند.
خطیب نماز جمعه تهران افزود: خدا متعال 
در موضع رحمــت در قله رحمت اســت و 
در آنجا کــه اقتضای قهر اســت قهر خود را 
اعمــال می کنند اما قهر الهی و خشــم خدا 
از رحمت الهی سرچشــمه می گیرد. چون 
دوســت می دارد خشــم می کند. نگاه او به 
جامعه بشری و سعادت جامعه بشری ریشه 

رحمت، لطف و قهر او است.
ابوترابی فــرد گفــت: امیرالمومنین مالک 
اشتر را به این اصل دینی رهنمون می کند. 
مدیران و مسئولان در تمامی رده ها خصوصاً 
رده هــای میانی و رده هــای بــالا باید در 
آراستگی به علم، حکمت، رحمت و کمالات 
انســانی به خدا نزدیک شــوند و علی )ع( را 

مقتدا و پیشوای خود قرار دهند. 
وی با اشــاره به بخــش دیگــری از بیانات 
امیرالمومنیــن )ع( خطاب به مالک اشــتر 
اضافه کرد: مردم تجربه انباشــته شده ای از 
حکمرانی دارند. همان قضاوت گذشته تو در 
مورد حاکمان قبل را امــروز مردم در مورد 
تو خواهند داشــت، پس باید مراقب کلام و 
رفتار خود باشیم. این توئیت ها و سخنان و 
حرف ها که بعضاً در دوران انتخابات مطرح 

می شود بعدها مورد نقد قرار می گیرند.

ما با سخنان و کلمات خود مورد 
قضاوت مردم قرار می گیریم

خطیب نماز جمعه تهران تصریح کرد: آنان 
باید قول ســدید داشته باشــد. برای مردم 
مطالباتی را درســت می کنند که بعضی از 
آنها در میان مدت هم قابل دسترس نیست 
و نیازمند زمان اســت باید مراقب بود. ما با 
ســخنان و کلمات خود مورد قضاوت مردم 

قرار می گیریم.
ابوترابی فرد تاکید کرد: ســخنان شــهید 
سلیمانی قول سدید بود. کجا انتظاری ایجاد 
کرد که قدرت پاسخگویی به آن را نداشت؟ 
او زمانــی قضاوت قطعی خود از فروپاشــی 
داعش را اعلام کرد که قبل از فروپاشی این 

حکومت بی پایه و اساس فروپاشید.
وی با اشــاره به یکــی از دغدغه های اصلی 
امــروز جهان در مســیر حرکت به ســوی 
توســعه پایدار، بیان کرد: از میان ۱۷ هدف 
اصلی که برای توسعه پایدار از سوی سازمان 
ملل تعریف شده است، حداقل چهار هدف 
به صورت مستقیم یا غیرمستقیم با آلودگی 

هوا مرتبط است.

آلودگی هوا چهارمین عامل عمده 
مرگ و میر در سراسر دنیا بوده است

خطیب نماز جمعه تهران گفت: بنا بر اعلام 
بانک جهانــی در ســال ۲۰۱۶ آلودگی هوا 
چهارمین عامل عمده مرگ و میر در سراسر 
دنیا بوده است. بر اســاس گزارشات وزارت 
بهداشــت کشــور ما، آلودگی هوا سالیانه 
حــدود ۳۷۰۰ نفــر از شــهروندان تهران 
را قربانی می کنــد و میزان مــرگ و میر به 
واسطه آلودگی هوا در کشور سالیانه حدود 

۱۲ هزار نفر است.
ابوترابی فرد اظهار داشــت: وزارت بهداشت 
در ســال ۱۳۹۸ گزارشــی را منتشر کرد 
که خســارت آلودگــی هوا به شــهروندان 
تهرانــی را ســالیانه حدود ۲ هــزار و ۲۰۰ 
میلیارد تومان برآورد کرد. بر اســاس همان 
گــزارش خســارت آلودگی هــوا ۱۹ هزار 
میلیارد تومان اســت که منشا خسارت ها و 

آسیب های جدی است.
وی با تاکید بر اینکه بحث آلودگی هوا بحث 
مهم و کلیدی اســت اضافه کــرد: مجلس 
شورای اســلامی قانون هوای پاک را چند 
ســال قبل تصویب کرد و وظایف هر نهاد از 
جمله وزارت صمت، ســازمان اســتاندارد 
و حوزه های مختلف را تعیین کرده اســت. 
طبق این قانون عملکرد مسئولان باید مورد 

نقد جدی قرار گیرد.
خطیب نمــاز جمعه ایــن هفته تهــران با 
اشــاره به تاریخ ۱۳ جمادی الثانی به عنوان 
روز انسان ســاز و تربیت کننده فاطمه ثانی 
و حضرت ام البنین )س(، خاطرنشان کرد: 
این همسر بزرگوار و استثنایی و مادر چهار 
شهید عالی قدر یک شــخصیت استثنایی 
است. گمان بنده این اســت که شخصیت 
حضرت عباس تحت تاثیر این مربی فرزانه 
که تحت تعلیم امیرالمومنین اســت شکل 

گرفته است.
ابوترابی فرد عنوان کــرد: حضرت ام البنین 
فرزند برومند خود را تربیت کرد تا در رکاب 
علی بن الحسین )ع( انســانیت، شجاعت، 
معرفت، دیانت و ولایت مــداری را فر روی 

جوامع بشری و انسانی عینیت بخشند.
وی افزود: مادران شهدا و همسران شهدای 
ما از این بانــو درس گرفتند و در مدرســه 
ایشان تربیت شدند. این بانوی بزرگ زمانی 
که خبر شهادت حضرت عباس را شنید بی 
آنکه خم به ابــرو بیاورد گفت، بشــیر برای 
من از حســین عزیز بگو و بعد بیان داشت، 

بشــیر فرزندان من، عباس و سه برادرش و 
همه کسانی که زیر آسمان زندگی می کنند 

فدای حسین )ع(.

سرمایه اجتماعی به عنوان مهمترین 
رکن پیشرفت و توسعه مطرح است

خطیب نماز جمعه تهران با اشــاره به نکته 
سرمایه اجتماعی در خطبه گذشته تصریح 
کرد: ســرمایه اجتماعی امروز بــه عنوان 
مهمترین رکن پیشــرفت و توسعه جوامع 
اســلامی مطرح اســت و هر خانواده، گروه 
و جامعه چهار ســطح بالاتــری از آگاهی، 
اعتمــاد و مشــارکت برخوردار باشــند از 
ســرمایه اجتماعــی بالاتری برخــوردار 

هستند.
ابوترابی فــرد بیان کــرد: عدالت اجتماعی 
و اعتمــاد اجتماعی از شــاخص های مهم 
سرمایه اجتماعی است. اعتماد افراد جامعه 
به یکدیگر و دو نهاد ملت و دولت ریشــه در 

اعتماد و استحکام نظام خانواده دارد.
وی با تاکید بر اینکــه دفاع مقدس محصول 
نظام خانواده اســت، گفت: مادران شــهدا 
بزرگترین ســرمایه اجتماعی این کشــور 
هســتند. مادر رکن خانواده و رمز اعتماد و 
پایداری خانواده اســت. نکتــه ویژه جامعه 
به اســلامی به جایگاه بانوان و مقوله مهم و 
تعیین کننده عفاف و حجاب، پاســداری از 
ارزش ها، وفاداری به فرزند و همســر ریشه 

در نگاه اسلام به نهاد خانواده دارد.
خطیب نماز جمعه تهــران بیان کرد: امروز 
تمام ســرمایه اجتماعی ما بر شــانه استوار 
بانوان و مادران و خواهران بزرگواری اســت 
که در این روزها و ماه ها نشــان دادند پیوند 
ناگسســتنی با ارزش های اســلامی و ملی 

دارند.

پایه و اساس سرمایه اجتماعی ما 
خانواده است

ابوترابی فرد ادامه داد: پایه و اساس سرمایه 
اجتماعی مــا خانواده اســت و بانوان عمود 
این خیمه و خانه هســتند. نهــاد خانواده 
دفاع مقدس را خلق کرد و شــهدای مقدس 
ســلیمانی ها، شــهید صیاد شــیرازی ها، 
طهرانی مقدم هــا، کاظمی هــا و باکری ها 
و شــخصیت های برجســته خالق اعتماد و 
امنیت، تربیت یافته مدرســه ای هستند که 
رکن آن مدرسه مادران بزرگوار هستند که 
از زینب کبری )س( و ام البنین الگو گرفتند.

وی با تاکید بر اینکه باید برای استحکام نهاد 
خانواده تلاش کنیم و همت داشــته باشیم، 
اظهار کــرد: در حــوزه تحکیــم نهادهای 
اجتماعــی و تحکیم پیوند دولــت و ملت و 
افزایش ســرمایه اجتماعی بایــد اصولی را 

مدنظر قرار داد.
خطیب نماز جمعه تهــران ادامه داد: اصل 
یکم که از نظر صاحبنظران در حوزه مسائل 
اجتماعی نقــش برجســته ای در افزایش 
ســرمایه اجتماعــی ایفا می کنــد، حوزه 
ارزش های اخلاقی و فرهنگی است. انبیای 
الهی با تربیت انســان ها و بــا هدف افزایش 
ســرمایه اجتماعی در پرتوی عدالت تلاش 
نمودند.ابوترابی فرد گفت: عدالت دستاورد 
تربیت دینی و آراستگی به علم و حکمت در 
مقام نظر و آراستگی به عمل صالح در عرصه 
عمل است. انسان های عالم و عادل آفریننده 
سرمایه اجتماعی هستند و این انسان ها در 
خانه ای تربیت می شــوند که نورانی به نور 

فضیلت باشند.

سردار سلیمانی یکی از با ارزش ترین 
ارکان سرمایه اجتماعی ایران است

وی خاطرنشــان کرد: نقش دیــن مداران 
در افزایــش ســرمایه اجتماعــی تعیین 
کننده اســت. سردار ســلیمانی ها که یکی 
از مهمترین، بــا ارزش ترین و کلیدی ترین 
ارکان ســرمایه اجتماعی ایران هستند در 
تربیت دینی در این جایــگاه قرار گرفتند و 
آنها را به عنوان رکــن کلیدی جامعه تبدیل 
کرد.خطیب نماز جمعــه تهران تاکید کرد: 
جان من فدای این نگاه شهید سلیمانی که 
جامعه ما، خانواده ما اســت. اینها خانواده و 
بچه های ما هستند و باید بین مردم راه افتاد 
و مردم را جذب کــرد. او دغدغه اجتماعی 
و دغدغه تربیت دینی و اســتحکام جامعه 

اسلامی را دارد.

جذب حداکثری برآمده از تربیت 
دینی است

ابوترابی فرد با بیان اینکه جذب حداکثری 
برآمده از تربیت دینی اســت، تاکید کرد: به 
اعتقاد شهید ســلیمانی رابطه حزب اللهی 
با حزب اللهی فایده ندارد. ایشــان دغدغه 
داشتند کســی از قطار انقلاب جا نماند. این 
نگاه شهید ســلیمانی را در بیابان کشورها 
حاضر کــرد. او دغدغــه رهایــی ملت ها و 
اقتدار آنها را داشــت. همانطــور که قلبش 
برای جوانــان ایران می تپید بــرای جوانان 
فلســطین، ســوریه، لبنان، یمن و سراسر 

اسلامی می تپید.
وی اضافه کرد: افزایش ســرمایه اجتماعی 
باید به عنوان اصلی از این سیاســت ها باید 
در دســتور کار همه مــا قرار گیــرد. بعضاً 
توصیه های رهبر انقلاب در این حوزه مورد 

غفلت قرار گرفته است.
خطیب نماز جمعه تهــران در پایان عنوان 
کرد: تربیت یافتگان مدرســه حضرت علی 
)ع( شهدا هستند و شــهدا تربیت یافته این 
شیشــه عطر هســتند و با شکستن شیشه 
عطر شهید سلیمانی اســلام و جهان اسلام 
معطر شد. مربی شهید ســلیمانی ها رهبر 
معظم انقلاب اسلامی اســت و در مدرسه او 
چنین انســان هایی تربیت شدند. ابومهدی 
المهندس، سید حســن نصرالل ها و فاتحان 
یمن و بســیاری دیگــر، تربیــت یافتگان 
مدرسه ای هستند که مربی آن رهبر فرزانه 

انقلاب اسلامی است.

کید کرد امیرعبداللهیان بر توقف توهین به مقدسات اسلامی تأ



بین آمارهای رسمی و درک مردم از وضعیت اقتصادی فاصله وجود دارد

سیگنال قیمت دلار آزاد به بازارها چیست؟
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 وضعیت تولید و تامین انرژی صنایع معدنی 
در سال ۱۴۰۱

ســیف الله امیری  تمام تلاش ما در دفتر صنایع معدنی جلوگیری از 
خام فروشی و ایجاد ارزش افزوده است و این سیاست وزارتخانه هم بوده 
و هست. قطعاً صادرات صنایع معدنی یکی از اهدافی است که در وزارت 
صمت دنبال می شــود و در این خصوص مانعی نداریم اما تمام تلاش ما 
این اســت که بعد از تأمین نیاز داخل صادرات رونق داشته باشد. آنچه 
مهم است این اســت که کارخانجات مواد اولیه را از بورس کالا بخرند و 
در این زمینه تمام کارخانجات باید تولیدشــان را در بورس کالا عرضه 

کنند.
در سال ۹۴ حدود ۲۴ میلیون تن ســنگ آهن صادر می شد که با برنامه 
ریزی های انجام شــده این رقم به ۱.۷ میلیون تن رسیده است و برنامه 
ریزی وزارتخانه به گونه ای بــوده که با ورود ماشــین آلات و قطعات و 

تجهیزات به کشور از خام فروشی جلوگیری کند.
اکنون نیز شرایط پیش روی کشور به گونه ای است که قطعاً به ارز آوری 
برای کشور و صادرات کالاها نیاز شدید داریم ولی آنچه که مهم تر است 
حفظ واحدهای تولیدی اســت و زمانی صادرات شیرین تر می شود که 

واحدها مشکل تأمین مواد اولیه نداشته باشند.
بر اساس ســند راهبردی چشم انداز افق ۱۴۰۴ کشــور ظرفیت تولید 
فولاد باید به ۵۵ میلیون تن در سال برسد و بر همین اساس طرح جامع 

فولاد با همکاری نهادهای دولتی و غیر دولتی سالیانه پایش می شود.
یکی از موارد مورد توجه در این طرح، توازن زنجیره ارزش از منظر مواد 

اولیه و امکان تأمین نیاز حلقه های زنجیره به مواد اولیه از داخل است.
همچنین بررسی و پایش زیرســاختهای لازم برای تحقق اهداف ذکر 
شــده درافق ۱۴۰۴ مانند فولاد، راه آهن، جاده، بنادر تجاری، انرژی و 

… بخشی دیگر از طرح جامع فولاد است.
برای تولید ۵۵ میلیون تن فولاد که تا افق ۱۴۰۱ برنامه ریزی شــده باید 
زیرساختها و الزامات تحقق هدف مهیا باشد و مشکلات انرژی و قطع برق 
و گاز ممکن اســت خللی در راه رسیدن به هدف باشــد.بر اساس اهداف 
موجود در این بخش فولاد باید سالیانه تا ۳ میلیون تن افزایش تولید یابد 
ولی مشــکلات تأمین انرژی در این بخش باعث شــده تولید به اهداف از 
پیش تعیین شده نرسد ولی امیدواریم با برنامه ریزی وزارت نفت و وزارت 

نیرو بحث انرژی به شرایط پایدار برسد و تولید دوباره رونق یابد.
برنامه ریزی های قبلی در این حوزه بر این اساس بوده که که ما کمبود 
انرژی نداشته باشــیم و ســوخت مورد نیاز صنایع تأمین شود اما این 
شــرایط پیش آمده و مشــکلات تأمین انرژی، تحریم های بین المللی 
و همه گیری ویروس کووید ۱۹ باعث شــد که به طــور کامل به تولید 
هدفگذاری شــده در این بخش دســت پیدا نکنیم، هــر چند که تمام 
تلاش این دفتر بر این اســت که واحدهای داخلی به هیچ عنوان کمبود 
مواد اولیه نداشــته باشند و تولید به ایده آل برســد و بدین منظور تمام 
کالاها را به ســمت بورس ســوق دادیم که واحدهــای مصرف کننده 

بتوانند مواد اولیه خود را به راحتی تهیه کنند.
در این زمینه ســتاد تنظیم بازار نیز اعلام کرد که تمامی کالاهای مواد 
اولیه باید در بورس کالا عرضه شود و کسانی می توانند صادرات داشته 
باشند که کف عرضه را رعایت کنند. سامانه جامع تجارت با سامانه های 
گمرک و بورس کالا لینک اســت و این واحدها با رعایت شرایط لازم به 
راحتی می توانند صادرات داشــته باشــند و در غیر این صورت سامانه، 
صــادرات را متوقف می کند.بــا توجه به لزوم مدیریــت مصرف انرژی 
صنایع، گاز واحدهایی کــه کف عرضه را رعایت نکنند قطع می شــود 
و مصرف آنها بین واحدهایــی که کف عرضه را رعایــت کنند و به فکر 
مردم و تنظیم بازار هستند تقسیم می شود.در این راستا کف عرضه های 
سیمان را به بورس کالا اعلام کردیم ولی باز مشــکل انرژی داشتیم. با 
برنامه ریزی های صورت گرفته قرار بــود ۲۷ میلیون متر مکعب گاز در 
روز به واحدهای ســیمانی اختصاص یابد ولی اکنــون فقط ۶ میلیون 
متر مکعب اختصاص یافته اســت اما با تدابیر لازم شرکتهای سیمانی 
توانســتند مازوت را در منابع مازوت خود ذخیره ســازی کنند و از آن 

طریق نسبت به جبران کمبود سوخت اقدام می کنند.
ما انتظار داریم واحدهای تولید ســیمان و فولاد و زنجیره های آن و هر 
کالایی که در بورس کالا کف عرضه برای آن تعریف شــده، کف عرضه 
را رعایت کنند تا هم برای تولید کننده و مصرف کننده پایین دســتی 
مشکلی در تأمین مواد اولیه پیش نیاید و هم شرکتها به راحتی بتوانند 
در تنظیم گری بازاری که از لحاظ تأمین انرژی در شــرایط سختی قرار 
دارد کمک کنند.سیاســت وزارت صنعت، معدن و تجــارت بالا بردن 
تولید است و امســال با وجود قطعی برق در تابستان و مشکلاتی که در 
بحث انرژی وجود دارد شاهد رشد بیش از ۹۰ درصدی کالاهای صنایع 
معدنی شامل فولاد، ســیمان، آلومینیوم، مس، ســرب و روی و سایر 
کالاها هســتیم.البته ممکن است به دلیل مشــکلات موجود در حوزه 
تأمین انرژی و گاز صنایع، ماه های پایانی سال تولید در همین وضعیت 
باقی بماند چرا که قرار بــود ۴۰ میلیون متر مکعــب گاز به واحدهای 
فولادی اختصاص یابد ولی الان روزانه تنهــا ۱۵ میلیون متر مکعب به 
این واحدها اختصاص یافت و گاز مورد نیاز سیمانی ها نیز از ۲۷ میلیون 

متر مکعب به ۶.۱۱ میلیون مترمکعب تقلیل یافت.
با تدابیر اتخاذ شــده و با توجه به اینکه در تولید گندله و کنســانتره و 
شــمش و میلگرد مازاد تولید داریــم اکثر ســهمیه گاز مصرفی را به 
واحدهای اســفنجی اختصاص دادیم که دچار مشــکل نشــویم ولی 
امیدواریم مشــکل ســوخت و گاز برطرف شــود تا بتوانیم به جایگاه 

خودمان و هدفگذاری های انجام شده در تولید برسیم.

سازمان امور مالیاتی:
 آخرین مهلت تسلیم اظهارنامه فصل پاییز 

تا ۲۵ دی ماه تمدید شد
ســازمان امور مالیاتی کشــور، مهلت ارائه اظهارنامه مالیات بر ارزش 
افزوده مربوط به دوره ســوم )فصل پاییز( ســال ۱۴۰۱ را تا پایان روز 

یکشنبه ۲۵ دی ماه اعلام کرد.
 

بر اســاس اعلام ســازمان امور مالیاتی آخرین مهلت تسلیم اظهارنامه 
مالیات بر ارزش افزوده دوره سوم )فصل پاییز( سال ۱۴۰۱، ۱۵ دی ماه 
بود اما با توجه به درخواســت های مودیان نظام مالیات بر ارزش افزوده 
و به منظور تکریم مودیان و فراهــم آوردن زمینه اجرای تکالیف قانونی 
برای آنان، بنا به اختیار حاصل از قانون و مقررات مالیات بر ارزش افزوده 
تمدید شــد.بر این اســاس، ادارات کل امور مالیاتی موظف اند در مورد 
مؤدیان مالیاتی کــه اظهارنامه مالیات بر ارزش افــزوده مربوط به دوره 
سوم )فصل پاییز( سال ۱۴۰۱ را تا پایان روز یکشنبه ۱۵ دی ماه تسلیم 
کنند، امکان برخورداری صددرصدی بخشــودگی جرایم عدم تسلیم 
اظهارنامه در موعد مقرر برای دوره مزبور را در صورت درخواست کتبی 

برای مودیان فوق الذکر فراهم کنند.

یادداشت

بازار

کاهش ســهم درآمدهای نفتی در بودجه و حرکت به 
سمت درآمدهای پایدار مانند مالیات، با اینکه همواره 
یکی از اهداف کشور محســوب می شده اما کمتر به آن 
توجه شــده اســت؛ موضوعی که طی دو سال اخیر در 
راســتای تحقق آن گام هایی برداشته شده و آمارها نیز 

از جایگزینی مالیات با نفت حکایت دارند.
 تا حدود ۱۰ ســال قبل، حــدود ۵۰ درصــد از منابع 
عمومی بودجه کشــور از محل صــادرات نفت تامین 
می شــد اما این ســهم به تدریج کاهش پیــدا کرد و 
جای خود را به درآمدهای مالیاتــی داد.  به طوری که 
بر اساس لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱،  کل سهم درآمد 
دولت از صــادرات نفــت ۳.۸ میلیون میلیــارد ریال 
پیش بینی شــده بود که درآمدهای نفتی از این بخش 

تنها معادل ۲۵ درصد سهم داشت.
البته اظهار نظر مســئولان از ادامه ایــن روند حکایت 
دارد و به نظرمی رســد نه تنها طبق گفته سیداحسان 
خاندوزی،  وزیر امور اقتصاد و دارایی قرار است اقتصاد 
کشــور تا پایان فعالیت دولت ســیزدهم، وارد فصلی 
جدید از دوران مالیات ستانی و رهایی از بودجه مبتنی 
بر نفت شود، بلکه رئیس سازمان امورمالیاتی نیز ضمن 

تاکید بر این نکته که وابستگی بودجه دولت 
به نفت، نقطه آسیب پذیر اصلی اقتصاد ملی 
بوده،  اعلام کرده که در شــرایطی که کشور 
از سایر منابع مالی همچون درآمدهای نفتی 
محروم اســت،  مســئولیت این دستگاه در 
تامین مالی دولت بسیارسنگین است؛  ضمن 
اینکه دولت سیزدهم به شدت از تامین مالی 

ازطریق سایر شــیوه ها از جمله چاپ پول و استقراض 
بانکی ابا دارد؛ چرا که این شیوه های نادرست در نهایت 
به تورم می انجامد و فشار آن بر زندگی و معیشت مردم 

وارد می شود.
منظور همچنین به نقــش مالیــات در تامین بودجه 
کشــور اشــاره کرده و دراین مــورد گفته اســت که 
مهمترین ماموریت این دســتگاه، وصول درآمدهای 
مالیاتی و تامین بودجه کشــور است و با تلاش مضاعف 
و کار جهادی باید زمینه رشــد درآمدها و تعالی نظام 
مالیاتی را فراهم ســازیم.  برنامه کلان نظام مالیاتی در 
چهارســال پیش رو، افزایش نســبت مالیات به تولید 
ناخالص داخلی از حدود شــش درصد به ۹ درصد )۵۰ 
درصد رشــد( و تامین مالی حداکثری از منابع سالم و 

پایدار مالیاتی است.
رئیس کل ســازمان امــور مالیاتی کشــور 
با تاکید بــر اینکــه هوشمندســازی نظام 
مالیاتی و حاکمیت داده هــا،  اولویت اصلی 
برنامه های نظام مالیاتی اســت، اظهار کرده 
اســت که برای تحقق این برنامه کلان، سه 
اقدام کلیدی شامل اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان،  اجرای قانون مالیات بر 
ارزش افزوده جدید و استفاده از ظرفیت های ماده ۱۶۹ 
مکرر قانون مالیات های مســتقیم را باید به ســرانجام 
برســانیم.در این میان یک نگاه اجمالی به آمار و ارقام 
لوایح در سال های گذشــته هم نشان می دهد که نقش 
مالیات در تامین هزینه های دولت  هر سال پررنگ تر از 

سال قبل شده است.
بر اســاس مســتندات، مقایســه درآمدهای مالیاتی 
دولت در ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ نشــان می دهد 
که در لایحه بودجه امســال، درآمدهــای مالیاتی از 
۳۲۵ هزار میلیارد تومان بــه ۵۲۶ هزار میلیارد تومان 
رسیده که در این میان، سهم مالیات اشخاص حقوقی 
در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ معادل ۱۳۳ هزار و ۶۲۷ 

میلیارد تومان است که در مقایســه با رقم بودجه سال 
۱۴۰۰ )۵۹ هزار و۲۱۰میلیارد تومان( بیش از دو برابر 
افزایش داشت. همچنین سهم مالیات بر درآمدها در 
لایحه بودجه ســال جاری نیز ۸۴ هزار و ۲۱۰ میلیارد 
تومان بود که در مقایسه با رقم ۵۴ هزار و ۲۴۶ میلیارد 
تومان در بودجه ســال ۱۴۰۰ معــادل ۵۵ درصد زیاد 
شده  اســت. علاوه بر این، میزان مالیات بر ثروت ۲۷ 
هزار و ۵۱۷ میلیارد تومان در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ 
پیش بینی شده اســت که نسبت به ســهم ۳۴ هزار و 
۲۳۲ میلیارد تومان این مالیات در بودجه سال ۱۴۰۰، 
تقریبا ۲۶ درصد کاهش داشــت. رقم مالیات واردات 
در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ معادل ۷۷ هزار و ۷۵۰ 
میلیارد تومان درنظر گرفته شــده بود که در مقایسه 
با مصوبه بودجه ســال ۱۴۰۰ )۵۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد 

تومان(  ۴۲.۵ درصد افزایش داشت.
از سوی دیگر، مالیات کالاها و خدمات در لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۱ معادل ۲۰۳ هزار و ۶۶۱ میلیارد تومان 
درنظر گرفته شده،  این درحالی اســت که این رقم در 
بودجه سال گذشــته،  ۱۲۲ هزار و ۹۴۵ میلیارد تومان 

بود که به میزان ۶۶.۳ درصد رشد داشته است.

مالیات

مهرنــوش حیــدری  یک کارشــناس 
اقتصــادی می گوید: انتظار بــرای کاهش 
تورم چندان معقول نیســت چرا که دلار در 
نرخ های بالا در کانال ســی هزار تومان در 
حال تثبیت اســت و روند حرکت تورم نیز 

افزایشی است.
 بهنام ملکی با اشــاره به اینکه فاصله مهمی 
میان آمارهای ارائه شــده از سوی مقامات و 
درک مردم از وضعیت تورمی ایجاد شــده 
است، گفت: مقامات دولتی می گویند تورم 
بیســت درصد کاهش یافته اســت اما این 
کاهش محسوس نیست و باید به این مساله 

بیش از پیش توجه شود.
رییس هیات علمی کانون دانش آموختگان 
اقتصاد گفت: واقعیت این است که تورم تار 
و پود زندگی مردم را درنوردیده و به صورت 

بسیار تازنده در حال حرکت است.
وی در توضیــح این مطلب افــزود: اگرچه 
تکنیکی نگریســتن به مقوله تورم نیازمند 
اطلاعات ریزتر و بررســی تخصصی تر است 
اما در کلیات به نظر نمی رسد اتفاقی رخ داده 
باشد. بالاخره در یک ســال اخیر بهای دلار 
از حدود ۲۴-۲۵ به ســقف کانال سی هزار 
تومان یعنی محدوده ســی و شت تا سی و 
نه هزار تومان رســیده و باید توجه داشــت 
که همه کالاها و خدمات با نرخ دلار مرتبط 
هســتند. به گفته وی بهای ارز در بازار آزاد 
ســیگنال مهمی برای تعیین نــرخ کالاها 
و خدمات اســت و قیمت ها با نرخ دلار آزاد 
تطبیق می یابــد. در این مســیر قیمت ارز 
نیمایی تاثیری مشــابه قیمت ارز آزاد را در 
برندارد. از این رو مهــار بهای ارز در بازار ازاد 

مساله مهم و تاثیرگذاری است.

وی گفت: تثبیت نــرخ ارز در کانالی خا و ... 
نمی تواند مشــکل بنیادین اقتصــاد ایران 
را رفــع کند. در گذشــته بارهــا این قبیل 
درســتورات صادر شــده اســت. مشکل 
اصلی تورم ایران این اســت که هزینه های 
غیرتوسعه ای کشور مداوم در حال افزایش 
اســت و اتفاقا این افزایــش هزینه ها خود 

عامل بروز تورم در کشور است.

تحریم؛ هم داخلی و هم خارجی
وی در بخش دیگــری از ســخنانش به 
اثرگذاری مولفــه مهمی به نــام تحریم 
اشاره کرد و ادامه داد: در کنار هزینه های 

غیرتوســعه ای باید به بحث تحریم های 
داخلــی و خارجی، ســوء تصمیم گیری 
و تدبیر نیــز توجه کرد زیــرا مجموع این 
موارد باعث شده که ما کشوری باشیم که 
برای چندین دهه شاهد تاخت و تاز تورم 

است.
این استاد دانشگاه با اشاره به آمارهای ارائه 
شــده از ســوی دولت در خصوص افزایش 
درآمدهای نفتی گفت: در ســال جاری به 
دلیل جنگ اوکراین و تحریم های روســیه 
قیمت نفت تاحــدودی افزایش یافت، آنچه 
روشن است این که دولت سیزدهم توانسته 
به اشکال غیررســمی و ... حجم فروش نفت 

را نســبت به قبــل افزایش دهــد. نکته اما 
اینجاست که نفع ما از این افزایش قیمت به 

دلیل تریم ها بسیار اندک بوده است.
وی با تاکید بر اینه باید برندگان و بازندگان 
این جنگ را به لحاظ اقصادی مورد بررسی 
قرار داد، گفت: بسیاری از کشورها از جمله 
کشورهای اروپایی از قبل این جنگ متضرر 
شده اند اما چه کسانی توانســتند از تهدید 
برای خودشــان فرصت بســازند؟ طبیعتا 
 برندگان این جنگ عمدتا کشورهای نفتی 
بوده اند. آن ها با عقــد قراردادهای طولانی 
مدت بــرای صــدور انرژی تــلاش کردند 
نقش خودشان را در بازارهای انرژی جهان 

افزایش دهند اما تحریم ها چنین فرصتی را 
در اختیار ما قرار نداد.

باید ساختار بودجه اصلاح شود
این اقتصاددان با اشاره به اینکه تغییرات رخ 
داده در عرصه جهانی ســبب شده بسیاری 
از کشــورها با تــورم درگیر شــوند، گفت: 
البته میــران تورم این کشــورها اصلا قابل 
قیاس با تبعات تورم طولانی مدت نیســت 
اما این اتفاق رخ داده و ما بــا موجی از تورم 
در جهان مواجه شــده ایم. همه کشورها در 
حال برنامه ای برای خــروج از این وضعیت 
هســتند و طبیعی اســت که ما نیز باید به 
ضرورت عینــی برای خــروج از این بحران 

برنامه داشته باشیم.
وی گفت: گام اول برای خــروج از بحران و 
مهار دامنه تورم، بی تردید اصلاح ســاختار 
بودجه ای است. این روزها فصل داغ بودجه 
در حال از راه رســیدن اســت امــا به نظر 
می رســد تغییر عمده ای در این عرصه رخ 
نداده و متاســفانه بودجه های ایران همواره 

با سویه ای غیر توسعه ای تدوین می شوند.
ملکی گفت: به بیان ســاده در بودجه های 
ســالیانه ایران هزینه های نامطلوبی وجود 
دارد. بــه عبارتــی دولت بابــت چیزهایی 
هزینه می کند که اولویت نیســت و در عمل 
ما با کسری بودجه ســنگین و بزرگی روبرو 
می شــویم که موتور تولید تورم در کشــور 

می شود.
شــاید در اولین گام منضبط کردن بودجه 
و تدوین بودجه ای انقباضی با اولویت بندی 
دقیق بتواند مــا را وارد مرحله مهار تورم در 

کشور کند.

جزئیات درآمد دولت از مالیات های مختلف؛  مالیات از طلای سیاه سبقت گرفت

وزیر صمت اعلام کرد

افزایش رشد بخش صنعت و معدن به ۴.۹ درصد
خریدار   وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
گفت: رشــد اقتصادی در ۶ماهه نخســت 
امســال به ۳.۳ درصد و رشد بخش صنعت 
و معدن ۴.۹ درصد رسیده است در حالی که 
این شاخص در ســال های ۱۴۰۰، ۱۳۹۹، 
۱۳۹۸ بــه ترتیــب ۳.۵، ۱.۹ و منفی بوده 
اســت. ســید رضا فاطمی امین در اجلاس 
دوروزه روسای دانشــگاه ها، مراکز آموزش 
عالی پژوهشــی و فناوری، افزود: وضعیت 
تولید بسیار مناسب است. بر اساس گزارش 
مرکز آمار، رشد اقتصادی در ۶ ماه اول سال 
جاری ۳.۳ درصد بوده و این رشــد در بخش 
صنعت و معدن به ۴.۹ درصد رســیده است 
که رشــد این بخش به دلیل اشــتغال زایی 
مهم است؛ همچنین این رشد در سال های 
گذشــته به ترتیــب ۳.۵، ۱٫۹ و منفی بوده 
اســت.وزیر صمــت ادامــه داد: همچنین 
صادرات با ۱۹ درصد افزایش تا ۱۰ دی سال 
جاری به ۴۲ میلیــارد دلار و واردات با ۱۴ 
درصد افزایش به ۴۳ میلیارد دلار رســیده 
اســت، بر این مبنا و کســری تراز تجاری 
واردات و صــادرات بــه ۱.۳ میلیــارد دلار 
کاهش یافته که قصد داریم این شــاخص را 

سال آینده به صفر برسانیم.

افزایش 1۵ درصدی سرمایه گذاری 
در بخش ماشین آلات

وی در این اجلاس در سازمان پژوهش های 
علمــی و صنعتــی ایــران، تصریــح کرد: 
ســرمایه گذاری در بخش ماشین آلات ۱۵ 
درصد افزایش یافته و رکود ۸ سال گذشته 

شکسته شده است.
فاطمی امین به طرح این ســوال پرداخت 
که چرا ایــن پیشــرفت ها در زندگی مردم 

محسوب نیست و پاســخ داد: دلیل این امر 
تورم است. جبهه تولید خوب پیش می رود 
و با هم افزایی بین کسب وکارها باید روند را 

تقویت کنیم.
وزیر صمت دو هدف عمده ایــن وزارتخانه 
را اقتدار بین المللی و بهبــود زندگی مردم 
دانســت و ادامه داد: اقتدار بین المللی در ۴ 
بعد مشخص می شود در بعد اقتصادی یکی 
از معیارهــا صادرات کالای پیچیده اســت 
که بر اساس آن شــاخصی به نام پیچیدگی 
معرفی می شود این شاخص یعنی محصولی 
صادر کنیم که کشــورهای کمتری تولید 
کنند و محصولی وارد کنیم که کشــورهای 

زیادی تولید می کنند.
وی بیان کرد: رســیدن به چنین جایگاهی، 
نشان دهنده قدرت اقتصادی و دانشی بودن 
کشور است. جامعه دانشی، جامعه ای است 
که توانسته کســب وکارهایی شکل دهد و 
محصولاتی درســت کند کــه جوامع دیگر 

تولید نمی کنند.

کارکردهای مراکز علمی
فاطمی امیــن کارکردهــای مراکز علمی 
را ارتقا و پیشــبرد علم و فنــاوری و تربیت 
ســرمایه انســانی دانســت و گفت: بدون 
ارتباط با کسب وکارها این دو هدف محقق 

نمی شود و این نیاز دو طرفه است.
وی بــه فرصــت مطالعاتی اعضــای هیات 
علمی در صنعت اشــاره کرد و گفت: ۲۷ نفر 
از اعضای هیات علمــی از فرصت مطالعاتی 
در صنعت اســتقبال کردنــد، بازدیدهای 
استادان و دانشجویان از صنایع و بنگاه های 
بزرگ نیز در شــناخت مــردم از وضعیت 

صنعت بسیار مهم است.

عضو کابینه دولت ســیزدهم با اشــاره به 
سامانه هایی مانند سامانه ONet در آمریکا 
گفت: این ســامانه ها ویژگی های شــغلی و 
فرعی را دســته بندی می کنــد، همچنین 
مشــخص می کند هر رشته شــغلی چند 
نفر در این رشته شاغل هســتند، دستمزد 
چقدر اســت و چه مهارت هایــی نیاز دارد 
و اطلاعات مرتبــط با آن را ارائــه می دهد.

فاطمی امین تأکید کــرد: امروز واحدهای 
تولیدی حتــی در مرحله ورشکســتگی با 
چالش جذب نیروی انســانی مناسب روبرو 
هســتند؛ بنابراین ســامانه هایی مشابه با 
ONet اطلاعات شغلی فرصت های شغلی 
را ارائه می دهند و از ایــن طریق به بنگاه ها 
کمــک و همچنیــن داده لازم را هم برای 
آموزش عالی فراهم می کنند تا متناســب با 
نیازهای صنعت، ســرفصل های آموزش را 

تغییر دهند.

رتبه بندی دانشگاه ها بر اساس 
کارآفرینی

وی بــا تأکیــد بــر اهمیــت رتبه بنــدی 
 QS /دانشــگاه ها گفت: رتبه بندی کیو اس

بر اساس ارزیابی کارفرمایان کسب وکارها، 
دانشــگاه ها را رتبه بندی می کنــد. یعنی 
از صاحــب یــک کســب وکار می پرســد 
دانش آموخته دانشــگاهی چقدر در توسعه 

کسب وکارها مفید بوده است .
وزیر صمــت همچنین با اشــاره به اهمیت 
رشته های تحصیلی و تخصصی تأکید کرد: 
در حوزه تخصصی و تحصیلی پیشرفت های 
خوبی داریم؛ ولی در حــوزه علم و فناوری 
حکمرانی به شدت عقب هســتیم و همین 
باعث خلق پیشــرفت کشور شــده است. 
استعداد و توانمندی زیادی در زمینه تنوع 
علم و فناوری داریم و در همه این زمینه های 
علم و فنــاوری نیروی انســانی توانمندی 
داریــم.وی تصریــح کــرد: توانمندی علم 
و فنــاوری حکمرانی در حد ســاخت یک 
ســاختمان دوطبقه اســت ولی نیاز بسیار 

بیشتری داریم.
فاطمــی امین خاطرنشــان کــرد: فرصت 
مطالعاتی در صنعت باعث می شود اعضای 
هیات علمــی نه فقــط با مشــخصات آن 
صنعت آشنا شــوند؛ بلکه با سیاست گذاری 

و حکمرانی آن حوزه نیز آشنا شوند.
علی بابایی، مدیر کل دفتر فناوری و نوآوری 
وزارت صمت نیز در این اجلاس با اشــاره به 
نام گذاری ســال جاری به نام ســال تولید، 
دانش بنیان و اشــتغال آفرین از ایجاد ستاد 
کارگروه مشــترک میــان وزارتخانه های 

صمت و علوم خبر داد.
بابایی توســعه اقتصاد دانش بنیان، افزایش 
بهره وری، کاهــش قیمت، افزایش کیفیت، 
حفظ محیط زیســت و توســعه صادرات را 
از برنامه های وزارت صمت در ســال دانش 
بنیان ذکر کــرد و ادامــه داد: بــرای ارتقا 

و توســعه فعالیت هــای دانــش بنیان در 
بنگاه های اقتصادی بخش تحقیق و توسعه 
در این بنگاه ها باید شــکل بگیــرد و تا این 
بخش ایجاد نشود، ظرفیت جذبی در حوزه 
فنــاوری در این بنگاه هــای صنعتی ایجاد 

نخواهد شد.
وی، بــا تاکیــد بــر اینکــه بســیاری از 
بنگاه هــای صنعتــی درک درســتی از 
تحقیق و توســعه ندارند، اظهار کرد: برای 
ایــن منظــور پروژه های پیشــران تعریف 
کردیم که شــامل این موارد است؛ توسعه 
حمــل و نقــل الکترونیکــی و خــودران، 
هوشمندسازی اکتشــاف و بهره برداری از 
معادن ایران، توســعه فناوری الکترونیک 
و میکروالکترونیک، توســعه فناوری های 
مرتبط بــا خانه هــای هوشــمند و هوش 
مصنوعی، توســعه فناوری های حوزه آب 
و انــرژی، افزایش عمق ســاخت تجهیزات 
آزمایشــگاهی و پزشکی، توســعه فناوری 
نویــن در حمــل و نقــل هوایی، توســعه 
فناوری هــای نویــن مرتبــط، بــا صنایع 
فرهنگی و خلاق توســعه فناوری نوین در 

صنایع غذایی.
بــه گفتــه وی قــرار اســت با مشــارکت 
بخش هــای صنعتــی و دانشــگاهی این 
پروژه های پیشــران تعریف شــده، اجرایی 
شود و ســرریز این طرح ها به سایر حوزه ها 

رسوخ خواهد کرد.
مدیر کل دفتــر فناوری و نــوآوری وزارت 
صمت، خاطرنشــان کرد: ایــن وزارتخانه 
ابزارهــای تشــویقی چون تخصیــص ارز، 
شهرک های صنعتی و منشورهای بیمه ای 
در اختیــار دارد تــا بنگاه های بــزرگ را به 

سمت بهره گیری از فناوری حرکت کنند.
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ونا  »کراکن«؛ آیا سویه جدید کر
 نگران کننده است؟

ســویه جدیــد ویــروس کرونا کــه بــرای نخســتین بار در ســال 
گذشته شناسایی شــد، این روزها به سرعت به ســویه غالب در ایالات 
متحده تبدیل شــده و با نامی که برای آن انتخاب شده، ترسناک جلوه 
کرده ولی آیا این ســویه که تا کنون در ۲۹ کشور جهان شناسایی شده، 
 XBB ۱,۵ از نوادگان ســویه امیکرون.XBB خطرناک است؟ سویه
 ۲,۱۰,۱.BA ۲,۷۵ و.BA است که از ترکیب دو سویه پیشین با عناوین

به وجود آمده است.
نامگذاری غیررسمیِ این ســویه با عنوان »کراکن« )Kraken( که در 
شــبکه اجتماعی توییتر از ســوی ریان گریگوری، یکی از متخصصان 
زیست شناسی فرگشتی پیشنهاد و فراگیر شــد با هدف تشبیه قدرت 
این ســویه جدید با هیولای دریایی اساطیری صورت گرفت با این حال 
ســازمان جهانی بهداشــت )WHO( این نام را برای این سویه مطرح 
نکرده است.همچنین اگرچه بنابر اعلام کارشناسان این سازمان، سویه 
XBB.۱,۵ بشدت مسری است اما هنوز در این باره که طیف مرگ و میر 

ناشی از آن تا چه اندازه  است، اطلاعات کافی وجود ندارد.
ســویه اصلی یعنی امیکرون XBB برای اولین بار در اکتبر گذشــته 
شناســایی شــد و بلافاصله موجی از ابتلا را در کشــورهایی از جمله 

سنگاپور و هند به راه انداخت.
در حالی که سویه XBB.۱,۵ در ابتدای دســامبر گذشته )حدود یک 
ماه قبل( تنها در ۱ درصد از کل موارد ثبت شده کووید در ایالات متحده 
سهم داشــت، تخمین های مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری های 
آمریکا نشان می دهد که این ســویه در ابتدای ژانویه )از شش روز قبل( 
عامل ۴۱ درصد از کل ابتلاها بوده و این نرخ در برخی ایالت های شمال 
شرقی به بالای ۷۰ درصد نیز رسیده اســت. ماریا ون کرخوو، مسئول 
فنی بخش کوویــد۱۹ در ســازمان جهانی بهداشــت )WHO(، روز 
 ۱,۵.XBB چهارشــنبه در جریان یک کنفرانس خبری اعلام کرد که

سرایت پذیرترین زیرسویه شناسایی شده کروناست.
البته سرایت XBB.۱,۵ در برخی کشورها نیز همچنان با سرعت کمی 
همراه است. به طوری که از نیمه دسامبر گذشته تا کنون تنها ۴ درصد 
ابتلاها در انگلیس ناشی از انتقال سویه XBB.۱,۵ است و در کانادا نیز 
موارد شناسایی شده همچنان انگشت شمار است. چین هم که اخیرا با 
موج ســنگینی از ابتلا به ویروس کرونا مواجه بوده، مدعی است که تنها 

سه مورد از ابتلا به سویه جدید را در شانگهای ثبت کرده است. 

به گزارش یورونیوز، XBB.۱,۵ مانند ســایر ســویه ها دانشــمندان 
را نگران کرده زیرا نشــانه هایی از فرار آن از ســد سیســتم ایمنی بدن 
مشاهده شده اســت. این بدان معناست که این ســویه توانایی فرار از 
مصونیت طبیعی یا محافظت ایجاد شده توســط واکسن های موجود 
را دارد و افرادی را کــه از یک دوره قبلی ابتلا به بیمــاری کووید بهبود 
یافته اند، دوبــاره مبتلا می کند. بــا این حال داده ها در مورد شــدت و 
وخامت بیماری کووید در اثر ابتلا به ســویه XBB.۱,۵ و افزایش خطر 

مرگ محدود است.

تدوین نظام نوین رتبه بندی مراکز آموزش عالی 
علوم پزشکی کشور

رئیس مرکز ملــی تحقیقات راهبردی آموزش پزشــکی )نصر( از تهیه 
نظام نوین رتبه بندی مراکز آموزش عالی علوم پزشکی کشور خبر داد 
و گفت: این نظام با توجه به ویژگی های مثبت تمام رتبه بندی ها تهیه 

می شود.
دکتر احسان شریفی پور افزود: مرکز ملی تحقیقات راهبردی آموزش 
پزشــکی )نصر( یک مرکز منحصربفرد اســت از این نظر که در درون 
فرآیندهای جــاری و کلان حوزه آموزش پزشــکی وزارت بهداشــت 
باید به عنوان یک قــوه متفکر، نیازها و چالش هــای جاری و راهبردی 
را کشف کند و با بکارگیری نخبگان که در سطح کشوری بتوانند شواهد 
مناسب را برای تصمیم گیران فراهم کنند، عمل کند.رئیس مرکز ملی 
تحقیقات راهبردی آموزش پزشــکی )نصر( افزود: یکی از برنامه های 
مرکز نصر موضوع رتبه بندی دانشــگاه های علوم پزشکی کشور است. 
اگر رتبه بندی بر مبنای عملکرد بهتر باشــد به شور و اشتیاق در فضای 
دانشــگاهی کمک می کند. از همین رو باید یک رتبه بندی فعال از نظر 

نقش آفرینی، تأثیر، کارکرد در حیطه های مورد انتظار ایجاد کنیم.

وی گفت: در مرکــز راهبردی مرکز ملی تحقیقــات راهبردی آموزش 
پزشــکی )نصر( در حال کار بر روی این رتبه بندی هســتیم. این رتبه 
بندی با رتبه بندی های گذشــته متفاوت و جامع تر اســت و بحث های 
دانشــجویی و فرهنگی، پژوهش و فناوری و بحث هــای آموزش را در 

برمی گیرد و پویا تر از رتبه بندی های قبلی است.
شــریفی پور خاطرنشــان کرد: در این زمینه تمامــی متدولوژی رتبه 
بندی هــای دانشــگاهی دنیــا را در قالب یــک کتاب نقد کــرده ایم 
و ویژگی های مثبت و منفی تمــام رتبه بندی ها را ذکــر کرده ایم. در 
مجموع به دلیل اینکه آموزش پزشــکی در ایران یک نظام آموزشــی 
منحصربفرد اســت که آموزش و درمان و بهداشــت در هم ادغام شده 
اند و اهداف و چشــم انداز متفاوتی را از یک نظام آموزشی صرف دنبال 
می کند، از همین رو نیاز به یک رتبه بندی ویژه خود دارد که به ســمت 

ارزش های تأثیرگذاری اجتماعی و مسئولیت اجتماعی حرکت کند.
وی گفت: مرکــز نصر یک نظام رتبــه بندی ویژه دانشــگاه های علوم 
پزشکی را با توجه به ویژگی های مثبت تمام رتبه بندی ها تهیه می کند 
که در عین کاربــردی بودن بتواند داشــبورد اطلاعاتــی ایجاد کند و 
هر وزیر و معاون و تصمیمگیری بتواند ســریع و متقــن به رتبه بندی 

دانشگاه های علوم پزشکی دسترسی داشته باشند.
رئیس مرکز ملی تحقیقات راهبردی آموزش پزشکی )نصر( افزود: این 
رتبه بندی قرار اســت برای اولین بار انجام برســد و در مسیر تهیه آن 
مشکلاتی هم البته وجود دارد اما در نهایت در حال راه اندازی یک نظام 
نوین رتبه بندی تمام دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی وابسته به وزارت 
بهداشــت اســت. این نظام نوین رتبه بندی می تواند قابلیت ارائه برای 

کشورهایی که شباهت های نظام آموزشی با ما دارند را نیز داشته باشد.

دیوار

رییس دانشــگاه فرهنگیان گفت: آموزش و پرورش به 
دانشــجومعلمان ورودی ۹۸ که در کلاس های درس 
آموزش می دهند، هزینــه ای به عنوان حق التدریس را 
به حقوق آنها اضافه می کند.رضا مراد صحرایی درباره 
تدریــس دانشــجومعلمان ورودی ۹۸ در کلاس های 
درس اظهارکرد: قبلا این تصمیم گرفته شــده بود که 
دانشجومعلمان سال ۹۸ با توجه به کسری شدید معلم 

برای تدریس در کلاس های درس حاضر شوند.
وی با بیــان اینکه مقطــع ابتدایی بــرای تدریس این 
دانشــجومعلمان انتخاب شــد، افــزود: تعــداد این 
دانشــجومعلمان نزدیک به ۱۵ هزار نفر بود که کمتر 

از هفت هــزار نفر آنهــا در کلاس های درس 
حاضر شــدند و اکنون هم درس می دهند و 
هم درس می خوانند که آمــوزش و پرورش 

باید این موضوع را جبران کند.
مرادصحرایی یادآورشد: دانشگاه فرهنگیان 
هم به این دانشجومعلمان در بحث آزمون ها 
و ادامــه راه کمک می کنــد و همچنین قرار 

اســت که هزینه به صورت حق التدریــس به آنها داده 
شــود.بحث تدریس دانشــجومعلمان ورودی ۹۸ از 
فروردین ۱۴۰۱ مطرح شــد، حســین خنیفر رییس 
سابق دانشــگاه در این خصوص اعلام کرد که باتوجه 

به کمبود معلم در آموزش وپرورش، ورودی 
های ســال ۹۸ را که قاعدتا بایــد در ۱۴۰۲ 
فارغ التحصیل کنیم، زودتــر برای تدریس 
در مدارس وارد آموزش و پرورش می شــوند 
و براین اساس قرار اســت که آنها واحدهای 

باقی مانده را آخر هفته ها بگذرانند.
این دانشــجو معلمــان از مهــر ۱۴۰۱ وارد 
کلاس های درس شدند و آموزش خود آنها در دانشگاه 

به روزهای آخر هفته موکول شد.
وی همچنین درباره کسورات دانشجویان ورودی ۹۸ 
اظهار کرد: کسورات دانشــجویان ورودی ۹۸ احتیاج 

به یک بازنگری دارد، آنهایی کــه همچنان از خوابگاه 
اســتفاده می کنند، کســورات را دارند اما آنهایی که 
در کلاس مجــازی شــرکت می کنند، اگــر بیش از 
۲۵ درصد باشــد که البته این ۲۵ درصد هم برای این 
دانشــجومعلمان زیاد اســت، بایــد به شــیوه قبل از 

حضوری شدن یعنی دوره کرونا برگردند.
رییس دانشــگاه فرهنگیان افزود: باید مصاحبه گرفته 
شود و از کسورات آنهایی که مجازی تحصیل  می کنند 
و سرکلاس نیستند، کم کنیم.مرادصحرایی گفت: هر 
زمان که این تصمیم گرفته شــود، از مهر امسال انجام 

می دهیم.

آموزش

زهــرا ســیفی  رئیــس ســازمان امور 
دانشجویان ۱۰ دانشــگاهی که بیشترین 
جذب دانشــجویان بین الملل را در ســال 

گذشته داشتند، معرفی کرد.
هاشــم داداش پــور رئیس ســازمان امور 
دانشــجویان در دومیــن روز از اجــلاس 
رؤسای دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی که 
در ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران در حال برگزاری اســت با اشــاره به 
جذب دانشــجویان بین الملل گفت: جذب 
دانشجویان بین الملل از برنامه های اولویت 
دار وزیر علوم اســت اخیراً نیــز که رئیس 
جمهــور در وزارت علــوم حضــور یافت بر 
جذب دانشــجویان بین الملــل تاکید کرد 
و جذب این دانشــجویان جــزو برنامه های 
اولویت دار رئیس جمهور برای وزارت علوم 

هم قرار گرفت.
رئیس سازمان امور دانشــجویان ادامه داد: 
بنابرایــن همه دانشــگاه های کشــور باید 
خود را بــرای حضور در این حــوزه و جذب 

دانشجویان بین الملل آماده کنند.
وی همچنیــن ادامــه داد: کل پولی که در 
حوزه مالی دانشگاه های کشــور باید اتفاق 
افتد یک میلیارد دلار است، سازمان برنامه 
و بودجه معمولاً به ایــن موضوع اقتصادی 
نگاه می کند و از طرفی این ســازمان معتقد 
است آموزش عالی باید یک میلیارد دلار به 
اقتصاد آموزش عالی کشور اضافه کند و این 
کار از طریق جذب دانشــجویان بین الملل 

امکان پذیر است.
داداش پــور ادامه داد: ما بر همین اســاس 
در سازمان امور دانشــجویان سعی کردیم 
اقدامات تحولی خود را در راســتای جذب 
دانشــجویان بین الملل آغاز کنیم. در حال 
حاضر تعداد دانشــجویان خارجی ما حدود 
۹۴ هزار دانشجو است و در حال حاضر ۱۰۷ 
دانشگاه مجوز جذب دانشجوی بین الملل را 
دارند که این روند بر اســاس آئین نامه های 
جدیدی که در این حوزه قرار اســت ایجاد 

شود، ادامه می یابد.
داداش پور به تنوع جذب دانشــجویان بین 
الملل اشاره کرد و گفت: بیشــتر تمرکز ما 
بر جذب دانشــجویان عراقی و افغانستانی 
است که ۵۶ هزار دانشجو از عراق و ۳۳ هزار 
دانشــجو از افغانســتان جذب شده است و 
جذب از کشــورهای دیگر حــدود ۵ هزار 
دانشجوی خارجی است و این نشان می دهد 
که مــا در تنوع جذب دانشــجوی خارجی 

خوب عمل نکرده ایم.
وی در ادامه به جذب دانشجوی بین الملل 
در کشور ترکیه اشاره کرد و گفت: آمارهای 
جذب دانشــجویان بین الملل این کشــور 
نشان می دهد کشــور ترکیه در جذب این 
دانشــجویان و تنوع آن موفــق عمل کرده 
اســت و ما وقتی در کشــور خودمان روند 
جذب این دانشــجویان را نــگاه می کنیم 

کشور ما نگاهی فراتر از محیط خود نداشته 
اســت به عنوان مثال مــا از قــاره آفریقا و 
آمریکای لاتین جذب چندانی نداشــته ایم 
به طوری که آفریقا دارای ۵۴ کشــور است 
ولی ما فقط ۲۸۴ نفــر از آفریقا جذب کرده 

و ۱۷ نفر از آمریکای لاتین جذب کرده ایم.
معــاون وزیــر علــوم ادامــه داد: ســهم 
دانشگاه های دولتی ما از جذب دانشجویان 
بین الملــل ۲۴ درصد یعنــی ۲۷ هزار نفر 
است یعنی دانشگاه های دولتی ما از حدود 
۹۴ هزار دانشــجوی خارجی جذب شــده 
تنها ۲۷ هزار دانشجو جذب کرده اند، با این 
وجود که این عدد در حال تغییر است نشان 
می دهد دانشگاه های ما در یک سال گذشته 

در این زمینه تلاش چندانی نکرده است.
وی به آمــار جذب دانشــجویان بین الملل 
توسط دانشگاه ها در سال ۱۴۰۰ اشاره کرد 
و گفت: دانشــگاه هایی که در سال گذشته 
بیشــترین جذب را در این حوزه داشته اند 
به ترتیب دانشــگاه قم، فردوســی مشهد، 
ارومیه، اصفهــان، مازندران، کردســتان، 
تبریز، شهید چمران اهواز، حکیم سبزواری 
و یزد هســتند و از ایــن پذیرش های ما ۹۹ 
درصد شــهریه پرداز و یک درصد بورسیه 
هستند. این در حالی است که کشور رقیب 
ما ترکیه در ســال ۲۰۲۰، ۱۸۵ هزار نفر و 
در سال ۲۰۲۱، ۲۲۴ هزار جذب دانشجوی 
خارجی داشته اســت که این نشان می دهد 

در این زمینه موفق عمل کرده است.
رئیس سازمان امور دانشــجویان ادامه داد: 
کشــور ترکیه در جذب دانشجوی بورسیه 
خارجــی هم موفق تــر از ما عمــل کرده و 
آمارهای کشور روســیه هم نشان می دهد 
در جذب دانشجویان در حوزه بورس کمتر 
از ترکیه نبوده و این عــدد در حال بالارفتن 
است و ما باید قبول کنیم اگر می خواهیم در 

این زمینه موفق باشیم باید در بحث بورس 
در جذب دانشجویان خارجی توجه کنیم.

وی بــه اقدامــات تحولــی ســازمان امور 
دانشــجویان برای جذب دانشجویان بین 
الملل اشــاره کــرد و گفت: ما بــرای ایجاد 
تحول و جذب بیشــتر دانشجویان اقدامات 
تحولــی در این زمینه انجــام دادیم که کار 
خود را در ابتــدا با ارائه خدمــات اقامت به 
دانشــجویان بین الملــل در طول تحصیل 
و خروج و مراجعات مکــرر آغاز کردیم و هر 
دانشجوی خارجی در یک ســال می تواند 
چهار بــار خــروج و مراجعه مکرر داشــته 
باشد که این کار تا دو هفته پیش به صورت 
آزمایشی انجام می شــد اما از دو هفته پیش 
به صورت رســمی انجام شــده و بــه تمام 
دانشگاه ها ابلاغ شــده و این باعث می شود 
کمتر درگیر خدمات مربوط به کنســولی 
شــویم.داداش پور ادامه داد: همچنین کار 
دیگری که پیگیر آن هســتیم این است که 
تمام فرآیند کنســولی را ســامانه ای انجام 
دهیم، در همین زمینه در حال نهایی کردن 
کارت اقامت دانشــجویان توســط نیروی 

انتظامی هستیم.
وی ادامــه داد: نکته بعدی کــه پیگیر آن 
هستیم این اســت که کل رایزنی ما با اعزام 
دانشجو تنظیم شــده بود که اکنون در حال 
تغییر آن هســتیم که این اعــزام به جذب 
دانشجو و انتقال فناوری مورد نیاز به کشور 

در حال تغییر است.
رئیــس ســازمان امــور دانشــجویان به 
مؤسســات جذب دانشــجویان بین الملل 
اشــاره کرد و گفت: کار دیگری که پیگیری 
و در حال راه اندازی آن هســتیم مؤسسات 
جذب دانشجوی بین الملل است که در کل 
دنیا ۷۰ درصد جذب دانشجویان بین الملل 
توسط مؤسســات جذب انجام می شود و ما 

در حال شــفاف کردن فرآیند آن هستیم تا 
جذب دانشــجویان خارجی تسهیل شود. 
اکنون به ۲۷ مؤسســه مجوز داده ایم و ۲۰ 
مجوز نیــز هفته آینده با تشــکیل کارگروه 
ارائه خواهد شد و برنامه ما این است تا سال 
آینده آن را به ۱۵۰ مؤسسه برسانیم و هدف 
دیگرمان این است که ظرف سه سال آینده 
۲۵۰ هزار دانشجوی بین الملل جذب کنیم 
تا در ۱۰ کشــور اول جذب این دانشجویان 

قرار بگیریم.
وی به برنامه های ویــژه فرهنگی و معرفت 
افزایــی برای ایــن دانشــجویان ارائه کرد 
و گفــت: نباید آمــدن این دانشــجویان را 
به عنــوان کیف پــول تلقی کنیــم و باید 
برنامه های معرفتی برای آنها داشته باشیم 

تا برایمان آورده فرهنگی داشته باشد.
رئیس سازمان امور دانشجویان در ادامه به 
طرح جایزه ملی جذب دانشــگاه های برتر 
اشاره کرد و گفت: شــاخص های این طرح 
استخراج شده و دانشگاه ها در حال ارزیابی 
هســتند و منابع مالی خوبی برای این طرح 
در نظر گرفته شده تا دانشگاه ها برای جذب 

این دانشجویان بیشتر تشویق شوند.
داداش پور همچنین در ادامــه به طراحی 
ســامانه یکپارچه دانشــجویان بین الملل 
اشــاره کرد و گفت: تمام کشورها سامانه ای 
در این زمینه دارند کــه ظرف یک ماه آینده 
این ســامانه با ســه زبان زنده دنیا کار خود 
را آغاز خواهد کرد و به تدریــج به ۱۲ زبان 

افزایش پیدا خواهد کرد.
وی در ادامه به روند اعطای بورس تحصیلی 
اشاره کرد و گفت: طی سال ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۱ 
ما یک رونــد در بورس تحصیلــی که یک 
پایه بیشتر نیست نداشــته ایم و آن جذب 
دانشــجو برای حل مشــکل هیأت علمی 
دانشگاه های کشــور بوده که هنوز سر جای 

خود است و تقریباً صفر شــده است و ما در 
این حوزه با ضرورت هایی که احساس کرده 
ایم اقدامــات خوبی انجــام داده ایم که در 
شورای مرکزی بورس مصوب شده، اکنون 
۱۳ بورس تحصیلی متنوع تعریف کرده ایم 
که به زودی توســط وزیر علوم ابلاغ خواهد 
شد و همچنین ســامانه سیب در این زمینه 

طراحی شده است.
داداش پــور در ادامه به یکــی از نمونه های 
این ۱۳ بورس تحصیلی اشــاره کرد و گفت: 
یکی از ایــن بورس ها بورس هنر اســت که 
در حــال حاضر ۹۰۴ هیــأت علمی در هنر 
مشــغول فعالیت هســتند که از این تعداد 
۳۵۳ نفر غیر رشــته معماری و شهرسازی 
هستند که این نشــان می دهد فقط رشته 
معماری و شهرسازی توســعه یافته است و 
با وجود اینکه تنوع در حوزه هنر بسیار زیاد 
است میزان نفوذ هنر در دانشگاه های کشور 
پایین اســت، تعداد متقاضیان کنکور هنر 
۱۶۱ هزار نفر اســت اما صندلی های مربوط 
به هنر در دانشگاه ها ۶ هزار نفر است که ما با 
بورس می توانیم آن را متحول کرده و به نیاز 

جامعه پاسخ دهیم.
وی در ادامــه بــه فرصــت تحقیقاتی بین 
دانشــگاهی اشــاره کرد و گفــت: فرصت 
تحقیقاتی بین دانشــگاهی به تازگی ایجاد 
شــده و ۴۰ میلیــون تومان نیز بــرای آن 
بودجه در نظر گرفته شــده و هر دانشگاهی 
که یک دانشــجو بپذیرد ۴۰ میلیون تومان 
به آن دانشــگاه ارائه می شــود و با تمام این 
تسهیلات فقط در حال حاضر ۲۰۷ دانشجو 
از این فرصت اســتفاده کرده اند و نشــان 
می دهد این فرصت هنوز در دانشــگاه های 

ما جاری نیست.
وی به فرصــت تحقیقاتی خارج از کشــور 
اشــاره کرد و گفت: ما هیچ محدودیتی در 
این زمینه نداریــم، ۳۰۰ میلیون برای یک 
دانشــجو هزینه می کنیم فقط اینکه ســه 
شرط را رعایت کرده باشــد، دانشگاه برتر، 
اســتاد برتر و اینکه اولویت کشور را در نظر 

گرفته باشد.
داداش پور به زیست سالم دانشجویی اشاره 
کرد و گفت: برنامه ما در این حوزه از ســمت 

درمانگری به سمت پیشگیری است.
وی همچنین در ادامه به اجرای طرح همیار 
دانشجو در دانشگاه ها و طرح پات و برگزاری 
المپیاد ورزشــی دانشــجویان کشورهای 
اسلامی سال آینده در کشورمان اشاره کرد 
و گفت: سلامت جســمی دانشجویان برای 
ما مهم اســت در این زمینه حوزه ورزش را 
جدی تلقی کرده ایم با اولویت دانشجویان 
دختــر و همچنین دفاتــر مشــاوره را در 
خوابگاه ها راه اندازی کرده ایم و به ســمت 
مدیریت مشــکلات و آســیب های روانی، 
اقتصادی، اجتماعی حرکــت کرده ایم که 

امیدواریم موفق عمل کنیم.

خریــدار   مدیرعامــل ســازمان تامین 
اجتماعی گفــت: تمامی مشــکلات حوزه 
تأمین اجتماعی با تحقــق مفهوم عدالت در 

گفتمان انقلاب اسلامی قابل حل است.
بــه گــزارش ســازمان تأمین اجتماعی، 
میرهاشم موســوی روز پنجشنبه در جلسه 
مشترک با صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی و معاونان این وزارتخانه که 
در محل سازمان تأمین  اجتماعی و با حضور 
معاونان و مدیران این ســازمان، مدیرعامل 
شســتا و مدیرعامــل بانک رفــاه کارگران 
برگزار شــد، گفت: برای تحقــق حکمرانی 
تأمین اجتماعی یکــی از ابزارهــای مهم، 
نظام بیمــه ای و ســازمان تأمین اجتماعی 
اســت؛ که امروز شــاهد آن هســتیم که 
حداقل در سه حوزه کلان کسب وکار و نظام 
بیمه ای، حوزه خدمات درمانی و ســلامت 
و همین طــور در حــوزه ســرمایه گذاری 

اقتصادی و بانکداری در حال فعالیت است.
مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی افزود: 
اگر بتوانیم در این ســه بخش کارکردهای 

خود را مطلوب کنیم، قطعاً می توانیم برای 
حاکمیت ســرمایه اجتماعــی را تامین و 
تقویت کنیم. امروزه با بیــش از ۵۳ درصد 
جامعه در ارتباط مستقیم هستیم و به طور 
غیرمســتقیم هم با کل آحاد جامعه ارتباط 
داریــم و تمام خدمــات و فعالیت های ما به 
نحوی می تواند ســرمایه اجتماعی نظام را 

ارتقاء دهد.
موســوی تاکید کرد: باوجود دستاوردهای 
ارزشمندی که در نظام بیمه های اجتماعی 
پــس از پیروزی انقلاب اســلامی شــاهد 
هســتیم از جملــه پوشــش ۷۳ درصدی 
بیمه های اجتماعی و پوشش ۱۰۰ درصدی 
بیمــه ای در حــوزه درمــان، چالش های 
متعددی در این عرصــه وجود دارد که لازم 
بــود در دوره جدید و در زمان بــدو ورود، با 
تمرکز راهبردی روی مسائل اساسی، خود 
را نســبت به حل این مســائل و چالش ها 

تجهیز کنیم.
وی ادامه داد: مهم ترین چالشی که ما با آن 
مواجه بوده و هســتیم، ناترازی و ناپایداری 

منابع بوده است. اگر چه در اسناد بالادستی 
به کرات به این چالش پرداخته شــده و در 
اسناد راهبردی ســازمان تامین اجتماعی 
و در برنامه های ۵ ســاله سنوات گذشته هم 
از آن یاد شــده، اما همچنان لازم است این 

چالش در اولویت اول قرار بگیرد.
مدیرعامــل ســازمان تامیــن اجتماعی 
توضیــح داد: یکــی از علت های بــروز این 
ناترازی، کاهش ضریب پشــتیبانی است. 
نقطه سربه ســر و تعادل برای صندوق های 

بازنشســتگی معادل ۶ تا ۶.۵ اســت، اما در 
تامین اجتماعی وضعیت فعلــی این مولفه 
حدود ۴.۲ بیمه پرداز به ازای هر بازنشسته 
را نشان می دهد.موسوی، افزایش تصاعدی 
مصارف را یکی دیگــر از عوامل مؤثر بر بروز 
ناترازی دانســت و گفت: به دلیل قوانین و 
سیاســت های غلط در گذشته و بی توجهی 
به اصلاحات پارامتریــک و اصلاحات فنی و 
مهندســی، این ناترازی به سرعت افزایش 
پیدا کرده اســت. همچنین تعدد قوانین و 
مقررات بازنشســتگی پیــش  از موعد یک 
عامل مهم دیگر اســت کــه در حال حاضر 
بیش از ۵۰ درصد بازنشســتگی ها را شامل 
می شــود، در حالی که این عدد در سال ۹۴ 

حدود ۱۹ درصد بوده است.
وی تاکید کــرد: پایین بــودن بهره وری در 
حوزه ســرمایه گذاری هم چالشــی است 
که در سال های گذشــته همواره دامن گیر 
صنــدوق تأمین اجتماعــی بــوده و امروز 
هم ادامــه یافته و یکــی از علت های اصلی 
این مساله این اســت که حدود ۸۰ درصد 

دارایی هــا در حــوزه ســرمایه گذاری به  
شــکل اجباری و غیرانتخابی و در قالب رد 
دیون دولت، به ســازمان واگذار شده و تنها 
۲۰ درصد ســرمایه گذاری ها بــه صورت 
اختیاری انجام شده است.موسوی با اشاره 
به اینکه افزایش هزینه های بخش سلامت 
بیمه شــدگان، یکی دیگر از عوامل ناترازی 
منابع بوده اســت، گفت: طرح های خارج از 
حوزه اختیارات این ســازمان که در حوزه 
سلامت اجرا شده مثل طرح تحول سلامت و 
الان هم طرح دارویار و بقیه طرح هایی که در 
حوزه اختیارات ما نبوده، اگر همراه با انجام 
تعهدات نســبت به این ســازمان نباشد، به 

طور جدی باعث ایجاد ناترازی می شود.
مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی افزود: 
همچنین جدا شدن شــورای عالی بیمه از 
مجموعه وزارت کار که باعث جدایی بیمه ها 
از حوزه سیاستگذاری شد؛ بار اضافی زیادی 
را بــه بیمه هــای درمان تحمیــل کرد که 
این یکی دیگر از عوامل ناتــرازی منابع در 

سازمان تأمین اجتماعی است.

اختصاص حق التدریس به دانشجومعلمان ورودی ۹۸
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 حرف و حدیث های اکران یک فیلم پرحاشیه 
وزهای خاص سینما در ر

فیلم »ملاقات خصوصــی« اکران روز اول خود را با فــروش چهار هزار 
بلیت به پایان رساند، در حالی که ســازندگانش میل چندانی به تبلیغ 

آن ندارند.
 تابستان امســال ســینماداران در تدارک اکران فیلم هایی برای نیمه 
دوم ســال بودند که با جذب مخاطب، روند فروش نســبتا خوب قبل از 
پاییز ادامه پیدا کند و گیشــه سینماها رونق بیشــتری بگیرد اما تمام 
پیش بینی ها با بــروز ناآرامی های اجتماعی از مهرمــاه بر هم ریخت و 
برنامه اکران چند فیلم مشخص شده از جمله »ملاقات خصوصی« نیز 

لغو شد. 
در این شرایط بسیاری از صاحبان فیلم ها تمایلی به اکران نداشتند ولی 
در عین حال نگرانی هایی هم نســبت به وضعیت آینده ســینما مطرح 

می شد که همچنان ادامه دارد.
در این چند وقت، فیلم کمدی »بخارســت« روی پرده آمد اما هنوز به 
فروشی که می توانست در شرایط عادی دست پیدا کند، نرسیده است. 
با این حــال از روز چهارشــنبه، ۱۴ دی ماه یک فیلــم اجتماعی هم به 
چرخه اکران اضافه شــده و برخی امیدوارند این نوع فیلم های مخاطب 

پسند، تماشاگران را به سینما برگرداند.
به این ترتیب »ملاقات خصوصی« در فاصله کمتر از یک ماه تا شــروع 
جشنواره فیلم فجر در حالی به سینماها آمده که در جشنواره پرحاشیه 
فجر سال گذشته رونمایی شد؛ جشــنواره ای که حاشیه هایش گریبان 

این فیلم را هم گرفت.
»ملاقات خصوصی« اولین ساخته امید شــمس با بازی پریناز ایزدیار 
و هوتن شــکیبا اســت. این فیلم به تهیه کنندگی امیــر بنان در همان 
روزهای ابتدایی جشنواره چهلم فجر توانست نظر تماشاگران را به خود 
جلب کند و جزو پرفروش ترین های جشنواره باشد. البته فیلم در صدر 
آرای مردمی هم قرار گرفت ولی ســیمرغ مردمی جشنواره فجر که از 
مهم ترین جایزه های جشــنواره فیلم فجر است، در سال گذشته چنان 
دچار حاشیه و ابهام شــد که در نهایت با تصمیم مسئولان جشنواره به 

طور کلی حذف شد.
در این بــاره تهیه کننــده یکی از فیلم های جشــنواره، بــه تخلف و 
نبود نظــارت در رأی گیری مردمــی انتقاد کرد و ســرانجام پس از 
بررسی هایی، دبیر جشــنواره )مســعود نقاش زاده( خبر داد که در 
پی ابهامات پیش آمــده و برای صیانت از آرای مــردم و حفظ حقوق 
صاحبان آثــار و جلوگیــری از ضایع شــدن کوچکتریــن حقی از 
فیلمســازان، دوره چهلم جشــنواره فیلم فجر جایزه داوری مردمی 

نخواهد داشت.

این اتفاق با واکنش تند تهیه کننده فیلم »ملاقات خصوصی« روبرو شد 
که ضمن انتقاد از بر هم زده شــدن ماجرای رأی گیری درست یک روز 
قبل از اختتامیه، این تصمیم را یک خودکشــی برای جشنواره دانست 
و تاکید کرد، فیلــم »ملاقات خصوصی« جایزه اصلی خــود را از مردم 

گرفته است.
بنان همچنین پیش از اختتامیه با انتشار نامه ای به دبیر جشنواره فجر، 

اثر خود را از داوری در این رویداد خارج کرد.
حال در آستانه چهل و یکمین دوره جشنواره فجر، »ملاقات خصوصی« 
به نمایش درآمده و کارگردانش، امید شــمس هم در صفحه شخصی 
خود در فضای مجازی بــه برخی انتقادها از اکران فیلمش در شــرایط 
فعلی جامعه پاســخ داده و ضمن یاداوری حاشــیه های جشنواره سال 
قبل گفته است که نخستین فیلم او براساس واقعیت، از زندگی طبقه ای 
است که در آن بزرگ شده و امیدوار بوده که ساخت آن تاثیری هر چند 
کوچک بر زندگی انســان های آن طبقه و زنانی کــه حق زندگی دارند، 

داشته باشد.  
شمس همچنین گفته اســت: »پس از بیرون کشیدن فیلم از جشنواره 
توســط تهیه کننده تا ماه ها اجازه اکران فیلم را ندادنــد  و حدود ۶ ماه 
تهیه کننده به دنبــال پروانه نمایش بود که در نهایــت با هزار بدبختی 

صادر شد. 
قرار بود هفتم مهرماه فیلم اکران شــود ولی بــه دلیل اتفاق های تلخی 
که افتاد از اکران دست کشــیدیم. اکران فیلم در این زمان هم خارج از 

اختیار من، بازیگران و عوامل شکل گرفته است«
  این فیلم از روز  چهارشــنبه در ســینماهای کشــور بــدون تبلیغات 
تلویزیونی و پخش تیزر به اکران درآمده و طبق آمار ســامانه ســمفا 
تا بامداد پنج شــنبه، ۱۵ دی ماه بیش از چهار هزار بلیــت با رقم ۱۴۵ 

میلیون تومان فروخته است.
در این فیلم هوتن شکیبا و پریناز ایزدیار نقش های اصلی را ایفا کرده اند 
و در کنار آن ها ریما رامین فر،  رؤیا تیموریان،  سیاوش چراغی پور،  نادر 

فلاح و شیرین آقاکاشی از دیگر بازیگران هستند.

کمتر از یک ماه مانده به برگزاری
غ  معرفی فیلم های بخش سودای سیمر

جشنواره فیلم فجر به تعویق افتاد
دبیرخانه چهل و یکمین جشــنواره بین المللی فیلــم فجر از تعویق در 
اعلام اسامی فیلم های بخش سودای سیمرغ این دوره از جشنواره خبر 

داد.
 به نقــل از روابط عمومی چهــل و یکمین جشــنواره بین المللی فیلم 
فجر، در حالی که بر اســاس گاه شــمار مندرج در فراخوان این دوره از 
جشنواره، قرار بود پنجشنبه ۱۵ دی ماه اسامی فیلم های بخش رقابتی 

سودای سیمرغ جشنواره اعلام شود، این امر به تعویق افتاد.

دبیرخانه جشــنواره چهل و یکم اعلام کرد با توجه به شرایط کشور در 
ماه های گذشته که روند تولید آثار سینمایی را با تأخیر همراه کرد، بنابر 
درخواست برخی از صاحبان آثار مبنی بر اختصاص زمان بیشتر جهت 
تحویل نسخه نهایی فیلم، با موافقت دبیر جشــنواره این زمان تمدید 

شد.
با پایان کار هیأت انتخاب جشنواره، اسامی اعضای این هیأت به همراه 

فیلم های بخش سودای سیمرغ اعلام خواهد شد.

قاب

فیلم کوتاه »باغ وحش« به نویســندگی و کارگردانی 
نفیســه زارع که در ادامه حضور جهانی خود، در ســه 
جشــنواره حضور یافت از جشــنواره بین المللی فیلم 

کوتاه دیاربکر ترکیه جایزه گرفت.
 به نقل از مشــاور رســانه ای پروژه، فیلــم کوتاه »باغ 
وحش« بــه کارگردانی و نویســندگی نفیســه زارع و 
تهیه کنندگی کاوه مظاهری و سورنا اکباتانی در ادامه 
حضور بین المللی خود به دوازدهمین جشــنواره بین 
المللی فیلــم پکن )BISFF(، دومین جشــنواره بین 
المللی فیلم کوتاه دیاربکر ترکیه و نوزدهمین جشنواره 
فیلم زنــان ارمنســتان )KIN( راه یافــت و به رقابت 

پرداخت.
این فیلم کوتاه در دومین جشــنواره بین المللی فیلم 
کوتاه دیاربکــر ترکیه به همراه یک فیلــم کوتاه دیگر، 
جایزه بهترین فیلم کوتاه را در ایــن رقابت بین المللی 

که در ماه اکتبر در بزرگترین شهر کردنشین 
ترکیه برگزار شد، دریافت کرد.

فیلم کوتاه »بــاغ وحــش« در دوازدهمین 
دوره جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه پکن 
 Nova .بــه رقابت پرداخت Nova در بخش
بخش جدیدی است که امسال در جشنواره 
پکن برای رقابت فیلم های کوتاه و فیلم های 

کوتاه برجســته که متمرکز بر مضامیــن دوران بلوغ 
هستند، ایجاد شــد. دوازدهمین جشنواره بین المللی 
فیلم پکن از ۲۷ آبان تا ۷ آذرماه مصــادف با ۱۸ تا ۲۸ 

نوامبر ۲۰۲۲ در شهر پکن برگزار شد.
»باغ وحــش« همچنین به بخــش رقابتی نوزدهمین 
جشنواره فیلم زنان ارمنســتان )KIN( که ۱۰ تا ۱۴ 
آذرماه مصادف با اول تا ۵ دسامبر ۲۰۲۲ در شهر ایروان 
برگزار شد، راه یافت. جشــنواره فیلم زنان ارمنستان 

)KIN( در افزایــش خلاقیت زنــان، ایجاد 
شبکه ارتباطی میان فیلمســازان زن نقاط 
مختلف جهان و کمک به درک بهتر یکدیگر 
و فرهنگ های مختلف، اهداف آن به شــمار 
می آید. این رویداد برای گردهم آوردن زنان 
فیلمساز برگزار می شود تا آنچه را که در این 
زمینه انجام شــده بررســی کنند، اهداف و 
مقاصد فعلی را تحلیل کنند و شــیوه های تحقق این 

اهداف را بیابند.
در خلاصه داســتان »باغ وحش« آمده اســت: »میان 
حیوان های باغ وحش، رعنا به دنبال گوزنی ست که در 
خواب دیده، و مادرش به دنبال فرصتی تا خبر مهمی را 
به او بگوید.« سونیا ســنجری، ترنم آهنگر و داریوش 

رشادت در این فیلم کوتاه ایفای نقش دارند.
فهرســت عوامل »باغ وحش« عبارتند از نویسنده و 

کارگردان: نفیســه زارع، مدیر فیلمبرداری: سروش 
علیزاده، تدوینگر: پویان شــعله ور، آهنگساز: مهدی 
وکیلی، صدابــردار: هــادی معنوی پــور، طراحی و 
ترکیب صدا: رامین ابوالصدق، طــراح صحنه: محمد 
موســوی، طراح لباس: اســما احمدی، طراح گریم: 
بابک کشن فلاح، رنگ آمیزی تصاویر: نیما دبیر زاده، 
مدیران تولیــد: علیرضا میرانجم و میــلاد ابراهیمی، 
دســتیار اول کارگردان: رضا باســتانی، دستیار دوم 
کارگردان: ترانه اسماعیلیان، منشــی صحنه: ناهید 
پورمراد، جلوه های ویژه کامپیوتری: حســن نجفی، 
دســتیار تدوین: فروغ عزیزی، دســتیار صدا: اشکان 
مُزین فــر، عــکاس: علی نصیــری، اســتوری بورد: 
مهدی شمعی، طراح پوســتر: آرمین رنگانی، مشاور 
رســانه ای: آزاده فضلی، تهیه کننده: کاوه مظاهری و 

سورنا اکباتانی.

برنامه »خاص باشید« جمعه ها ســاعت ۱۶ از رادیو 
ایــران پخش می شــود.به نقــل از شــبکه رادیویی 
ایران، متین الســادات فیروزی تهیه کننــده برنامه 
»خاص باشــید« بیــان کرد: ایــن برنامــه در حوزه 
معرفــی کارآفرینان موفق ایرانی و کســب و کارهای 
نوپا و شــغل های خلاقانه اســت که جمعه ها ساعت 
۱۶ از رادیو ایران پخش می شــود.در برنامه »خاص 

باشید« جمعه شــانزدهم دی به مناســبت بیست و 
هشــتمین نمایشگاه لوســتر و چراغ های تزئینی که 
در هفته جاری برگزار شــد، با محمود فراهانی تولید 
کننده لوســتر و لوازم تزئینی گفتگــو خواهیم کرد.

وی ادامه داد: ۸۰ سال از قدمت صنعت لوستر سازی 
در ایران می گذرد، تلاش تولیدکنندگان این صنعت 
باعث شده که ایران جزو پنج کشور برتر تولید کننده 

لوســتر قرار گیرد. لوســتر ایران حاصل ذائقه و هنر 
ایرانی اســت که با ظریف کاری خاص تصاویر بدیع و 

سرشار از نور و رنگ را به تصویر می کشد.
فیروزی بیان کرد: فراهانی به نمایندگی از یک کسب 
و کار خانوادگی که از دهــه ۴۰ به همت پدرش ایجاد 
شــده بود و اکنون همراه با برادرانش مدیریت آن را بر 
عهده دارد، در برنامه این هفتــه از تجربه کارآفرینی 

برای حدود ۱۵۰ نفــر، با تولید بیــش از ۵۰۰ نمونه 
لوســتر می گوید.این تهیه کننــده رادیویی در پایان 
یادآور شــد: »خاص باشید« مســتند گزارشی است 
برای معرفی کارآفرینان خوش فکر کشــورمان که هر 
هفته، تینا میرکریمی گزارشــگر برنامه به محل کار 
یکی از کارآفرینان موفق مــی رود و از آنها درباره راز و 

رمزهای کسب و کارشان، اطلاعاتی کسب می کند.

فیلم

رادیو

خریدار  ســعید پیردوســت از بازیگران 
پیشکسوت ســینما و تلویزیون در سالروز 
تولدش در ســن ۸۲ ســالگی برای خودش 
هیچ آرزویی ندارد و فقط سلامتی و موفقیت 
برای مــردم کشــورش و آنان که دلســوز 
ایران هســتند را می خواهــد. او می گوید: 
سن و ســال بالایم و کرونا از کار دورم کرد. 
امیدوارم تا وقتی زنده ام هرچند کم، بتوانم 

در خدمت مردم کشورم باشم.
این بازیگر باســابقه در گفــت و گویی که 
۱۶ دی ماه به بهانه ســالروز تولدش انجام 
گرفت ابتدا تشــکر می کند و مــی گوید: 
ممنون از لطف و محبت شــما که به یادم 
بودید. ان شــاءالل همیشه سلامت و برقرار 
باشید. محبت شــما را هیچ وقت فراموش 
نمی کنم. فقط ســلامتی برای تمام مردم 
ایران و خوشــبختی و عاقبت بخیری می 

خواهم.
وی ســپس در واکنــش به ایــن جمله که 
»آقای پیردوســت امســال ۸۲ ســاله می 
شــوید، از آرزوهایتان برایمــان بگویید؟« 
چنین اظهار می کند: بله ۸۲ ساله می شوم 
اگر خدا بخواهد. آرزویم برای تمام ایرانیان 
و مــردم، دلِ خوش اســت و چیــزی برای 
خودم نمی خواهم. تمام خواســته ام مردم 
هســتند، امید که همیشــه برقرار باشند و 
خداوند کمکشــان کنــد تا بــه هرچه می 
خواهند برســند. از قول من به همه آنهایی 
که مرا می شناسند بگویید واقعاً دوستشان 
دارم و برایشــان آرزوی موفقیت می کنم. 
همچنیــن آرزوی ســلامتی بــرای تمام 
کسانی که دلشــان برای مردم می سوزد و 

شما و همکارانتان دارم.

نتوانستم به شاهد احمدلو نه بگویم
ســعید پیردوســت مدت ها بود که در قاب 
تلویزیون دیده نمی شــد و اکنون با سریال 
طنز »چشم بندی« ســاخته شاهد احمدلو 

به تلویزیون بازگشته است.
او در ایــن زمینه مــی گوید: آقای شــاهد 
احمدلــو از بچگــی پیــش خــودم بزرگ 
شــده و من با پدرش و خانواده اش دوستی 
خانوادگــی دارم. راســتش وقتــی از من 
خواست که در ســریالش باشم نتوانستم نه 
بگویم و گفتم شرایط رو به راهی ندارم اما او 
گفت شــما بیایید ما هوایتان را داریم و قول 
می دهیم شما اذیت نشــوید و واقعاً هم این 
کار را کرد و شــرایط به گونه ای بود که من 
اصلا اذیت نشــدم. به هر حال سن و سالی 
از من گذشــته و دیگر مثل قبل شرایط کار 

کردن را ندارم.

تمام تلاش ما فقط برای مردم است
او از همکاری با گروه سریال »چشم بندی« 
ابراز رضایت می کند و ادامه می دهد: گروه 
سریال واقعا خیلی خوب، با محبت و حرفه 

ای بودند و من لذت بــردم. امید که کار هم 
باب طبع مردم باشد و خدایی ناکرده مردم 
را اذیت نکند. ما تمام تلاشــمان برای مردم 
اســت. من نقش خان عمو را بازی می کنم، 
کاراکتری که پا به ســن گذاشــته، آلزایمر 
دارد و فراموش کار اســت. ان شــاءالل که 
خوب شده باشــد و مردم هم کارم را دوست 

داشته باشند.
بازیگر ســریال های نقطه چین، پاورچین، 
هزاران چشــم، حکایت های کمال و قهوه 
تلخ در پاسخ به این پرسش که بازیگران در 
فضای فعلی چقدر می توانند با سریال های 
طنز، امید و نشاط را در جامعه تزریق کنند؟ 
خاطرنشــان می کند: باز هم تاکید می کنم 
که تمام تلاش ما فقط برای مردم اســت تا 
کمی از این شرایط در بیایند و واقعاً هم فکر 
می کنم پخش کارهایی بــا درونمایه طنز 

تاثیرگذار باشد.

 در سریال های مهران مدیری 
خاطره ها داشتیم

در ادامه وقتی از او درباره سریال های مهران 
مدیری و خاطره هایی که مردم با نقشش در 
سریال های پاورچین و نقطه چین داشتند، 
می پرســیم چنین می گویــد: دیگران آن 
زمان ها گذشت. واقعا در سریال های آقای 
مدیری خاطره ها داشــتیم. شرایط زمانه و 
سن و سال دیگر به من اجازه کار نمی دهد. 
اکنون فقط آرزوی ســلامتی بــرای همه 
دارم و امیدوارم بتوانم تا وقتی زنده هســتم 

هرچند کم در خدمت مردمم باشم.
پیردوست درباره کم کاری اش در تلویزیون 
هــم اظهــار می کنــد: ســال ۹۹ در فیلم 
سینمایی »خائن کشی« مسعود کیمیایی 
بازی کردم و دیگر کاری بــرای بازی پیش 
نیامد. از طرفی هــم کرونا مرا از ســینما و 
تلویزیون دور کــرد و همینطور حال و هوا و 

شــرایط بد آدم را از کار کردن دور می کند. 
هرکسی که به من محبت دارد و تماس می 
گیرد، اگر شــرایطم خوب باشــد حتماً می 
پذیــرم و کار می کنم اما خــودم دیگر مثل 

سابق نیستم و بیشتر باید استراحت کنم.

سریال کیانوش عیاری به دلایل 
تعجب برانگیزی متوقف شد

این بازیگر که در سریال »۸۷ متر« کیانوش 
عیاری هم ایفای نقش کرده اســت، در این 
زمینه می گوید: این ســریال واقعاً به دلایل 
تعجب برانگیزی توقیف شــد. خیلی سال از 
تولیدش گذشته و کار بسیار خوبی است اما 
متاسفانه با بی مهری مواجه شد. می گویند 
به خاطر گربه ها بوده که توقیف شــده! من 
تعجب می کنم کــه چرا اینطور شــد واقعا 
حیف اســت. »۸۷ متــر« کار خیلی خوبی 
است. آقای عیاری واقعاً برای خودش استاد 
است. برایم سعادت بود که دوباره در خدمت 
آقای عیاری باشم. من در این سریال خیلی 
سرحال تر و روپاتر بودم و شــرایط اینطور 
نبود. امیدوارم برای این سریال فکری شود؛ 
چون واقعاً به پایش زحمت کشــیده شده و 
کار خوبی اســت. امید که مردم بتوانند این 

سریال را ببینند. قضاوت با مردم است.

بیشتر ترجیح می دهم استراحت کنم
وی به پیشنهادهای جدیدش در تلویزیون 
اشــاره می کند و می گوید: در حال حاضر 
کارهایی برای تلویزیون به من پیشنهاد می 
شود اما خودم خیلی الان موافق کار نیستم 
و بیشــتر ترجیح می دهم اســتراحت کنم 
چون سن و سالم بالا رفته و دیگر مثل سابق 

نیستم. 
ســعید پیردوســت صحبتش را با ایســنا 
اینگونه به پایان می رســاند: با تماســتان 
خوشــحالم کردید. آرزوی عاقبت بخیری و 

شادی برایتان دارم. یا علی.

»باغ وحش« بهترین فیلم کوتاه جشنواره ترکیه ای شد

وایت یک کسب و کار خانوادگی در »خاص باشید« ر

 استقبال از »جزیره ماهی«

بهرام رادان و امیر جدیدی در اکران آنلاین

خریدار  علاقه منــدان شــبکه نمایش 
خانگی می توانند فیلم های سینمایی »روز 
صفر« ساخته ســعید ملکان، »پولاریس« 
به کارگردانی ســودابه مرادیان و مســتند 
»جزیره ماهی« ســاخته رضــا اعظمیان را 
در بخش اکران آنلاین پلتفرم های فیلیمو، 

نماوا و هاشور تماشا کنند.
 فیلــم ســینمایی »روز صفر«، بــه تهیه 
کنندگــی و کارگردانــی ســعید ملکان، 
از فیلم های ســی و هشــتمین جشــنواره 
فیلم فجر اســت که توانســته تا حد زیادی 
اســتانداردهای یــک تریلر جاسوســی را 

رعایــت کند.ایــن فیلــم به دلیل شــیوع 
ویروس کرونــا تا نــوروز ۱۴۰۱ از اکران باز 
ماند. برخلاف انتظارات این فیلم سینمایی 
نتوانســت در گیشــه نوروزی به موفقیت 
چشمگیری برسد و با گیشه ۹ میلیاردی از 

اکران خداحافظی کرد.
روز صفر از تاریخ سوم تیرماه سال ۱۴۰۱ در 
نماوا به اکران آنلاین شد. این پلتفرم با بیش 
از شش ماه اکران این فیلم سینمایی رکورد 
طولانی ترین زمان بــرای نمایش فیلم را در 

تاریخ اکران آنلاین از آن خود کرده است.
داســتان این فیلــم در مــورد تلاش های 

یک مامور امنیتــی برای بــه دام انداختن 
عبدالمالک ریگی توســط وزارت اطلاعات 
ایران و نخستین ساخته ســعید ملکان در 
مقام کارگردان است. امیر جدیدی و ساعد 

سهیلی از بازیگران اصلی این فیلم هستند.

بهرام رادان در محصول مشترک ایران 
و آمریکا

پولاریس به کارگردانی ســودابه مرادیان و 
تهیــه کنندگی کریســتینا جولی و مهدی 
داوری و بهــرام رادان از روز ۲۵ آذرمــاه در 

فیلیمو اکران آنلاین شده است.
پولاریس یا ستاره شمال محصول مشترک 
ایــران و آمریکا اســت و درشــهرهای لس 
آنجلس،ســیاتل و تهران فیلمبرداری شده 

است.
بهرام رادان، آلیســجا باخلــدا، کوبی رایان 
مک لافین، الیزابت روم و رویا تیموریان در 

این فیلم به عنوان بازیگر حضور دارند.
پولاریس در سال ۱۳۹۷ در سینماهای هنر 

و تجربه اکران شده است.
پولاریس به معنی ســتاره شــمالی است. 

یک عکاس جنگ که دچــار اختلال روحی 
پس از ســانحه یا پی تی اس دی اســت در 
ستیزی مستاصل گرفتار شــده، تا رازی را 
از همســرش )بهرام رادان( پنهان کرده و از 
بازگشــت اجتناب ناپذیرش به خاورمیانه 
فرار کند.بهــرام رادان که مدتی  اســت در 
مقام تهیه کننده در سینما فعالیت می کند 
بعد از دو فیلم گربه ســیاه و علفزار سومین 
تجربه تهیه کنندگی را با پولاریس پشــت 

سر می گذارد.

»جزیره ماهی« و ابهام ها و پرسش های 
عملیات کربلای 4

جزیره ماهی همزمان با ســالگرد عملیات 
کربلای ۴ )ســوم دی ماه( در سایت هاشور 
اکران آنلاین شــده و نمایش آن با توجه به 
استقبال قابل توجه، همچنان ادامه خواهد 

داشت.
مســتند جزیره ماهی بــه کارگردانی رضا 
اعظمیــان تــلاش دارد ماجــرای کربلای 
۴ و آنچه در آن رخ داده بدون کم و کاســت 
به تصویر بکشــد و به ابهام ها و پرسش هایی 

که درباره آن وجود دارد، پاســخ بدهد. این 
مستند اگر چه بر اســاس مصاحبه طراحی 
شــده و اندک بخش هایی از آن بازســازی 
شــده، به دلیل اطلاعاتی که از این واقعه و 
نحوه عملیات و افراد موثــر در آن می دهد 

حائز اهمیت است.
رضا اعظمیان در »جزیره ماهی« کوشیده، 
پرده از رازهــای بزرگی بــردارد که بخش 
مهمی از تاریــخ دفاع مقدس را تشــکیل 
می دهد. نکتــه جالب درباره این مســتند 
پربیننده بــودن آن در ۱۲ روز اخیر بوده، به 
شکلی که می توان گفت »جزیره ماهی« تا 
امروز پرتماشاگرترین مســتند اکران شده 

در سال ۱۴۰۱ سایت هاشور است.
عملیات کربلای ۴ و شهادت تعداد زیادی از 
غواصان ایرانی در ایــن عملیات، پس از پیدا 
شدن پیکرهای این شــهدا و تشییع آنها در 
بهار ۹۴ ابعاد وســیعی پیدا کرد و به یکی از 
مهمتریــن بخش های تاریــخ معاصر برای 

افکار عمومی تبدیل شد.
شرق وحشــی، کودتای ۵۳ و بیجه از دیگر 

فیلم های اکران آنلاین هاشور است.
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سکوت منتقدان در استراتژی غیرممکن
پرسپولیس با نقشه گل محمدی به ۲۰ رسید

ایمان به یک استراتژی به پرســپولیس کمک کرد تا جشنواره گل خود 
را در آخرین هفته دور رفت رقابت های لیگ برتر رقم بزند.

تیم فوتبال پرسپولیس با پیروزی ۵ بر ۱ برابر نساجی در هفته پانزدهم 
لیگ برتر، به قهرمانی نیم فصل این مســابقات رســید تا خط و نشان 

محکمی برای تصاحب جام در پایان لیگ بکشد.
سرخپوشان پایتخت در حالی مقابل نساجی جشنواره گل راه انداختند 
که اصرار یحیی گل محمدی ســرمربی پرســپولیس روی استراتژی 
فنی اش تا چند هفته قبل منتقدان زیادی را به همراه داشــت اما حالا 

آنها چاره ای جز تحسین تفکرات سرمربی پرسپولیس ندارند.
جدایی یورگن لوکادیا با مصدومیت شیخ دیاباته همراه شد تا یحیی گل 
محمدی تصمیم به اعلام لیست بازیکنان اصلی اش در چهار بازی اخیر 
بدون حضور مهاجم تخصصی بگیرد؛ دیدگاهی که در بازی با استقلال 
تهران با گلزنی گئورگی گولسیانی مدافع سرخپوشان همراه بود تا این 

تیم به تک امتیاز بازی سنتی فوتبال پایتخت برسد.
سپس مقابل پیکان تاکتیک های گلزنی سرمربی پرسپولیس نافرجام 
ماند تا انتقادات از بازی ندادن به مهاجمان داخلی نظیر مهدی عبدی و 
حامد پاکدل شروع شــود. گرچه دو مهاجم داخلی پرسپولیس فرصت 
ایســتادن در ترکیب را به عنــوان بازیکن ذخیره پیــدا می کردند اما 
آنها هم نتوانســتند کاری کنند تا ایده یحیی بــرای بازی بدون مهاجم 
همچنان اجرا شود.دیدگاهی که مقابل گل گهر سیرجان به سه امتیاز 
مهم با گلزنی محمد عمری و سینا اســدبیگی ختم شد. روند موفقیت 
پرسپولیس با هافبک های پر تعداد و بدون مهاجم تخصصی در بازی با 
نساجی شکوفا شد و این تیم در تقابل با شاگردان حمید مطهری به برد 
۵ بر ۱ رسید.پرســپولیس نه تنها میانگین گلزنی خود را در یک بازی، 
ناگهان ۲۵ درصد افزایش داد بلکــه ۲۰ گل در ۱۵ بازی دور رفت خود 
به ثمر رساند.اعتقاد راســخ گل محمدی به ترکیب متفاوت تیمش در 
چهار بازی اخیر نه تنها پرســپولیس را در صدر جدول نگه داشت بلکه 
پدیده هایی همچون محمد عمری توانســتند خودنمایی کنند و سینا 
اسدبیگی نیز با آزادی عمل بیشتری در میانه میدان پرسپولیس به این 

تیم کمک کند.
حالا دیگر کمتر مخالف ســرمربیگری یحیی گل محمدی می تواند از 
دیدگاه های فنــی اش که تا یک ماه پیش غیر ممکن به نظر می رســید 
ایــراد بگیرد و چــاره ای جز لــذت از فوتبال مــورد علاقه هــواداران 

پرسپولیس ندارد.

دستور موقت فدراسیون فوتبال
ومیت ترابی و بازیکن نساجی بعد   محر

از اتفاقات جنجالی
کمیته انضباطی فدراسیون رای دســتور موقت خود را درباره تخلفات 

رخ داده در بازی روز گذشته پرسپولیس و نساجی صادر کرد.
 

به نقل از سایت فدراسیون فوتبال، حسب گزارش های رسمی مسابقه 
پرسپولیس و نســاجی از سری مســابقات لیگ برتر، تخلفاتی از سوی 
مهدی ترابی، بازیکن تیم پرســپولیس و ســید احمد موسوی، بازیکن 

تیم نساجی منعکس شده است.
از آنجایی کــه تخلفات حادث شــده با توجــه به نوع آنکــه عبارت از 
بدرفتاری نســبت به یکدیگر و رفتار غیرورزشــی درخــور صدور قرار 
دســتور موقت اســت، لذا به اســتناد ماده ۱۰۰ مقررات انضباطی و تا 

صدور رأی مقتضی نامبردگان از همراهی تیم محروم هستند.
لازم اســت بازیکنان فوق الذکر روز دوشــنبه ۱۴۰۱/۱۰/۱۹ در محل 
کمیته انضباطی حضور پیدا کنند. رأی صادره ظرف مهلت دو روز پس 

از ابلاغ قابل تجدیدنظر خواهی در کمیته استیناف است.
ترابی در این مسابقه با دریافت کارت زرد دوم از زمین اخراج شد.

برگزاری بازی با دو دوربین تلویزیونی
 VAR پیشکش؛ لیگ برتر ایران تصویر آهسته 

هم ندارد!
 )VAR( در حالی که فوتبال ایران هنوز از نداشتن کمک داور ویدئویی
رنج می برد، به نظر می رسد مشــکلات ابتدایی تری برای برطرف کردن 

وجود دارد.
استفاده از تکنولوژی کمک داور ویدئویی در فوتبال تقریباً در اکثرهای 
کشورها همه گیر شده است و اوج این تکنولوژی با استفاده از توپ های 

هوشمند در جام جهانی ۲۰۲۲ به جهان عرضه شد.
در کشــورهای آســیایی هم اســتفاده از VAR به تدریج گسترده تر 
می شــود اما ایران هنوز از نبود ایــن تکنولوژی رنج می بــرد. هرچند 
 VAR فدراسیون فوتبال در سالهای اخیر با روسای مختلف وارد کردن
به فوتبال را جزو اولویت هــای کاری خود اعلام کرده بودند اما هنوز این 
 VAR اتفاق رخ نداده است.این در حالی است که بنظر می رسد پیش از
مشــکلات ابتدایی تری گریبان فوتبال ایران را گرفته است که نادیده 

گرفتن آنها قطعاً نمی تواند گره VAR را باز کند.
سهیل مهدی مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال ایران یکی 
از کسانی است که معتقد است قبل از کمک داور ویدئویی، فوتبال ایران 
باید استانداردهای زیاد دیگری را که حتی ممکن است به چشم نیاید، 

رعایت کند.
مهدی در پاسخ به این سئوال که آیا ممکن است استفاده از VAR برای 
تایید ورزشــگاه های ایران الزامی بشود؟ گفت: در کنار VAR به خیلی 
چیزهای دیگر نیاز داریم. چقدر خوب است که این VAR گزینه تایید 
ورزشگاه بشود ولی مثلًا شما اســتادیوم آزادی که نگین ورزشگاه های 
ایران است را ببینید؛ وضعیت سکوها، اســکوربورد و حتی صدا و صوت 
ورزشگاه مشکلاتی دارد. باید بدانیم سیستم صوتی ورزشگاه فقط برای 
اعلام تعویض و اسامی بازیکنان نیست بلکه برای لحظات بحرانی مثل 
آتش سوزی و زلزله است که جمعیت را هدایت کنید. سیستم صوتی در 
ورزشــگاه آزادی برای افرادی که در جایگاه می نشینند خوب است اما 

صدا برای سکوهای روبروی جایگاه اصلًا مناسب نیست.
مسئول کمیته مســابقات ســازمان لیگ فوتبال تاکید کرد: قطری ها 
برای جام جهانی ورزشــگاه ۹۷۴ را ســاختند و بعد از پنــج بازی این 
ورزشگاه جمع شــد. حتی راه پله های اســتادیوم ۹۷۴ قابل مقایسه با 
اســتادیوم های ما نیســت. باید بپذیریم اســتانداردها را در ورزشگاه 
داشــته باشــیم.مهدی همچنین خاطرنشــان کرد: یکی از بازی های 
لیگ را که روز چهارشنبه یا پنجشــنبه مشاهده می کردم، با دو دوربین 
تصویربرداری می شــد و این مســابقه تصویر آهســته نداشت. در یک 
ورزشــگاه وقتی به فیلمبردار می گوییم دوربینت را عقب تر بگذار چون 
جلوی دید است، پاسخ می دهد اگر دو متر عقب تر بیایم دیگر نمی توانم 

فیلم بگیرم. این مشکلات باید برطرف بشود.

میدان

باوجود گذشــت دوماه از نایــب قهرمانــی تیم ملی 
شمشیربازی اسلحه ســابر هنوز پاداش این موفقیت 
پرداخت نشده اســت؛ اگرچه سرپرســت فدراسیون 

وعده تحقق زودهنگام آن را می دهد.
 جام جهانــی الجزایر یکی از رویدادهایــی بود که تیم 
ملی شمشیربازی اســلحه ســابر ایران در آن شرکت 
کرد و موفق به کسب عنوان نایب قهرمانی آن رقابت ها 
برسد.این نایب قهرمانی از این حیث که اولین موفقیت 
ملی پوشان اسلحه سابر ایران بعد از ناکامی در المپیک 
بود، اهمیت زیادی داشــت و مهمتر اینکه اسلحه سابر 

ایران آخرین بار در سال ۹۷ و در جام جهانی 
پادووای ایتالیا موفق به حضــور در فینال و 
مدال نقره شــده بود و حالا بعد از پنج سال به 

این موفقیت مجدد دست یافت.
ارزش مدال نقره جام جهانــی الجزایر برای 
شمشیربازی اسلحه سابر ایران که رو به افول 
رفته بود، به قدری بالا بود که وعده سرپرست 

فدراســیون برای پرداخت پاداش را به همراه داشــت 
اگرچه با وجود گذشت دو ماه هنوز محقق نشده است.

این در حالی اســت که طی این مدت برخی حواشــی 

و اختــلاف نظرهــا پیرامــون تیــم ملــی 
شمشیربازی اسلحه ســابر ایجاد شد طوری 
که به نظرمی رسید پرداخت پاداش موردنظر 
به خطر افتاده اســت. سرپرست فدراسیون 
شمشــیربازی اما تاکید دارد که اجرای این 

برنامه تشویقی به قوت خود باقی است.
علیرضا پورســلمان در گفتگو بــا خبرنگار 
مهر گفت: تیم ملی شمشــیربازی اسلحه سابر اهمیت 
و جایگاه همیشــگی خود را دارد و مشکلات و اختلاف 

این چنینی خدشه ای به این جایگاه وارد نمی کند.

وی تصریح کــرد: بودجه لازم بــرای پرداخت پاداش 
ملی پوشان تامین شده اســت، فقط منتظر مهیا شدن 
شرایط مناسب هســتیم تا طی یک مراسم مختصر با 
حضور یکی از مســئولان وزارت ورزش یا کمیته ملی 

المپیک یا هر دو، پرداخت شود.
سرپرست فدراسیون شمشــیربازی تاکید کرد که این 
پاداش به هر چهار ورزشــکار اعزامی به الجزایر یعنی 
علی پاکدامن، محمد فتوحــی، محمد رهبری و فرزاد 
ارســباران و همچنین امیــن قربانی ســرمربی تیم 

پرداخت خواهد شد.

شمشیربازی

مرتضی احمدی  مربی اسپانیایی و سابق 
باشگاه نفت مسجد ســلیمان از بی توجهی 
سفارت این کشــور به وضعیتش گلایه کرد 
و گفت: »پاکو خمس« ســرمربی تراکتور 
ممکن اســت از بعضی تغییرات و تفاوت ها 

شوکه شود.
 »رودریگو هرناندو« مربی اســپانیایی که تا 
چندی پیش به عنوان دستیار رضا مهاجری 
در تیم فوتبال نفت مســجد ســلیمان در 
لیگ برتر ایران فعالیــت می کرد، این روزها 
بلاتکلیفی عجیبــی را تجربه می کند. پس 
از برکناری مهاجری، هرنانــدو هم از نفت 
مسجد سلیمان جدا شــد اما برای بازگشت 
به اسپانیا، به مشکلاتی برای خروج از ایران 

برخورد.
هرناندو دو روز پیش در گفتگــو با روزنامه 
»مارکا« اسپانیا توضیحاتی در این خصوص 
ارائه کــرد اما حــالا در مصاحبــه ای که با 
روزنامه »آ اس« داشته، جزئیات بیشتری از 

بلاتکلیفی اش در ایران داشته است.
او در این مصاحبــه ضمن انتقاد شــدید و 
اعلام دلخوری از عملکرد ســفارت اسپانیا 
در ایران، به ارزیابی از شــرایط فوتبال ایران 
و حضور »پاکــو خمز« اســپانیایی در تیم 
تراکتور پرداخت و به انتقال رونالدو در تیم 

النصر عربستان هم واکنش نشان داد:

 حالتان چطور است؟
 من خوبم. تلاش برای رفتن -به اســپانیا- 
کاملًا ناامیدکننده اســت، هــر روز به چیز 
جدیدی نیــاز داری و من بایــد خودم آن را 

برطرف کنی.

 چه شد که به ایران رفتید؟
 از طریق یک مربــی داخلی -مهاجری- که 
به دنبال دســتیار اســپانیایی بود و »برونو 
پیرس« مدیر برنامه ام ایــن فرصت به من 
پیشــنهاد شــد و در نهایت به نفت مسجد 
سلیمان آمدم. اوایل اکتبر به ایران رسیدم. 
تقریباً یک ماه مانده به تعطیلات لیگ برای 
جام جهانی. نوامبر به اسپانیا برگشتم و ۲۴ 
همان ماه دوباره به ایران رفتم. من با ویزای 
کار به ایران رفتم چون قرارداد داشتم. در آن 
دوره بدون اینکه آن پروسه تمام شود، مالک 
و رئیس باشــگاه تغییر کرد و مربی دیگری 

آمد.
من ویزای اقامت نــدارم و ایــن همه چیز 
را برایم ســخت کرده اســت. آنهــا از من 
می خواهند که مقــداری مالیات پرداخت 
کنم، اما شما باید آن را با کدی بپردازید که 
زمانی که شــما مقیم هستید، این کد ایجاد 
می شــود و من هرگز آن کد را نداشتم زیرا 
فرآیند تکمیل نشــده اســت. در موقعیتی 
هســتم که غیرقانونی نیســت، اما عجیب 

است. چهارشنبه ســوم ژانویه جریمه ای را 
به ازای هر روز که در ایران هستم، پرداخت 

کرده ام تا بتوانم از اینجا بروم.

 گام بعدی چیست؟
 اکنون می توانم مالیات را پرداخت کنم زیرا 
حتی اگر ویزای اقامت را تمام نکرده باشــم 
به عنوان کارگر در ایران بوده ام. شــما باید 
مالیات خود را به عنوان یک کارگر پرداخت 

کنید. 
آنها از من این کــد را می خواهنــد و برای 
اینکه آن را به من بدهند از من خواستند که 
وضعیتم را منظم کنم. تا ۳ ژانویه نتوانستم 
وضعیتی را که از ۲۱ دســامبر تــا به حال 
داشــتم، تنظیم کنم. در حال حاضر ۱۰ روز 
است که به طور قانونی در کشور هستم، اما 

باید کدی ایجاد شود.
 باشــگاه ســعی می کند در همه چیز به من 
کمک کند تا مالیــات آن ماه ها را پرداخت و 

کشور را ترک کنم.

 برخورد باشگاه با شما چگونه است؟
 من فقط می توانم از همه ایرانی ها تشــکر و 
قدردانی کنم، زیرا آنها به من کمک زیادی 
می کنند. آنها مردمی باورنکردنی و مهمان 
نوازی هستند که به شــما کمک می کنند. 
باشگاه از مراحل خروج من از کشور اطلاعی 
نداشــت و همین موضوع رفتن مرا به تأخیر 
انداخت. بــرای انجام تمام این تشــریفات 
باید به تهران می رفتم. باشــگاه مرا در هتل 
گذاشــت و پرداخت هزینه هــا را بر عهده 
گرفت. نمی توانم گلایه ای داشته باشم جز 
اینکه تصمیم گرفتنــد کادر فنی را عوض 

کنند.

 آیا سفارت اســپانیا به شما کمک 
کرده است؟

 این نقطه ســیاه کل داســتان است زیرا در 
نهایت وقتی خارج از کشــور هستید انتظار 
ندارید مشکل ناخوشــایندی داشته باشید 
و ناچار بودم با آن کنار بیایم. مجبور شــدم 
با شماره تلفن اورژانسی سفارت و سه تلفن 
دیگــر تماس بگیــرم اما پاســخی ندادند. 
بالاخره این کار را انجــام دادم اما آنها به من 
گفتند که یک ایمیل بفرســتم و وضعیتم را 
بگویم تا با من تماس بگیرند و کمک کنند. 
این اتفاق در ۲۲ دســامبر، یــک روز پس از 
ترک باشــگاه رخ داد اما هرگز با من تماس 

نگرفتند.
منتظر بودم تــا در ۲۵ دســامبر این اتفاق 
بیفتد زیــرا تعطیلات بــود. دوبــاره با آنها 
صحبت کــردم و همین موضــوع را به من 
گفتند. آنها هرگز به ایمیل پاســخ ندادند و 
هرگز با من تماس نگرفتند. چاره ای نداشتم 
جز اینکه از شهر مســجد سلیمان، به تهران 
بروم تا شخصاً به سفارت مراجعه کنم. تنها 
چیزی که به من گفته شــد این بود که این 

مشکل باشگاه است.
 با توجه بــه تجربه من در خارج از اســپانیا، 
این راه کمک به کشــوری نیست که در آن 
۴۰ اســپانیایی حضور دارند و هیچکدام در 
شرایط من نیستند. من از پیگیری سفارت 
بســیار ناراضی هســتم. آنها گفتند تقصیر 
باشــگاه بوده اســت اما باشــگاه کاری جز 
کمک به من نکرده است. بی پاسخ گذاشتن 

درخواست من، طبیعی نیست.

 در این 10 روز چه راهکاری خواهید 
داشت؟

من دو فرزند کوچک دارم. وقتی در حال کار 
مربیگری هســتید، اینها را لحاظ می کنید 
چون این بخشــی از حرفه شــما است که 
نتوانید در لحظات مهمی مانند کریسمس 
در کنار خانــواده خود باشــید. از زمانی که 
در ۲۱ دسامبر باشــگاه را ترک کردم، هرگز 
تصور نمی کــردم که تمام کریســمس را از 
دست بدهم. پذیرش آن سخت است و حتی 
بیشــتر از آن برای بچه هــای کوچک من 
سخت است. من کریسمس های دیگری را 
دور از خانه گذرانده ام اما آن موقع فرزندی 
نداشتم. در ۳ ژانویه آنها به من گفتند که کد 
را ایجاد می کنند، اما این ســومین بار است 
که به من می گویند و من نمی دانم که آیا آن 
را دریافت خواهم کرد یــا خیر. ضمن اینکه 
تعطیلات آخر هفته اســلامی )پنجشنبه و 
جمعه( شروع می شــود و فقط تا ساعت ۱۲ 
کار می کننــد. حتی اگر کــد را ایجاد کنند 
نمی توانم تا شــنبه که هفته اینجا شــروع 

می شود کاری پیش ببرم.

 آیا بازهم برای مربیگری به خارج از 
کشور برمی گردید یا ترجیح می دهید 

در اسپانیا بمانید؟
 اولین کاری که می خواهــم انجام دهم این 
اســت که خانواده ام را ببینم. در فوتبال یاد 
می گیرید کــه فرصت ها زمانی به دســت 
می آیند کــه انتظارش را نداریــد، بنابراین 
خانــواده ام مــرا درک و از مــن حمایــت 
می کنند. می خواهم بــه مربیگری برگردم 
و از رفتن به خارج امتنــاع نمی کنم. از نظر 
شخصی و حرفه ای بسیار مثبت است. همه 
ما دوست داریم در کشورمان تمرین کنیم و 

با آغوش باز از آن استقبال می کنم.

 به آســیا برگردیم. ورود کریستیانو 
به عربستان سعودی را چطور ارزیابی 

می کنید؟
 اینجا صحبت های زیادی شده است. مردم 
خوشحال هســتند زیرا در نهایت به معنای 
بازتــاب و مطرح شــدن نام عربســتان در 
رســانه های اروپایی و همچنین کشورهای 
منطقه و قاره است. این راهی برای برجسته 
کــردن ارزش این لیگ ها اســت. می تواند 
نشــان دهد که ناآگاهی زیادی نســبت به 
سطح لیگ ها وجود دارد. مسابقاتی هستند 
کــه غافلگیرکننــده اند. مــردم بازی های 
بیشتری را تماشــا می کنند زیرا کریستیانو 

آنجاست.

  پاکو خمس نام دیگری اســت که به 
فوتبال آسیا پیوسته است، مشخصاً او 
برای مربیگری تراکتور در ایران است. 

حضور او چگونه است؟
 هر بار که یک مربی اروپایی به اینجا می آید، 
انتظارات زیادی ایجاد می کند. اینجا فوتبال 
یــک ورزش عمومی و محبوب اســت. البته 
شما تقویم کامل مســابقات را نمی دانید زیرا 
ممکن است گاهی شامل یک وقفه بشود. شما 
برنامه سه بازی را دریافت می کنید و زمان کل 
مسابقات را نمی دانید. پاکو ممکن است از این 
تغییر و تفاوت شوکه شــود. این لیگی است 
که به طور گسترده دنبال می شود و ایرانی ها 

حمایت زیادی از تیم ها دارند.

 آیا در مقایســه با فوتبال اســپانیا 
تفاوت های زیادی وجود دارد؟

 تفاوت هایی وجود دارد. با این حال، ســطح 
کیفی بسیار بالا است. لیگ ایران چهارمین 
لیگ آسیاســت. این کشــور بازیکنانی در 
تیم های برتر اروپــا دارد و تیم ملی در چند 
جام جهانی متوالی حضور داشــته است. از 
نظر فنی آنها بازیکنان با استعدادی هستند، 
از نظر بدنی اکثر آنها بســیار خوب هستند 
و شــاید تنها مشــکل در ســطح تاکتیکی 
و تصمیم گیری اســت کــه تفاوت هایی با 
اســپانیا دارد. اینجا یک فوتبال اســت که 
بیشتر از روی نیمکت توسط مربیان هدایت 
می شــود. تفاوت هــا را می بینیــد. از نظر 
فیزیکی و فنی تفاوت هست اما افتضاح هم 

نیست.

 رابطه شما با بازیکنان چگونه بود؟
 من رابطــه خیلی خوبــی با آنها داشــتم. 
آنها بــرای کار مــن ارزش قائــل بودند. در 
تیم کوچکی کــه برای مانــدن در این رده 
می جنگیدند، نتایج مطلوب ما نبود و چیزی 
که ما را بی ثبات کــرد، ورود مالکیت جدید 

بود.

پرست فدراسیون تاخیر در پرداخت پاداش شمشیربازان  و وعده سر

نگاهی به چرخه تکراری انتخاب سرمربی تیم ملی؛ سطحی، بدون برنامه و ناکارآمد!
ســعید احمدیان  در حالی روند انتخاب 
ســرمربی جدید تیــم ملی فوتبــال مانند 
گذشــته بــدون آینده نگری، ســطحی و 
ناکارآمد با اســامی تکراری است که فوتبال 
ملی قبل از لیســت کردن گزینه های مورد 
نظر به بازنگــری در اهــداف و برنامه ریزی 

احتیاج دارد.
 بلاتکلیفی و بی خبری از سرنوشت نیمکت 
تیم ملی فوتبــال ادامه دارد و مســئولان 
فدراســیون فوتبــال در تشــریح آخرین 
اقداماتی که انجام داده اند، از ادامه مذاکرات 
خبر می دهند و همچنان مشــخص نیست 
که چه زمانی قرار اســت از سرمربی جدید 

تیم ملی رونمایی شود.
بر اساس اعلام مهدی تاج برای نیمکت تیم 
ملی فوتبال، هم مربــی خارجی و هم مربی 
داخلی مدنظر اســت و آن طــور که دیروز 
احسان اصولی سخنگوی فدراسیون فوتبال 
خبر داده بر اســاس آیتم ها و شرایط در نظر 
گرفته شده، صحبت ها با گزینه ها آغاز شده 

است.
نگاهی به اسامی مطرح شــده و روندی که 
برای انتخاب سرمربی تیم بزرگسالان طی 
می شود، نشــان می دهد کوچکترین آینده 
نگری و برنامــه بلند مدتی بــرای نیمکت 
ایران وجود ندارد و همچنان در روی پاشنه 

سابق می چرخد. یک سری اسامی تکراری 
و امتحــان پــس داده کــه هرزمانی بحث 
انتخاب مربــی تیم ملی مطرح می شــود، 
نام شــان به عنوان گزینــه روی میز رئیس 
فدراســیون فوتبال قرار می گیرد و با توجه 
بــه اولویت بندی های ســطحی، مذاکره با 
آنها شــروع و در نهایت یکی از این لیســت 
به عنوان ســرمربی روی نیمکــت تیم ملی 

می نشیند و این چرخه ادامه دارد.
کارلــوس کــی روش، علــی دایــی و امیر 
قلعه نویی در حالــی از گزینه های امروز تاج 
برای ســرمربیگری تیم ملی بزرگســالان 
هســتند کــه در دوره هــای مختلف روی 
نیمکت ایــران نشســته اند و امتحان پس 
داده هســتند. البته چرخیدن به ســمت 
مربیانی که در گذشــته به آنها اعتماد شده 
و کارنامه شان مشخص اســت، به یک روند 
تکراری در فوتبال ایران تبدیل شــده است 
که چشم انداز روشــنی را پیش روی فوتبال 

ملی ایران قرار نمی دهد.
این در حالی است که فدراسیون فوتبال قبل 
از رســیدن به لیســت مربیان مورد نظرش 
برای قبول هدایت تیم ملی، به یک بازنگری 
در اهداف کلان و سیاست هایی که برای تیم 
ملی بزرگسالان در نظر گرفته است، احتیاج 
دارد، یک خانه تکانی اساسی در اولویت های 

ســطحی و کلی در نظر گرفته شده که هیچ 
تناسبی با شــعارها و آرمان های مسئولان 

فدراسیون ندارد.
جام جهانی قطر و انتظار صعــود به مرحله 
حذفی آخریــن نمونــه از بلندپروازی های 
مدیران فدراســیون فوتبال بــود، رویایی 
کــه در پایان بازی ســوم ایــران در قطر به 
یک کابوس تبدیل شــد و کاروان تیم ملی 
مانند تمام دوره های گذشته بدون رسیدن 
به هدفــی که در نظــر گرفته شــده بود، با 

جام جهانی خداحافظی کرد.
ناکامی های متوالی فوتبال ملی در طلســم 
شــدن قهرمانی آســیا و همچنین صعود 
به مرحله حذفی جام جهانــی را باید همان 
طور که اشاره شد در نگاه سطحی و عامیانه 
مدیــران فوتبال به مســیری دانســت که 
می توان به هدف ها و رویاهای در نظر شــده 
رســید. با توجه به چنین نــوع نگاهی، اگر 
موفقیتی هم کسب می شود، تنها یک جرقه 
است که کمترین برنامه ریزی اصولی و دراز 

مدت برای آن وجود داشته است.
انتخاب ســرمربی جدید تیــم ملی پس از 
پایان جام جهانی با توجه به گزینه هایی که 
در نظر گرفته شده است، نشان می دهد این 
بار هم انگار قرار اســت بر اساس همان روند 
گذشته، یک ســرمربی برای نیمکت ایران 

انتخاب شود.
این در شرایطی اســت که برای شکستن 
طلسم ۴۶ ســاله قهرمانی در آسیا در جام 
ملت های ســال آینــده و همچنین اولین 
صعود به مرحله حذفــی جام جهانی در ۴ 
سال آینده، فدراســیون فوتبال باید ابتدا 
زمینه هایی که رســیدن بــه این هدف ها 
را تســهیل می کنــد، فراهم و بر اســاس 
هدف ها و چشــم اندازی که تنظیم شــده 
اســت، یک برنامــه بلند مــدت و کوتاه 
مدت نوشــته شــود و در انتها مذاکره با 
مربیانی کــه قابلیت رســاندن تیم ملی را 

به هدف هــای در نظرگرفته شــده دارند، 
آغاز شود.

با این حال به نظر می رسد فدراسیون فوتبال 
در حال حاضر خالی از نگاهی کارشناســی 
شده و آسیب شناســانه به موفقیت است و 
انتخاب مربی تیم ملی از بین گزینه هایی که 
کارنامه شان مشخص اســت، سبب خواهد 
شــد تا فوتبال ملی همچنــان دلخوش به 
موفقیت های مقطعی و جرقه ای باشــد و با 
طی کردن یک روند سیسنوســی رویاهای 
هواداران فوتبال همچنان دور از دســترس 

باشد.



مدیرکل راه آهن استان قم خبر داد؛

وژه اتصال منطقه ویژه سلفچگان به راه آهن پیشرفت 74درصدی پر

استان

مدیــرکل راه آهن اســتان  قم -قاســمی میمند 
قم ازپیشــرفت 74درصدی زیرســازی پــروژه اتصال 
منطقه ویژه ســلفچگان به راه آهن سراســری که یکی 
از مصوبات ســفراول رییس جمهور به قم در بخش راه 

آهن است خبرداد.
غلامحســین دباغ آخریــن وضعیت5 پــروژه مصوب 
سفراول رییس جمهور به قم در بخش راه آهن را تشریح 
کرد واظهار داشــت: یکی از مصوبات این ســفر، پروژه 
اتصال سیلو شــهید نخعی به راه آهن سراسری از طریق 
ایستگاه ســاقه اســت که با اختصاص اعتبارات داخلی 
تاکنون44 درصد پیشــرفت فیزیکــی داردولی هنوز 
اعتبار8 میلیاردتومانی مصوب تخیصص نیافته اســت 
ودرصورت تخیصص این اعتبارتا پایان اردیبهشــت ماه 

سال آینده به بهره برداری خواهد رسید.
وی افزود: یکی دیگــر از این مصوبات اتصــال منطقه 
ویژه سلفچگان به راه آهن سراســری از طریق ایستگاه 
ســواریون اســت که برای اجــرای این پــروژه 250 
میلیاردتومان بودجه پیش بینی شــده است که تاکنون 
فقط 32 میلیارد تومان آن اختصاص یافته اســت بااین 
وجود این پروژه به لحاظ زیرسازی 74درصد پیشرفت 
فیزیکی دادرد و درصورت تامین اعتبار در اوایل ســال 

1403 به بهره برداری خواهد رسید.
دباغ ادامه داد:یکی دیگر ازمصوبــات جمع آوری ریل 
هــای متروکه ازبــلاک بلوار امــام رضا )ع( به ســمت 
جــاده اراک ، بلوار فردوســی،از مصلی تا بلــوار پیامبر 
اعظم)ص(، بلوار شــهید کبیری و جمکران بود که این 
مصوبه با سرعت مناسبی درحال اجرا است و بزودی به 

اتمام خواهد رسید.
مدیرکل راه آهن اســتان قم تصریح کــرد: یکی دیگر 
ازمصوبات اتصال شــهرک صنعتی شکوهیه به ایستگاه 

راه آهن متروکه پلَ بود که
بابررســی های صــورت گرفته بــا آن مخالفت شــد و 
پیشنهاد اتصال این شــهرک با توجه به زیر ساخت های 
ایجاد شده به ایستگاه گارمانوری داده شد واین مصوبه 

از دستور کار خارج شد.
وی ادامــه داد:در این محــل 40 کیلومتر زیرســازی 
برای احداث خط آهن قم به قزوین انجام شــده اســت 
همچنین در ســفر رییس جمهور به اســتان قزوین 5 
میلیارد تومان اعتبار برای انجــام مطالعات احداث راه 
آهن قزوین به قم اختصاص یافته و موضوع احداث این 

خط از سوی استان قزوین در حال پیگیری است.
دباغ خاطرنشــان کرد:خرید زمین هــای اطراف برای 

اتصال شــهرک صنعتی شکوهیه به ایســتگاه پلَ یکی 
دیگر از مصوبات بود که با

مخالفتی که با اجرای این پروژه شد از دستور کار خارج 
شد.

وی اضافه کرد: با اتصال شهرک صعنتی شکوهیه به راه 

آهن سراســری روزانه 10الی 15تن کالا از طریق ریلی 
جابجا خواهد شد که

میتواند به لحــاظ اقتصادی به نفع صاحبــان صنایع و 
تولید کنندگان باشــد تا با ســهولت بیشتری کالاهای 

خود را جابجا و به مقاصد مورد نظرانتقال دهند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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به مناسبت آغاز رویداد اردبیل ۲۰۲۳؛
تخفیف ۵۰ درصدی مراکز اقامتی

 و آبدرمانی های استان اردبیل

اردبیل-افســون جبــارزاده   مدیــرکل میراث فرهنگــی، 
گردشگری و صنایع دســتی اســتان اردبیل از تخفیف 50 درصدی 
مراکز اقامتی و آبدرمانی های اســتان اردبیل به مناسبت آغاز رویداد 

اردبیل 2023 و در راستای طرح »حراج سفر« خبر داد
حسن محمدی ادیب در جلســه با معاونان این اداره کل گفت: مراکز 
اقامتی و آبدرمانی های اســتان اردبیل از 20 دی ماه تا 20 اسفند ماه 

سال جاری با تخفیف 50 درصدی پذیرای گردشگران هستند.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان اردبیل 
افزود: این تخفیف در راستای شــروع رویداد اردبیل 2023 پایتخت 
گردشــگری کشــورهای عضو اکو و همچنین اجــرای طرح »حراج 

سفر« ارائه می شود.
او تاکید کرد: تســهیل شرایط سفر به اســتان اردبیل در طول رویداد 
اردبیــل 2023 یکی از برنامه هــای اداره کل میراث فرهنگی اســت 
و در این راســتا با همکاری تشــکل های صنفی جامعــه هتل داران و 
آبدرمانی های اســتان تخفیف 50 درصدی برای گردشگران در نظر 

گرفته شده است.
محمدی ادیــب ادامه داد: اســتان اردبیل با بیــش از 20 هزار تخت 
اقامتی رســمی و 110 چشــمه آب معدنی گرم و ســرد از پتانسیل 

ویژه ای برای میزبانی گردشگران برخوردار است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان خبرداد؛
افزایش حجم آب در مخازن سدهای 

آذربایجان غربی

ارومیه -رحیــم جباردخت  مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای 
آذربایجان غربی از افزایش حجم آب در مخازن ســدهای استان خبر 

داد.
مجید رستگاری افزود: در حال حاضر حجم مخازن 5۹5 میلیون متر 
مکعب است که آمار مقایســه ای نشان از افزایش 8 درصدی حجم آب 

در مخازن سدهای استان دارد. 
وی اظهار کرد: پرشــدگی مخازن ســدهای استان نســبت به حجم 

نرمال 31 درصد است. 
رستگاری خاطرنشــان کرد: در حال حاضر سد بوکان با 1۹۶ میلیون 
مترمکعب، آغ چای با ۹1 میلیون متر مکعب و ســد شــهرچای با 72 
میلیون متر مکعب به ترتیب بیشــترین حجم آب را در بین 14 ســد 

استان به خود اختصاص داده اند.
وی بااشاره به میزان بارشــهای ثبت شده در سال آبی جاری در استان 
اظهار کرد: در ســال آبی جاری، 73.۹ میلیمتر بارش در استان ثبت 
شده که این میزان بارش در مدت مشابه ســال گذشته 104 میلیمتر 

بود. 
رســتگاری از کاهش 2۹ درصدی بارشها در اســتان خبرداد و گفت: 
طی دی ماه ســال جاری تنها 5 میلیمتر بارش در اســتان ثبت شده 

که نسبت به مدت مشابه سال قبل، کاهش 22 درصدی را شاهدیم. 
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان از شــهروندان خواست در 
مصرف آب صرفه جویی کنند چرا که با توجه به محدودیت منابع آبی 
کشور و کاهش بارش ها، در صورت عدم صرفه جویی در مصرف آب، با 

مشکل مواجه خواهیم شد. 

مدیر درمان تأمین اجتماعی گلستان اعلام کرد؛
و استان های سرآمد گلستان جز

ونیک  در نسخه نویسی الکتر
گرگان-مهنازمحمدزمانی   مدیر درمان تأمین اجتماعی استان 
گلســتان با اشــاره به اینکه همه تلاش خود را برای ارتقای سیستم 
الکترونیک به کار گرفتیم، گفت: گلســتان در بخش نسخه نویســی 

الکترونیک جزو استان های سرآمد است.
رمضان زینعلی  اظهار کرد: اســتان گلســتان از جهت استقرار نسخه 
الکترونیک جزو بهترین استان ها است و ۹۹ درصد نسخه ها در استان 

گلستان به صورت الکترونیک صادر می شود.
وی با اشــاره به اخلال در سیستم نســخه الکترونیک در زمان قطعی 
اینترنت، پاســخ داد: قطعی اینترنت یک امر کاملًا طبیعی است و در 
همه سیســتم های اینترنتی و دیجیتال قطعی به وجــود می آید اما 
زمانی که اینترنت قطع می شــود ســازمان تأمین اجتماعی تعهدات 

خود را قطع نمی کند.
مدیــر درمــان تأمیــن اجتماعــی اســتان گلســتان با اشــاره به 
اینکه همکاران ما همه تلاش خود را برای ارتقای سیســتم نســخه 
الکترونیک به کار گرفتند تا در تجویز نســخه های الکترونیک شاهد 
بروز مشــکل نباشــیم، تصریح کرد: در زمان قطع اینترنت هم نسخ 
تأمیــن اجتماعی طبــق تعرفه انجام شــده و هزینه ویزیــت، دارو و 

آزمایش طبق تعرفه تأمین اجتماعی محاسبه می شود.
زینعلــی با اشــاره بــه تعطیلــی موقت خدمات چشــم پزشــک و 
اپتومتریســت در درمانگاه تأمیــن اجتماعی گــرگان، تصریح کرد: 
خدمات تأمین اجتماعی در بخش چشــم پزشکی و اپتومتریست در 
بخش ها و مراکز دولتی کامل اســت و بیمه شــدگان بــرای دریافت 
خدمات در ایــن گونه مراکز مشــکلی ندارنــد اما در مرکــز تأمین 
اجتماعی ارائه خدمات چشــم پزشک و اپتومتریســت تا پیدا کردن 

کارشناس جدید برای ارائه خدمت تعطیل است.
وی از بازگشایی درمانگاه مدافعان سلامت تأمین اجتماعی بندرگز از 
هفته آینده خبر داد و ابراز داشــت: با بازگشایی این درمانگاه خدمات 
درمانی، دارویی، مامایی و پزشکی به بیمه شــدگان تأمین اجتماعی 

انجام می شود.

سنندج-فاطمه ملایی  رئیس سازمان آتش 
نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری ســنندج از 
انجام یک هــزار و 410 عملیات اطفــاء حریق و 

امداد نجات در سال جاری خبر داد.
ســهیل فضل وزیری اظهار کرد: از ابتدای امسال 
تا پایــان آذرماه آتش نشــانان این ســازمان در 
راســتای امدادرســانی به شــهروندان در مواقع 
بروز حــوادث یک هــزار و 410 عملیــات اطفاء 

حریق و امداد و نجات را انجام داده اند.
وی اظهــار کــرد: ۶۶0 عملیــات از ایــن تعداد 
عملیات انجــام شــده در ۹ ماهه امســال اطفاء 
حریــق و 750 عملیات مربوط به امــداد و نجات 

بوده است.
وی ادامه داد: در ۹ ماهه امســال به علت حوادث 
رخ داده 134 شــهروند ســنندجی مصــدوم و 
متاســفانه 15 نفر هم در این حوادث جان خود را 

از دست داده اند.
رئیس ســازمان آتش نشــانی و خدمــات ایمنی 
شهرداری سنندج گفت: امســال تاکنون 2 هزار 
و 420 نفر در مــدارس و پیش دبســتانی ها، یک 
هــزار و 3 نفــر در ادارات و ارگان هــا و 25 نفر از 
شــرکت های خصوصی در ســنندج زیرپوشش 

آموزش  آتش نشانی و ایمنی قرار گرفته اند.
به گفته فضل وزیــری، در مجموع طــی ۹ ماهه 
امســال 550 نفر آموزش درون ســازمانی توسط 

سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهرداری 
سنندج ارائه شده است.

وی عنوان کــرد: شناســایی نقــاط حادثه خیز 
و توجــه به بحث آمــوزش به منظور پیشــگیری 
و عکس العمــل مناســب در زمــان حــوادث از 

اولویت های این سازمان است.
رئیس ســازمان آتش نشــانی و خدمــات ایمنی 
شهرداری ســنندج گفت: نیروهای آتش نشانی حد 

و مرزی برای خدمت به مردم قائل نبوده و نیستند.
گفتنــی اســت از ابتــدای امســال تــا پایــان 
آذرماه آتش نشــانان این ســازمان در راســتای 
امدادرسانی به شهروندان در مواقع بروز حوادث 
یک هزار و 410 عملیات اطفــاء حریق و امداد و 

نجات را انجام داده اند.

کارشناس گروه فنی ناحیه  اصفهان -مریم مومنی
نورد گرم فولاد مبارکه از کاهــش 21 درصدی مصرف 

آب در گردش فرایند پوسته زدایی نورد گرم خبر داد.
امین صالحی با اشــاره به اهمیت و نقش آب در فرایند 
نورد تختــال و تولید کلاف گرم گفت: بــا اجرای پروژه 
ارتقا و بهینه ســازی کلکتورهای پوسته زدای خط نورد 
گرم، علاوه بر ارتقای کیفیت سطحی محصولات گرم و 
سرد، با طراحی مناسب کلکتور و به کارگیری نازل های 
نسل جدید، مصرف آب در گردش این فرایند به میزان 

300 مترمکعب در ساعت کاهش یافته است.

وی با بیــان اینکــه از مهم ترین پارامترهــای طراحی 
کلکتورهــای پوســته زدا میــزان ضربــه آب، دبــی 
خروجی نازل هــا و تعداد نازل روی هر کلکتور اســت، 
گفت: ازآنجاکه ارتفاع نازل ها تا ســطح بار تأثیر بسیار 
زیادی بر ضربه آب روی ســطح بــار دارد، در این پروژه 
با اســتفاده از نرم افزار شبیه ساز پوســته  زدایی، ارتفاع 
بهینــه نازل ها با توجه به نوع آن ها محاســبه شــد و با 
توجه به محدودیت های تولیدی، ارتفاع بهینه ای برای 

کلکتورها تا سطح تختال یا بار طراحی گردید.
کارشناس گروه فنی ناحیه نورد گرم درخصوص اهمیت 

نقش نازل هــا در این فرایند تصریح کرد: در نســل جدید 
نازل های پوسته زدا، با اســتفاده از یک قطعه اضافی که بر 
روی نازل نصب می شود، علاوه بر فیلتراسیون آب ورودی 
به نازل، جریان متلاطم آب به جریانــی آرام و یکنواخت 
تبدیل می شــود که علاوه بر افزایش ضربه آب روی ورق، 

کاهش مصرف آب را نیز در پی خواهد داشت.
به گفته وی این پروژه طی مدت 4 سال با همکاری مؤثر 
واحدهای گروه فنی تولید، دفتر فنی تعمیرات، تولید و 
تعمیرات خط نورد گرم، توزیع انرژی و سیالات و خرید 

مواد مصرفی به انجام رسیده است.
در همین زمینــه، محمدحســن ملکی، کارشــناس 
تعمیــرات مکانیــک انــرژی و ســیالات نیــز افزود: 
تصفیه خانه نورد گــرم وظیفه تصفیــه فیزیکی آب در 

گردش این واحد و تنظیم دمای آن را عهده دار اســت. 
آب مصرفی در فرایند پوســته زدایی بــه حوضچه های 
مخصــوص )Scale Pit( هدایــت می شــود. پــس 
از جداســازی پوســته ها و لجن های موجــود در آن، 
ته نشــینی نهایــی در زلال ســاز )Clarifier( انجام 
می گیرد و رسوبات باقی مانده از آن جدا می شود. سپس 
آب توسط ایستگاه پمپاژ شــمارهP10( 10( به سمت 
فیلترهــای شــنی )Sand Filter( هدایت می گردد 
و جداســازی نهایی رســوبات صــورت می پذیرد. در 
 Cooling( مرحله بعــدی، در برج های خنک کننــده
Towers( ده تایــی از دمای آب کاســته می شــود و 
ایســتگاه های پمپاژ P10 و P11 آن را بــه نورد گرم و 

محل های مصرف برمی گردانند.

قزوین -مریم نقدی  مدیرعامل شــرکت توزیع 
نیروی برق اســتان قزوین گفت: با تلاش مأموران 
شــرکت برق و همکاری شــهروندان تعداد 1005 
دستگاه رمز ارز غیرمجاز در اســتان کشف و ضبط 

شد.
مســعود خواجه وند با اعلام این خبر اظهار کرد: بر 
اســاس گزارش های مردمی و بررسی مصارف برق 
مشترکین در سال جاری با تلاش مأموران شرکت 
توزیع نیروی برق اســتان توانستیم 1005 دستگاه 
ماینر غیرمجاز را کشــف و ضبط کنیم، این ماینرها 
در مناطق مســکونی، صنعتی و تجاری شناسایی و 

ضبط شده است.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان قزوین 
تصریح کرد: با کشف این ماینرهای غیرمجاز زمینه 
صرفه جویی 1،887،840 کیلو وات ساعت، انرژی 
برق مهیا شــد. هزینه ریالی برق مصرفی ماینرهای 
جمع آوری شــده بیش از 2 میلیارد و 100 میلیون 

تومان برآورد می شود.
بنا بر اعــلام روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی 
برق اســتان قزویــن، وی بیان کرد: در اســتخراج 
رمز ارز غیرمجــاز متخلفان یا از بــرق غیرمجاز و یا 

کنتورهایی با تعرفه یارانه ای استفاده می کردند.
این مســئول گفت: فعالیت رمز ارزهــای غیرمجاز 
آسیب های بسیار به شــبکه وارد می کند و موجب 
افزایش بار شــبکه، فشــار بیش از حد به تأسیسات 

برق به ویژه در زمان پیک بار و نهایتاً خاموشی های 
غیرمترقبه و آسیب رساندن به وسایل برقی و لوازم 

خانگی شهروندان می شود.
وی خاطرنشــان کرد: معمولاً صاحبان رمز ارزهای 
غیرمجاز از بــرق واحدهای صنعتی و کشــاورزی 
اســتفاده می کنند زیــرا نصب این دســتگاه ها در 
منازل مسکونی با ســرو صدای زیادی همراه است 
که همســایگان متوجه می شــوند امــا گاهی این 

تجهیزات در خانه های خالی نیز نصب می شود.
خواجه وند از شهروندان خواســت ضمن همکاری 
با شــرکت توزیع نیروی برق در صورت مشــاهده 
فعالیــت دســتگاه های ماینر در مناطــق مختلف 
مراتب را به شــرکت توزیع نیروی برق اطلاع داده 
و از پاداش های قابل توجه تعیین شــده برخوردار 

شوند.

وین قز

وینانجام بیش از هزار و 400  عملیات اطفاء حریق و امداد و نجات در سنندج کشف و ضبط هزار و 5  دستگاه ماینر غیرمجاز در قز

اهــواز -محمد مجــدم   مراســم باشــکوه 
گرامیداشت سومین سالگرد شــهادت شهید سپهبد 
حاج قاســم ســلیمانی و یاران باوفایشــان  در سالن 
اجتماعــات کارخانــه آزادگان شــمالی و با حضور 
مهندس عبدالله عذاری اهوازی مدیرعامل شــرکت 
نفت و گاز اروندان، ســرهنگ حســن باقری فرمانده 
حوزه مقاومت بسیج شــهید تندگویان وزارت نفت-

جنوب، مهدی طرفی فرمانده ناحیه مقاومت بســیج 
دشــت آزادگان، ســرهنگ حاتم عبیداوی فرمانده 
ناحیه مقاومت بسیج ســپاه هویزه و جمعی از مدیران 
و روسای شرکت و بســیجیان در ســالن اجتماعات 

شرکت در میدان نفتی آزادگان شمالی برگزارشد.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقــل از روابط عمومی 
شــرکت نفت و گاز اروندان، در این مراســم مهندس 
عبدالله عذاری اهوازی در ســخنانی اظهار داشــت: 
شهید حاج قاسم ســلیمانی اســوه ایثار و شهادت و 
بزرگ مردی با اخلاص بود و نســبت بــه کوچکترین 

افراد خضوع و تواضع داشت.
وی با اشاره به خصوصیات بارز اخلاقی و نظامی شهید 
ســلیمانی ، نقش موثر مدافعان حــرم و رهنمودهای 
مقام معظــم رهبری ، آرامش، امنیــت و اقتدار امروز 
جمهوری اســلامی ایران را مدیون فداکاری و خون 

حاج قاسم و یارانش دانست.
عذاری اهوازی یاد و خاطره شــهدای انقلاب اسلامی 
و محــور مقاومــت به خصوص شــهید حاج قاســم 
ســلیمانی و ابومهدی المهندس و دیگر همراهانشان 
را گرامیداشت و افزود: حاج قاسم ســلیمانی تربیت 
یافته مکتب انقلاب اسلامی است و یک مجاهدِ عارف 
و با بصیرت بود که واقعاً ویژگی هــای منحصر به فرد 

متعددی داشت.
در ادامه مراسم سرهنگ حســن باقری فرمانده مرکز 
بسیج شــهید تندگویان وزارت نفت-جنوب، شهید 
ســلیمانی را غم خوار مظلومان عالم دانســت و گفت 

: ایشان خار چشــم دشــمنان ملت بزرگ ایران بود؛ 
این شــهید والا مقام مانع تحقق اهداف آمریکایی ها  
و صهیونیست ها در منطقه شــد و افزود ؛ حاج قاسم، 

یک شخص ولایتمدار و تابع امر ولی فقیه بود.
فرمانده مرکز بســیج تندگویان ادامه داد :حاج قاسم 
زنده است چون مکتب ایشــان زنده و جاودانه است و 

همه آزادگان جهان خون خواه حاج قاسم هستند.
ســرهنگ باقری در پایان خاطر نشــان کرد:حضور 
شــهید ســلیمانی و شــهید ابومهــدی المهندس 
در ســیل خوزســتان و کمک به مردم این منطقه را 
یکی از زیباترین اتفاقات جاودانه اســتان خوزستان 

دانســت که خاطرات خوبی را از خدمــت به مردم و 
ایثار و فداکاری از ایشــان را در ذهن های ما به یادگار 
گذاشت و ادامه داد؛حاج قاسم سلیمانی چهره جهانی 
مقاومت است که در مقابل اســتکبار جهانی ایستاد و 
شهادت مظلومانه ایشان عجز و ناتوانی جبهه استکبار 
را به رخ جهانیان کشــید و ماهیت پلید و غیر انسانی 

مدعیان دروغین حقوق بشر را آشکار کرد.
گفتنی است در شــروع این مراســم رحمان توکلی 
فرمانده پایگاه مقاومت بســیج شهدای رمضان ضمن 
عرض خیر مقدم به مسؤلین و عاشــقان مکتب حاج 
قاســم از حمایتهای مدیرعامل محترم و همکاری و 
تلاشــهای خالصانه ادارات روابط عمومی ، خدمات ، 
حراست ، بسیجیان پایگاه ، مدیریت منطقه آزادگان 
و مدیریت شرکت تســکو پیمانکار این منطقه تقدیر 
به عمل آورد و از حضور خوب و پرشــور بســیجیان و 
کارکنان انقلابی و ولایتمدار شــاغل در شرکت نفت 
و گاز اروندان در این مراسم با شــکوه قدردانی کرد و 
تبدیل شدن حوزه مقاومت بسیج شهید تندگویان به 
مرکز را به سرهنگ باقری فرمانده مرکز بسیج شهید 
تندگویــان وزارت نفت-جنوب و همکاران بســیجی 
پرتلاششان تبریک گفت و این اقدام را نتیجه تلاشها 

و عملکرد خوب آنها دانست .

خوزستان

گرامیداشت سومین سالگرد  شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
وندان در شرکت نفت و گاز ار

کاهش 21 درصدی مصرف آب در نورد گرم فولاد مبارکه
اصفهان

کردستان



نسخه بازگشت سرمایه
مریم گیلاسیان  کارآفرینان افرادی هســتند که به مانند بسیاری از 
افراد جامعه تمایلی به فعالیت های اداری و کارمندی نداشــتند و تمام 
هدف آن ها، رســیدن به آرزوهایشــان و اجرای خلاقیت و نوآوری در 
فعالیت های خود بوده است.هدف اصلی ما در طول این سال ها این بود 
که کارآفرینی برای بخشــی از کودکان و نوجوانان قشر آسیب پذیر در 
جامعه ایجاد شود تا این افراد زمانی که به سن ۱۴، ۱۵ سالگی رسیده و 
وارد اجتماع می شوند، شــاهد بروز تخلف و بزهکاری در جامعه نباشیم 

تا منجر به آسیب اجتماعی در جامعه شود.
میان کارآفرینی و کارآفرینی اجتماعی تفاوت هــای مهم و اثرگذاری 
وجــود دارد و نقطــه کلیدی ماجــرا این جاســت که ما تــا زمانی که 
کارآفرینــی خودمان را صرفــا در تولید ثروت ببینیــم، حتما از بخش 
مهم هدفمان دور مانده ایم و آن هم، بخش اجتماعی ماجراســت. زیرا 
علاوه بر این که تولید ســود در کارآفرینی مهم اســت، تاثیری که نوع 
کارآفرینی بر اجتماع می گذارد هم مهم است. برای مثال ممکن است ما 
از تشکیل باند خلاف هم ایجاد شغل و سودآوری کنیم، اما باید دید این 

کارآفرینی توانسته به اجتماع کمکی کند یا خیر.
بنابراین کارآفرینی اجتماعی باید به موازات کســب و کارهای تجاری 
پیش برود، اما این چیزی اســت که در جامعه ما مدت هاست کمرنگ 
شده و بیشتر توجه ها منوط به مسائل اقتصادی است. این یک چرخه و 

زنجیره است که در کشور ما به طور کامل و همگون رشد نکرد.
کارافرینی اجتماعی می تواند در عین حال که باعث برگشــت سرمایه 
بشــود، برای هر جامعه و اجتماعی نیز مفید باشد. من ایمان دارم نقش 
کارافرینان اجتماعی نقش بسیار مهمی اســت و تاثیرات آن بر اجتماع 

قطعا چشمگیر خواهد بود.

رئیس کل بانک مرکزی:
و به بهبود دارد وند ر بخش واقعی اقتصاد ر

رئیس کل بانک مرکزی گفت: شــاخص های کلان اقتصاد کشور موید 
روند رو به بهبود بخش واقعی اقتصاد اســت. طبق اعلام بانک مرکزی 
محمدرضا فرزین در نخســتین جلسه ســتاد اطلاع رسانی و تبلیغات 
اقتصادی کشــور در دور جدیدکه به ریاســت ســپهر خلجی برگزار 

شد، عوامل موثر بر نوسانات اخیر نرخ ارز را مورد اشاره قرار داد.
در این جلســه پیشــنهاد دســتگاه های عضو جهت کنترل انتظارات 

تورمی در بازار ارز مطرح و متناسب با آن تصمیماتی اتخاذ شد.

گفتنی است؛ ســتاد اطلاع رســانی و تبلیغات اقتصادی کشور با هدف 
هماهنگی در امور اطلاع رسانی، پاسخگویی به موقع توسط مسئولان، 
مقابله با جنگ روانی و التهاب آفرینی در بازار و اقتصاد کشور، مرداد ماه 
۱۳۹۷ با مصوبه شــورای عالی هماهنگی اقتصادی و تایید مقام معظم 

رهبری تشکیل شده است.

در گردهمایی روسای شعب استانی مطرح شد
 دلیل موفقیت بانک ایران زمین، تعهد کارکنان

 به اهداف سازمانی است
دهمین گردهمایی روسای شعب استان های فارس، بوشهر، کهگیلویه 

و بویراحمد با حضور مدیر شعب استان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی؛ در این گردهمایی محمود حسن شاهی مدیر 
شعب استان به بررســی درصد تحقق اهداف شــعب پرداخت و ضمن 
ارزیابی عملکرد روسای شــعب، راهکارهایی را در جهت بازاریابی موثر 

بیان کرد.
حســن شــاهی بانکداری را یکی از پر اهمیت ترین بخش های اقتصاد 
در کشــور به شــمار آورد و گفت: بانک ها از یک طرف با ســازماندهی 
دریافت هــا و پرداخت ها، امر مبــادلات تجاری و بازرگانی را تســهیل 
می کنند و موجب گسترش بازارها می شــوند و از طرف دیگر با تجهیز 
پس اندازهای ریز و درشت و هدایت آنها به ســمت بنگاه های تولیدی، 

زمینه های رشد و شکوفایی اقتصاد کشور را فراهم می آورند.
مدیر شعب استان با بیان اینکه بانک، به عنوان بزرگ ترین واسطه های 
مالی، نقش مهمی در تأمین سرمایه مورد نیاز بنگاه های اقتصادی دارد، 
افزود: همت و تلاش مضاعف کلیه همــکاران همراه با بازاریابی و برنامه 
ریزی منسجم و نظارت مسئولین شعب توانسته است بانک ایران زمین 

را در جایگاه مطلوبی در بیان سایر بانک ها قرار دهد.
حسن شاهی سرمایه انســانی را دارایی اصلی و منبع مهم ایجاد مزیت 
رقابتی بانک دانست و خاطرنشــان کرد: امروزه مزیت سازمان ها برای 
کســب موفقیت در بالا بودن اعتماد به نفس و میزان تعهد کارکنان به 
اهداف سازمانی نهفته است.در پایان سید مهدی فاطمی معاون شعب 
منطقه ضمن اشــاره مجدد بر لزوم رعایت مســائل امنیتی شــعب به 
بایگانی روزانه و به موقع اسناد روزانه شــعب تاکید کرد و گفت: با توجه 
به پتانسیل منطقه و سابقه درخشان همکاران منطقه فارس، اطمینان 
داریم در جهت اعتلای نــام بانک ایران زمین در منطقه فارس کوشــا 

باشیم و در این مسیر همراه و همگام شعب خواهیم بود.
فاطمی با اشــاره بــه کمپین نصب همــراه بانک بــر اهمیت خدمات 
بانکداری مــدرن تاکید کرد و افــزود: کارکنان بانک ایــران زمین می 
بایست در این زمین نســبت به سایر بانک ها پیشــتاز بوده و با معرفی 
کامل ســرویس های بانکداری مدرن جهت آگاهی مشــتریان و جلب 

رضایت آنان نسبت به ارائه این خدمات تلاش بیشتری نمایند.

وم دریافت کد شهاب مشتریان حقوقی  لز
 بانک ملی ایران

بانک ملی ایران در راســتای اعتباربخشــی اطلاعات مشتریان خود و 
همچنین اجرای الزامات قانونی ناظر بر لزوم شناسایی دقیق مشتریان 
مورد تاکید در بخشــنامه بانک مرکزی، از مشــتریان حقوقی فاقد کد 
شهاب )شناسه هویت الکترونیک بانکی( خود درخواست دارد تا هرچه 

سریع تر نسبت به تکمیل اطلاعاتشان اقدام کنند.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، از ابتدای شــروع این طرح در 
۱۵ تیرماه سال ۱۴۰۱ تا اواخر آذرماه، بیش از ۵۰ هزار مشتری حقوقی 

فاقد کد شهاب با تکمیل اطلاعات خود، شناسه شهاب دریافت کرده اند.
نظر به اینکــه دریافت کد شــهاب الزامی بوده و تعدادی از مشــتریان 
حقوقی دیگــر همچنان فاقد کد شــهاب هســتند، ضروری اســت 
تا مشــتریان با مراجعه به شــعب بانک و تکمیل اطلاعات خود، آن را 
دریافت کنند.شناســه هویت الکترونیک بانکی )کد شهاب( شناسه ای 
۱۶ رقمی است که برای هر مشتری بانکی به  صورت اختصاصی صادر و 
در تمام بانک ها به صورت یکسان تعریف می شود، اما در صورتی که یک 
مشتری کد شهاب خود را دریافت نکرده باشــد،  در استفاده از خدمات 

بانکی با مشکل مواجه خواهد شد.

سخنگوی صنعت برق اعلام کرد
وگاه ها با کاهش  تامین سوخت اصلی نیر

 ۱۰ درصدی مصرف برق و گاز
ســخنگوی صنعت برق گفت: در صورتی که مشــترکان مصرف برق و 
گاز خود را تنها ۱۰ درصد کاهش دهند، مشکلی در تامین برق پایدار و 

تامین سوخت اصلی نیروگاه ها نخواهیم داشت.
 مصطفی رجبی مشهدی با اعلام عدم تغییر تعرفه های برق در تابستان 
و زمســتان اظهار کرد: صرفاً الگوی مصرف برق در تابستان و زمستان 
متفاوت اســت؛ به طوری که برای مناطق عادی در تابســتان به سبب 
استفاده از وســایل سرمایشــی و افزایش مصرف برق، ۳۰۰ کیلووات 
ســاعت اســت و در دوره غیرگرم الگوی ۲۰۰ کیلووات ساعت تعیین 
شده یعنی مشترکان خانگی که مصرف برق آنها کمتر از ۲۰۰ کیلووات 
ساعت باشد تعرفه یارانه ای داشته و مصارف مازاد بر این میزان مصرف 

به صورت پلکانی افزایشی محاسبه می شود.
ســخنگوی صنعت برق افزود: بر اســاس آمارهای موجود، حدود ۸۰ 
درصد از هموطنان کمتر از ۲۰۰ کیلووات ساعت برق مصرف می کنند 
و آن هایی که بیشــتر از این میــزان مصرف دارنــد، در صورت کاهش 

مصرف، هزینه های قبض آن ها کاسته خواهد شد.
رجبی مشــهدی ادامه داد: در حال حاضر بیشترین میزان مصرف برق 
در ســاعات اوج )۱۷ تا ۲۱(، ۴۳ هزار مگاوات است که به سبب استفاده 

نکردن از وسایل سرمایشی، از اوج مصرف در تابستان کمتر است.
وی ضمن مقایســه میزان مصرف برق در تابســتان و زمستان، بر لزوم 
کاهش مصــرف برق و گاز از ســوی مشــترکان خانگــی و تجاری در 
زمســتان تاکید کرد و گفت: از آنجایی که ســوخت اصلی نیروگاه های 
کشور سوخت گاز است، با افزایش مصرف این سوخت در بخش خانگی 
و تجاری، ناچار به اســتفاده از سوخت مایع هســتیم که انتقال آن به 

نیروگاه ها نسبت به گاز بسیار سخت تر است.
ســخنگوی صنعت برق گفت: در صورتی که مشــترکان مصرف برق و 
گاز خود را تنها ۱۰ درصد کاهش دهند، مشکلی در تأمین برق پایدار و 
تأمین سوخت اصلی نیروگاه ها نخواهیم داشت و این ۱۰ درصد با انجام 
راهکارهای ســاده ای مثل خاموش کردن لامپ هــای اضافه و تنظیم 

دمای محیط بین ۱۸ تا ۲۱ درجه محقق می شود.

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی پالایش:
مصرف به همین شکل ادامه یابد، سال بعد 

واردکننده بنزین می شویم
مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شــرکت ملی پالایش گفت: اگر با این 
روند مصرف بنزیــن را ادامه بدهیم، نیمه دوم ســال آینده به یک وارد 

کننده بنزین تبدیل می شویم.
 علی اکبــر نژادعلی اظهار کــرد: ناترازی ها قبل از برنامه اول توســعه 
اقتصادی وجود داشت و تا پایان برنامه پنجم نیز ناترازی داشتیم، اما در 
سال ۹۷ با راه اندازی فاز اول پالایشگاه ستاره خلیج فارس که بزرگترین 
تولید کننده بنزین در کشور است باعث شد ما به سمت تراز مثبت بین 
تولید و مصرف حرکــت کنیم.وی ادامه داد: وضعیــت تولید بنزین در 
کشور به یک عدد قابل قبولی رسید و در ســال ۹۸ تراز مثبت را تجربه 
کردیم یعنی اولین باری بود که ما در چندین ســال گذشته به سمتی 

رفتیم که تراز بین تولید و مصرف عدد مثبتی را نشان می داد.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: اواخر سال ۹۸ 
- ۹۹ و ۱۴۰۰ بحث کرونا را داشتیم و با شــروع ویروس کرونا در کشور 
شاهد کاهش سفرها و کاهش مصارف بنزین در کشــور را بودیم و این 

ناترازی که در تولید و مصرف داشتیم عددش را بزرگ جلوه می داد.
وی ادامه داد: اواخر برنامه ســوم بخش ایجاد سامانه هوشمند سوخت 
و استفاده از کارت هوشمند ســوخت در مجلس طرح موضوع دادن که 
مصوب شد و اجرای این کار در سال ۸۶ یعنی دومین سال برنامه چهارم 
توسعه اتفاق افتاد و در سال ۸۵ بیشــترین واردات بنزین را به عدد ۲۹ 

میلیون لیتر در روز داشتیم.
مدیر عامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اضافــه کرد: با راه 
اندازی ســامانه هوشــمند ســوخت به یکباره مصرف بنزین به منفی 
۱۲.۵ درصد نسبت به سال قبلش کاهش پیدا کرد و ۱۰.۲ درصد رشد 
مصرف در سال ۸۵ نســبت به ســال ۸۴ بود و این منفی ۱۲.۵ درصد 

یعنی تقریباً ۲۲.۵ درصد کاهش مصرف داشتیم.
وی افزود: با ابزار غیر قیمتی رفته رفتــه قیمت بنزین افزایش پیدا کرد 
و توانســتیم مصرف بنزین را با توجه به تعداد خودروهایی که هر ساله 
به تعداد خودورهای کشور اضافه می شــدند ادامه بدهیم و در سال ۹۸ 
مصرف بنزین به ۱۰۰ میلیون لیتر در روز رسیده بود و با به کارگیری از 
سامانه هوشمند سوخت و سهمیه بندی مجدد باعث شد که مصرف به 
۷۲ میلیون کاهش پیدا کند و با دو تجربه ای که در ارتباط سهمیه بندی 
سوخت انجام دادیم شــاهد بودیم که ابزارهای غیر قیمتی می تواند به 

میزان مصرف و مدیریت در مصرف کمک بکند.

نژادعلــی ادامــه داد: به کارگیــری ابزارهــای غیر قیمتــی و اعمال 
سیاست های مرتبط بر مدیریت مصرف بنزین تأثیر گذار خواهد بود.

وی اضافه کرد: سامانه هوشمند ســوخت با جدیت فرآیند خود را ادامه 
می دهد و بحث اعتبار سهمیه ای را که در نرخ دوم کارت های هوشمند 
ســوخت با عنوان تعدیلی که از ۲۵۰ به ۱۵۰ لیتر رسید آن هم یکی از 
اعمال سیاست ها است و باز سیاســت های مختلفی را که دولت تبیین 
خواهد کرد و به فاز اجرای بیافتد تا بتوانیم از ســامانه هوشمند سوخت 

در راستای مدیریت مصرف سوخت نهایت بهره برداری را ببریم.
در ادامه این برنامه، ســعید مداح مروج، مدیر هماهنگــی و نظارت بر 
تولید شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفت: با توجه به 
میزان مصرف مجبور شــدیم که از همه پتانسیل های موجود در کشور 
استفاده کنیم و در ســال گذشته متناســب با میزان مصرف، تولید به 
طور متوســط روزانه ۹۷ میلیون لیتر در روز بود و امسال میزان تولید از 

ابتدای سال تا به امروز ۱۰۳.۵ میلیون لیتر در روز است.
وی افــزود: ما عملًا به کمک پالایشــگاهی که نفت خام را پروســس و 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس که میعانات را باز پالایش می کنند ما قادر 
هستیم با الگوهای فرآیند خاصی که در تک تک این واحدها متوسط با 
شرایط خودشان اجرا شــده و به بهره برداری رسیده می توانیم ۱۰۳ تا 
۱۰۵ میلیون لیتر بنزین تولیدی را به ۱۱۲ میلیون لیتر در روز افزایش 
دهیم.مروج گفت: این یک هماهنگی اســت و زمان خاصی به آن معنا 
ندارد ما مجبور هســتیم از همــه ظرفیت های موجود کشــور حتی از 

انبارهای خودمان استفاده کنیم.
وی ادامه داد: این آمادگــی را داریم که بتوانیــم ۱۱۰ تا ۱۱۲ میلیون 

لیترر در روز به طور پیوسته تولید را داشته باشیم.
مدیــر هماهنگی و نظــارت بر تولید شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی افزود: اگر با این روند مصرف را ادامه بدهیم نیمه دوم 

سال آینده به یک وارد کننده بنزین تبدیل می شویم.
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یک چهارم وام مسکن برای خرید اوراق تسه

عدم امکان خرید مسکن حتی با وام

مونا رمضان پور  هر برگ از اوراق مســکن سال 
جاری، از یک هفتــه قبل ۱۰۸ هــزار تومان آغاز 
شده و امروز این اوراق به ۱٬۲۳۲٬۰۰۱ هزار ریال 
رسیده است. آخرین وضعیت قیمت ارواق مسکن 
)تسه( سال گذشته خروردین ماه به ۱.۲۴۰.۰۰۰ 
هزار ریال و در اردیبهشــت ماه ۱.۲۰۰.۷۰۰ هزار 
ریال و در خرداد مــاه ۱.۲۴۰.۱۰۰ هزار ریال بود 
و این اوراق در دی ماه سال گذشــته نیز با قیمت 
۱.۲۰۰.۰۰۰ هزار تومان معامله می شد و در سال 

جاری با قیمت ۱٬۲۳۲٬۰۰۱ معامله شده است.

 تفاوت قیمت اوراق برای مجردها 
و متأهل ها

مجردهایی کــه قصد خرید خانــه در پایتخت را 
دارند می توانند ۲۸۰ میلیون تومان تســهیلات 
دریافت کنند که شــامل ۲۰۰ میلیــون تومان 
تسهیلات خرید مســکن و ۸۰ میلیون تومان وام 
جعاله می باشــد لذا برای آن ۲۰۰ میلیون تومان 
وام بایــد ۴۰۰ برگه اوراق تســه خریداری کنند 
که هزینه این تعداد اوراق با قیمت ۱٬۲۳۲٬۰۰۱ 

حدود ۴۹ میلیون و ۲۸۰ هزار تومان می شــود و 
برای ۸۰ میلیون وام جعاله نیــز باید ۱۶۰ ورق به 
مبلــغ ۱۹ میلیون و ۲۱۶ هــزار تومان خریداری 
کنند که جمع اوراق خریداری شــده به مبلغ ۶۷ 
میلیــون و ۲۵۶ هزار تومان خواهد شــد.متأهل 
ها نیز برای خرید خانــه در پایتخت ۴۸۰ میلیون 
تومان که هر نفر ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات و 
۸۰ میلیون تومان وام جعاله دریافت خواهند کرد 
با یان تفاوت که زوجین برای وام مسکن باید ۸۰۰ 
برگه تسهیلات دریافت کنند که هزینه آن حدود 
۹۶ میلیــون و۵۶۰ هزار تومان اوراق تســه تهیه 
کنند با هزینه وام جعاله باید حدود ۱۱۵ میلیون 

و ۲۹۶ هزار تومان پرداخت نمایند.

به جای وام خانه متری در بورس عرضه شود
علیرضــا مهدی زاده، کارشــناس بازار مســکن 
درخصوص اینکه حدود یک چهارم وام مســکن 
برای خریــد اوراق صرف خواهد شــد و با این وام 
حتی نمی تــوان در تهران ۵ متر خانــه خرید به 
خبرنگار مهر گفت: اگر دارایی شما ۳۰۰ میلیون 

باشــد اصلًا شــما جزو متقاضیان خرید مسکن 
محسوب نمی شوید با وام مســکن و یک میلیارد 
پول نمی توان خانــه دلخواه پیدا کــرد و در اخر 

اطراف تهران شاید بتوان خانه خریداری کرد.
وی در ادامــه بیــان کــرد: دولت بایــد به جای 
اینکــه وام مکســن را تغییر دهد باید ســاخت 
وساز را تسریع بخشــد یعنی برای انبوه سازان و 
سازندگان تسهیلات ویژه در نظر بگیرد تا ساخت 
و ساز در زمین های دولتی آغاز شــود و این روند 
ساخت وس از تسریع شــود.این کارشناس بازار 
مسکن پیشــنهاد خرید خانه های متری را داد و 
گفت: خرید اوراق خانه در بــازار بورس می تواند 
راهکاری باشــد برای خانه دار شدن مردم به طور 
مثال هر فــرد در بازه زمانی یک ســال اگر بتواند 
اوراق خانه ۷۰ متری را تهریــه کند آن واحد را از 
شرکت انبوه ساز بگیرد و اگر نتوانست در ان بازده 
پرداخت نمایند ســود آن را از طریق بازار سرمایه 
که بازاری شــفاف اســت دریافت کند اینگونه نه 
ارزش پول خریدار کاهش پیدا می کند نه خریدار 

از خرید خانه ناامید می شود.
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مجتبی دوراندیش در گذشــته افــراد پول و 
دارایی های شبه پول خود را به صورت فیزیکی 
نگهداری می کردند. به مرور زمان و با پیشرفته 
شــدن جوامع و شــکل گیری تکنولــوژی در 
مشــاغل مالی و بانکی این دارایی های فیزیکی 
جای خود را به دارایــی های الکترونیکی، کارت 
بانکی و اعــداد و ارقام در حســاب بانکی داد که 
زندگی را برای بســیاری راحت تر کرد. زحمت 
جا به جایی مقادیر زیاد پول و ریســک سرقت یا 
دزدیده شدن آنها تا حدود زیادی کاهش یافت 
تا جایی که اکنون کمتر کســی را می بینیم که 
با خــود مقادیر زیادی پول بــرای خرید و انجام 

معاملات روزمره حمل کند.
با این وجود همچنان در مورد برخی دارایی های 
شبه پول مانند ســکه طلا این سنت شکنی به 
طور کامل رخ نداده است و هنوز شاهد نگهداری 
سکه و طلا به صورت فیزیکی هستیم در حالیکه 
اوراقی برای آن ها نیز تعبیه شــده اند که همان 
وظیفــه کارت های بانکــی را ایفــا می کند و از 
امنیت بالایی حتی نســبت به صندوق امانات 
بانک برخوردار هســتند. گواهی سپرده کالایی 
ســکه طلا یکی از این اوراقی است که برای این 

منظور تعریف شده اند.

گواهی سپرده چیست؟
گواهی ســپرده کالایی اوراق بهاداری است که 
موید مالکیت دارنده آن بر مقــدار معینی کالا 
است و پشتوانه آن قبض انبار استانداردی است 
که توسط انبارهای مورد تایید بورس کالا صادر 
می گردد. گواهی سپرده ها انواع مختلفی دارند 
و بر مبنای نــوع دارایی پایه دســته بندی های 

متفاوتی دارند.
با توجه به تعریفی که از گواهی ســپرده کالایی 
ارائه شــد می توان اینطور بیان کرد که گواهی 
ســپرده ســکه طلا نیز اوراق بهاداری است که 

موید مالکیت دارنده آن بر ســکه طلا است. در 
واقع پشــتوانه این مالکیت رســیدی است که 
پس از تحویل سکه به انبار مورد نظر به سرمایه 
گذار داده می شــود.گواهی ســپرده سکه طلا 
از ســال ۹۴ به دلایلی ماننــد: افزایش امنیت 
ســرمایه گذاری در بازار طلا، ایجاد شفافیت در 
بازار طلا و کمک به مهار بازار ســیاه و تســهیل 
فرایند کشــف قیمت رسمی ســکه طلا مورد 
معامله قرار گرفت.این گواهی ها در حال حاضر 
بسیار مورد توجه ســرمایه گذاران بورس اوراق 
بهادار اســت چرا که معاملات آن به ســهولت 
و ســرعت انجام می گیرد و از نقدشــوندگی و 
شفافیت خوبی برخوردار هستند. نکته  جالب در 
مورد گواهی های سپرده سکه طلا این است که 
امکان انتقال به غیر را ندارند و تنها به نام صاحب 
سکه ثبت می شــوند؛ بنابراین نگرانی بابت گم 

شدن اوراق وجود ندارد.

خدمت انبارداری سکه بانک سامان
در صورتی که مشــتری خرید و فروش ســکه 
در بورس کالای ایران هســتید، با تحویل سکه 
خود به بانک سامان و صدور گواهی سکه از این 
طریق می توانید در معاملات آنی سکه در بورس 

کالا فعالیت کنید.
خدمت انبارداری ســکه بانک ســامان، ضمن 
کاهش ریســک های خرید و نگهداری ســکه، 
عدم نیاز به نقل و انتقال فیزیکی ســکه و افتتاح 
حساب را برای مشتریان این بانک که علاقه مند 
به سرمایه گذاری در بازارهای معاملات سکه را 

دارند، فراهم می سازد.
گواهــی ســپرده کالایی ســکه کــه از طریق 
ســامانه های معاملاتــی بــورس اوراق بهادار 
می توانــد معامله شــود، از مزایایــی هم چون 
کارمزد پایین تــر در خرید و فــروش، معافیت 
مالیاتــی، امــکان وثیقه گــذاری گواهی برای 

دریافت تســهیلات در خدمت انبارداری سکه 
بانک ســامان، مدیریت ریســک نگــه داری و 

هم چنین نقدشوندگی بالاتر، برخوردار است. 
 ســهولت، امنیت و ســرعت در معاملات سبب 
شــده تا بر خلاف عمر کم حضور گواهی سپرده 
سکه و طلا در بازار معاملات، بسیاری از سرمایه 
گذارانی که خرید فیزیکــی طلا انجام می دادند 
برای ســرمایه گذاری در این گواهی پیشــقدم 
شدند و از سرمایه گذاران اصلی این اوراق بهادار 

شدند. 
 گواهی ســپرده ســکه طلا، اوراقــی بهاداری 
است که مانند یک ســند در دست خریدارِ خود 
ارزشی مبتنی بر سکه طلا دارد. گواهی سپرده 
سکه طلا، رسیدی اســت که به عنوان مالکیت 
ســکه طلا در انبار مورد تایید بورس کالا صادر 
می شود. به این معنی که پشــتوانه این گواهی، 
همان سکه طلایی اســت که در انبارهای مورد 
تایید قــرار گرفته اند. خدمت انبارداری ســکه 
بانک ســامان از جمله خدماتی اســت که این 
بانک به مشتریان خود که سرمایه گذاری در امر 
خرید و فروش ســکه انجام می دهند را با مزایا و 

ویژگی های خاص در دسترس قرار داده است. 
 در صورتی که مشــتری خرید و فروش سکه در 
بورس کالای ایران هستید، با تحویل سکه خود 
به بانک سامان و صدور گواهی سکه از این طریق 
می توانید در معاملات آنی ســکه در بورس کالا 

فعالیت کنید.   
 انجام معاملات سکه در بورس کالا بدون نیاز به 
نقل و انتقال فیزیکی ســکه و عدم نیاز به افتتاح 
حســاب در بانک ســامان از جمله مزایای این 

طرح است. 
 بر این اساس، گواهی سکه در روز بعد از پذیرش 
سکه از تحویل دهنده قابلیت صدور دارد و پس 
از صدور گواهی، تحویل دهنده می تواند نسبت 

به فروش سکه در کارگزاری اقدام کند. 
 براســاس اعــلام بانــک ســامان، محــدوده 
زمانی پذیرش ســکه و تحویل ســکه، شنبه تا 
چهارشــنبه از ســاعت ۹:۳۰ تا ۱۲:۳۰ است. 
دارنده گواهی سپرده ســکه می بایست از زمان 
خرید گواهی تا زمان دریافت ســکه ها از بانک 
نســبت به پرداخت کارمزد نگهداری طی دوره 
اقدام کند. خدمات انبارداری ســکه صرفاً برای 
سکه های تصویر امام ضرب ســال ۱۳۸۶ ارائه 

می شود. 
 تمامــی مشــتریان )حقیقی( کــه دارای کد 
بورسی مطابق با قوانین ســازمان بورس اوراق 
بهادار هستند، می توانند نسبت به دریافت این 
خدمت اقدام کنند. بدیــن صورت که با مراجعه 
به شعبه جام جم، سکه خود را تحویل و گواهی 

را دریافت می کنند.

مزایای استفاده از خدمت انبارداری سکه بانک سامان

سـکه خود را به کجا بسپاریـم؟


